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Vergadering van den Raad van Politie op
Ro 3. Woensdag den 2e Augustus 1939.

Lanvang 8 Luir en 30 minuten des namiddags.
Tegenwoordig de Heeren I. Wagemaker, Gezag-
hebber Voorzitter, Dr. a P Duisenbroek en J.P
arends, leden en: J. F. Bouwman Secretaris

De Voorzitter opent de vergadering en stelt
den Secretaris in de gelegenheid de notalen

van de vorige vergadering voor te lezen, die

ongewjzigd worden goedgekeurd en gearresteerd.

Alvorens over te gaan tot de behandeling van

het eerste punt der agenda, n. l. Postbezirging
in het binnenlana, wenschte de Voorzitter het
herkozen lid Di. a F Dussenbroek geluk met

zjne herbenoeming tot landraad.
Hiema richt de Voorzitter een kort woord

van welkom tot de nieuw benoemde Secretaris
en sprak evens een woord van lof en dank

uit aan het adres van den vorigen secretaris

den Heer Hubert Oduber en stelde daarbij
de landraden voor namens den Raad

percoonlijk dank te eeggen aan den Heer
Eduber, die deze post ingeveer 17 a 18 jaren

lang naar behooren heeft bekleed
Hierna berengt de voorzitter het eerste punt

der agenda ter tafel,nl de Toetbezorging in
het binnenland.

De Voorzitter deelde mede dat ofschoon het
Cantal brieven bestemd voor Paraneta en eta
Cruz te gering is, n. C 40 a 60 brieven per maand
het thans een punt van overweging voor het
bestuur vormt om de bevolking allaar met

eenvoudige poetdiensten tegemoet te komen.

De Voorzitter legde uiteen hoeveel moeite
en onkosten het met zich mee brengt om een

douane ambtenaarde aanslagdiGetten, aan
maningen enz te laten dictribeeren;

ten eerste worden de openbare diensten er mee
gehandicapt, daar deze ambtenaar ongveer
z0 dagen lang op stapgaat, een loon van

ƒ140. per maand verdient en dagelijks



Aat

gallon aan gasoline, verbruikt, het geen
hooge kosten met zich mee brengt

spreker stelde voor of het niet een logische

oplossing is een boochwachter al of niet met
een helper er mee te belasten en wees er op
dat de boschwachter en postbeheerder toch
gecombineerd zou kunnen worden.
Het lid Arends verzette zich tegen dit

Edel en meent dat de boschwachters een an

deze taak hebben, hij gaf te kennen meer te

vollen voor kleine postkantoortjes, bediend

door juffrouwen, alwaar de menschen ter
plaatst postzegels kunnen koopen en daar-
door niet verplicht worden een auto te huren
om daarmede naar Grankstad of Jan icolaa
te rijden om een postzegel te gaan koopen

De Voorzitter en het lid De a 7. Duscenbroek
waren deze meening niet toegedaan en
achten zulk een enorme uitgave volstrekt
onverantwoord.

De Voorzitter zette toen uiteen hoe hij zich
voorstelt de postdiensten te doen verrichten

en zeide dat de postanto wanneer dit
noodig is de post naar de postbeheerders zullen

brengen en dan tevens de bus zullen lichten

met den sleutel die de chruffeur van de
auto in zyn bezit heeft,

De Voorzitter verklaarde dat alvorens
eenige beslissing kan genomen worden eerst

meer eijfermateriaal verzameld moet worden
welke meening gesteund werd door het lid
Dr. A. T: Duspenbroek.

Daarna komt in behandeling het tweede
kunt der agenda, n. b. atervoorziening in het binnenlang

De Voorzitter deelde mede dat dit onder

werp ook een punt van overvoeging is aange-

zien de beide waterplants nu al op volle
capaateit werken, zoodat meer dere levering

zou neerkomen op uitbreiding van een nieuwe

plant.
Spreker merkte op dat ongeveer 50 percent

van het water door het beruchte druppelen van

het water door de bevolking, voor de waterleiding
verloren gaat;

Het lid Arends verklaarde met nadruk

dat hij het de plicht van het gouvernement
acht, dat iedereen op het eiland waar of
het ook zy leidingwater in zyn huis zou

kunnen krygen:
dat hij persoonlyk ƒ0.10 voor een blik water

moet betalen en een bedrag van ƒ 30: per

maand daarvoor moet uitgeven;

Deze zienswyze van het liddiends werd
door de Voorzitter en het ld Dr. a J Dussenbroek
met klem van redenen bestreden, waarbij

de Voorzitter er op wees dat de behoefte aan
water met de tijd verbeterd is, aangezien

er reeds 72 goede diepe putten in de buiten
distucten voor de bevolking beschikbaar zijn

en dat de meeste menschen in de buiten
districten de voorkeur aan putwater geven

daar huns inziens er het inzit.
Zevens verklaarde de Vooritter dat vele

malen deputatees uit de bevolking zich tot
hem gewend hebben met het verzoek ook
hun omgeving van een put te voorzien
dich dat niemand zich tot hem gewend

had met het verzoek om een waterleiding
spreker beweerde dat eerst uit de

bevolking de wensch om een waterleiding

in de buitendistricten naar voren gebracht
moet worden;

Deze uitspraak werd door het lid Dr
A F Dussenbroek gesteund die verklaarde
of het niet beter zal zijn, indien een
honderdtal personen in de bitendistruc

en een verzoekschrift indiende, waarop
het gouvernement rekenen kan, daar

het anders het aanleggen van pijken
enz, onkosten met zich zou mede brengen

De Voorzitter achtte dat aan deze
voorziening op het vogenblek nog niet



kan worden overgegaan en deelde mede dat

indien het bestuur ertoe zou overgaan een

waterleiding in de buitendistricten aan

te leggen de capaciteit van de bestaande

plants eerst vergroot dient te worden
Verder deelde ppreker mede dat de

uitgave voor een waterleiding verantwoord
moet worden en ook blijken van nood-

zakelijkheid moet bestaan;

De Voorzitter deelde daarna enkele
lyfers mede over de achterstand op het
gebied van wegen en Matenaanleg in=
clusief het maken van behoorlijke trottoers.

In totaal bleek Aiba een achterstand

alleen reeds op dit gebied van rond ƒ570.000
te hebben, hetwelk een ontstellend eijfer
ro, vooral nu mede gedeeld werd dat

de gevoteerde gelden op zijn, zoodat dit
jaar aan wegenbouw niets meer gedaan
kan worden.

Bij de rondvraag verkrygt het lid
Di. A F Duesenbroek het woord en regt
te moeten protesseeren tegen het ontne-

men van het recht aan de landraden

om huwelijken te sluiten.

spieker was van meening dat men

in Cemacoo zonder eenige dlferentie voor
Aruba dit hestonsche recht weggenomen
had

Hbij weeser op dat men dit recht niet
by Landsverordening of Gouvernements
beschikking kan wegnemen, dich dat
dit alleen door de Grondwet kan ge-
schieden:

dat hij hiertegen ten zeerste protesteert;
De Voorzitter deelde het lid Dr. a. T.

Dussenbroek een en ander over art

133 van de Grondoet mede, waarbij het

kd Dr. A. P Dussenbroek verklaarde het
niet eens te zijn met de opvatting van

de Voorzitter;

niemand meer het woord verlangende en
niets meer te behandelen zijnde, sluit de

Voorzitter de vergadering.
aldus voorgelezen, goedgekeurd en

gearresteerd in de vergadering van maan-
dag den N=r September 1939.

De Voorzitter
Magesoeken.

De leden.

Adoumenael De Secretaris

A Bommen

ho 4. Vergadering van den Raad van Politie
op Maandag 4 September 1939.

danvang 8 uur s avonds.
Tegenwoordig de Heeren. I. Wagemaker
Gezaghebber Voorzitter, A. F. Dussenbroek
lia en J. T: Bouwman, Secretaris
Ahoezig zonder kennisgeving het lid
De Heer. J. C. Arends.

De Voorzitter opent de vergadering en
stelt den Secretaris in de gelegenheed

de notalen van de voige vergadering

voor te lezen, die ongewijzigd worden
goedgekeurd: en gearrestteerd
Abiema gaat de Raad over tot het
nazien der geloof brieven van de
herkogen landraad DJ. A. F: Dussenbroek,
welke stukken in orde worden bevonden.

Toot de ponddraag wenscht niemand
het woord en niets meer te behan-

delen zijnde sluit de Voorzitter de



vergadering
Aldus voorgelezen, goedgekeurd en

gearresteerd in de vergadering van Haandag
den 20e november 1939.

De Voorzitter
Wagemter

De Ledenaodimentelf
J. P: rend De Secretaris.

B Bouen

No 5. Vergadering van den Raad van Politie op

Maandag 20 November 1939.
aanvang buur s avonds.

Tegenwoordigde Heeren. I. Wagemaker, Gezag-
hebber Voorzitter, tr A. V: ussenbroek en J. O.
Arends leden en J. F. Bouwman Secretaris

De Voorzitter opent de vergagering, heef de

leden welkom en stelf de secretais in de
gelegenheid de notalen van de vorige verga-
dering voor te lezen, die ongewijzigd worden
goedgekeurd en gearresteerd.
Alvorens over te gaan tot het behandelen

van het eerste punt der agenda,n. l de Ont.
werp-begrooting van uitgaven voor het jaar
741. voert het lid dDi. a V Dussenbroek het

woord en delf de raad voor om bij Z. E

den Gorevernneur aan te dringen de huidige
Raad van Politie van vorm te veranderen

door er meer leden aan toe te voegen met
meer bevoegaheid om te handelen, waarop

de Voorzitter verzoekt om dit onderwerp voor
de rondvraag te laten.

ierna wordt ter tafel gebracht het eerste
punt der agenda, n.o de Ontwerp-begrooting
van uitgaven voor het jaar 1941. welke

artikels gewyze in behandeling wordt genomen
Ad 15a. Het lid arends verklaart zich niet te kunnen

vereenigen met de uittrekking van een bedrag van
ƒ600: voor vergoeding voor het gebruik van vervoer

middelen aan den Fredikant der dervormde Ge-
meente, terwijl aan de K. K Geestelijken daarvoor

niet wordt vergoed.
De Voorzitter regt dat de toelage voor het gebruik

van vervoemiddelen voor de KK Geestelijken of
Auba is ingetrokken bij G. B van 16 Maart 1934
no 1851. De toelage van den Credikant der
Hervormde Gemeente is, na aanvankelijk te zijn
ingetrokken, wederom toegekend bij P. B 1939. No105.

Het lid Dussenbroek regt dat hij met die ver=

schillende handelingen niet een is en dat hij
daarom voordelt om een bedrag ook voor de

K K. Geestelijken op de begrooting te zetten.
De Voorzitter vereenigt zich ook met dit voor-

del en regt, dat dit bedrag op de begrooting
kan worden geplaatst met een toelichting als
volgt: dat de politie raad van meening is dat,
waar de uitgestrektheid der Pacochies net voor

de LE Geestelyken onmogelijk maakt hun herder

lijk werk te voet te verrichten, zoodat zij ge-
noodzaakt zijn van een vervoermiddel geregeld

gebruik te maken, ook hen daarvoor eene
evenredige oelage behoort te worden toegekend-
waarop een bedrag van ƒ600. op de begrooting
wordt uitgetrokken;

Ad 216. Het led dusenbroek merkt hierbij op„
dat hij zich niet vereenigen kan met het idel

dat er geen geld beschikbaar wordt gesteld
voor uitbreeding van de schoollokalen der

KK byzonder scholen; dat het hem behend is

dat de leerlingen te noord en sta Criuz
gewoon weg naar huis zijn gestuurd wegens
gebrek aan Schoolrumte.
Het Lid duitenbroek zegt verder dat waar

de zorg voor ondewijs aan de bevolking een
eerste taak is van een gouvernement hij
aan de raad voorstelt om een bedrag van



ƒ8000 uit te trekken voor bijbouw van een
aanzal klaezen voor de K Ascholen te
Odad, Jan icolaas, noord en Sla Cruz

De. Voorzitter zegt als zijn meening dat
inder daad ondeop een voorname taak is

van een gouvernement; dat door het Gouvernewer
van Culacob Heeds naar best vermogen daar-
voor is zorg gedragen, doch dat men nu met

heel veel moeilykheden te kampen heeft, tegen
woordig met het scheappen van vele bedragen
op de begrooting teneinde de defensie kosten
te dekhen; dat het gouvernement seeds wil

meewerken tot het bouwen van genoeg school-

lohalen om de mogelykheid voor te bereeden

van leerplicht.
Met het voordel van lid Dussenbroek kon

de voorzitter zich geheel vereenigen en het

voordeel in demming gebracht zijnde verklaart
het lid rendszich eveneens daarmede accoord.

Ad 21c. Het led Duszenbroek merkt

hierbij op dat hij het billijk acht dat ook
de onderwiyzen van het byzonder ondernijs

werksaam te san nicoldas die dagelijks
naar en van Ian nicolaas moeten worden

vervoerd een gelijke vergoeding krijgen als
de ondernopen van het openbaar onderwijs

De Voorziller en het lid diendsacht dit
ook billijk en het voordel wordt met alge-
meene demmen aangenomen en een bedrag

van ƒ 1200. wordt daarvoor op de begrooting
uitgetrokken.

ad 60. Het lid Arendo vraagt of het niet
peter zou zijn een amblenaar werkzoam

bij het de pastement van Openbare Werken

met de functie van roormelster kan worden
belast, waarop de Voorzitter antwoordt
dat bij de oorspronkelyk opgezele formatie
van den dienst van het Kadaster op dit
eiland deze nuctie ingedeeld was; het
moet noodzakelijk worden geacht dat een

roormeeder in dienst komt, derhalve is zijn

bezoldiging hier procmemoril uitgetrokken.
ad 16.. Het lid diends micht hierbij op dat

hij billijk acht dat ook aan de Chef JJk Oost-
kantoor te Ian icolaas een toelage wordt

toegekend evenals aan die van het Costhantoor

te Orangestad, waar de werkzaamheden van

het kantoor te Jan nicolaas zoo uit met meer

dan zoch wel even verantwoordelyk is als
van het kantoor te Oranjestad:

De voorziller antwoordt hierop dat de lhet
Jk Oosthantoor te Tranpstad, de Generale
hef is die de verantwoordelykheid draagt
van beide kantoren ook die van het Hulp.
Costhantoor te Jan nicolaas- zoodat alleen

de Chet te Gransstad in aanmerking komt
voor een toelage.
Ad 99. det lia Dussenbroek merkt hierbij
op dat hij een bijdrage in de kosten van
Kamer van Koophandel en ryverheid, een
bedrage van ƒ600. zict, terwyl hij nimmer

kan waarnemen wat de werkzaamheden
van de kamer zijn; dat haart nooit eenig
activiteit van de kamer blijkt, zoodat

men nauwelyk weet dat op amba een

Kamer van Koophandel en ryverheid bestaat:
dat hij noort een verslag van de kamer

van dochtande en hyverheed heeft gezien
De voorziller antwoordt hierop dat wel

is waar, van de kamer van koophandel
en nijverheid niet veel acteviteet uitgaat„
dich dat de kamer zich behoorlijk op haar

perrein werkt en al haar verplachtingen
nahomt door. 0. a het bestuur van advies

en consideratie te dienen en aan het

eind van elk jaar ein behoorlijk verslag
in te dienen.
aAd 13ƒ7. Het lid Aarends merht hierbij

op dat hij niet eens is met de uittekking
van een bedrag van ƒ25000: voor een
roeminrichting te Granjestad en stelt
voor deze post af te voeren, daar hij de



niet er van niet inziet, en zijns insziens
dit bedrag beter voor het bestrijden der
uberemose kan worden uitgetokken of
voor wegenbouw en andere aangelegenheden
van algemeenen niet.
De voorzitter en het lid dussenbroek ver

klaren zich beiden tegen het voordel van
het lid Arends.

De Voorzitter regt dat hij een zoemenzich
ring zeer noodzakelijk acht, waar zulk
een inrichting laat tot bevordering van

de sport en dat de sport ten alle tijde tot
de volksgesondheid bijdraagt; de bekende

dioemgelegenheid te Eagle Beach is ver
van de dad verwyderd, zoodat het zwaar
komt te daan voor personen die geen accto hebben

erder kan worden gezegd dat de bewonern
van Oranjeslad gaarne in de mogelykheid
zouden verheeren om te zwemmen, daar men
vroeger op de Klipzwom, dich dat dit tegen

woordig niet meer kan wegens uitbreeding
van rangestad.
Ten aanzien van de noodzakelykheid van

wegenbouw en t. be bestrijding, verwijst
de Voorziller het lidarends naar artt 129
en 137k, waar de noodige gelden voor die
doeleinden zijn uitgetrakken
Het tid Dussenbroek duit zich geheel

aan bij het gevollen van den Voorzitter
zoo dat het voorstel van lid arends is verwoopen
Het lid Duszenbroek verzoekt hierna

het woord en regt dat hij ook gaarne
bedragen voor aanleg van parken en

cheelterreinen zag uitgetrokken, waar
hij dit zeer nuttig acht, vooral in deze
tijden, waar dan parken ens schuil ge=
tegenheid konden zijn in verband met
chtbescherning en tevens ook een
verfraaiing voor het eiland is.
De Voorzeller antwoordt dat vooralsnog

aaraan niet kan worden gedocht=

aangezien die posten heel veel kosten meebrengen,
zoodat dit eventueel op latere begrootingen

beter kunnen worden geplaatst
Echter regt de Voorzitter aan lid Dussen

broek dank voor het initiatief en dat nu

bij de stadsuitbreiding terreinen zullen

worden gereserveerd, die daarvoor kunnen

worden gebruikt
ad 178: regt de Voorzitter dat in het voornemen
ligt voor 1940 te komen tot opzichting van

eene landbouwolreeniging in ieder district,
neinde eene meer intensieve bewerking der

plant gronden te bereiken Op Aruta zijn

pl. in 500 H a aanwezig, geschikt voor land-
bouw, die met molorploeg en andere gemolouseerde

landsouwwerktuigen kunnen worden bewerkt.
De bewerking det gronden zal door of onder
leiding van het Gouvernement moeten worden

verricht; de kosten hiervan verbonden

zullen worden terugbetaald door den betokken

landbouwer, hetzij in contanten, hetzij in
natura, na de oogst. Teneinde Evenuel die

verkzaamheden door o onder Leiding van het

Gouvernement te kunnen doen verrichten
zal over de noodige contanten moeten kunnen

worden beschikt Hiervoor worden ƒ 12000.
gevraagd. Dit bedrag is - zooals reedsweid
aangegeven, te beschouwen als een voorschot„

tegenooer deze uitgave daan de van derden

t ontvangen gelden. C: J. belalingen in

natura, voor de verichte verhraamheden

Het bevorderen van landbouw op Aruba is

zeer noodzakelijk teneinde de bevolking

niet enhel en alleen afhankelijk te laten
zyn van de olie bedryven, die misschien
op een goede dag kunnen verdwijnen, doch

ook de mogelykheid open te sellen dat de
bevolking zich meer met de landbouw

gaan bemoeien en als dan een zeherder
middel van bestaan in handen krijgen.

Het lid Dussenbroek verklaart zich



geheel met het gezegde van de Voorzitter te
vereenigen en jichte toe alle pogingen die
kunnen leiden tot bevordering van de land-
bouw op Auba.
Hierna wordt de begrooting in haar geheel

aangenomen.
Bij de rondvraag het lid d1. a. J. Dussenbroek

het woord verkrygende, wijst hij op het feit
dat de huidige Raad van Politie maar weinig
bevoegdheid heeft en dat hij het beter acht dat
er een Raad van Politie kome besaande uit
t leden of minstens uit 5 leden, van welke
leden 1 vanuit bepaalde volksgroepen, dienen

te worden gekezen, daar zijns insziens 3

leden te gering is om de geheele bevolking
bestaande uit ongeveer 30.000 zielen, naar

behooren te vertegenwoordigen.
De Voorzilter zegt dat hy geheel accoord

gaat met het dee van het lid Dussenbroek
vooral met het oog op de bevordering van de
landbouw en de sprichting van 2.9 boerenbouden.

De Raad van Politie neemt vervolgens

aan over deze aangelegenheid een brief
naar Z C. den Gouverneur te ruchten, en de
secretaris wordt hiermede belast.

Het lid Duesenbroek verzocht het woord
en regt op dit moment dat het bericht
van den dood van den agent 1 klarae

der Burger Politie G. E Wensing, vrouw en
2 kinderen bij de ramp van het 7 Simon

Bolwar is binnengekomen, deze treurige
dood van de goede ambtenaar die hij
seeds in den agent Wenzing heeft gezien

te willen herdenken; dat hij zich zeer
setoffen gewelt door het lot van een
Ambtenaar die na arbeid volle dienstjaren

met verlof naar het moederland gaat en

dan bij zijn terugreis, op zulk een pogische
wyze om het zeven komt, namelijk

bij het vergaan van een schip dat op een

mjn loopt.

de Voorziller voert hierop het woord en regt dat
ook hy van hetzelfde gevoelen is als het lid
Dussenbroek en beklaagt het verlies van
den agent van politie Wensing vrouw en 2 kinderen

niemand meer het woord verlangende en

niets meer te behandelen zijnde, sluit de
Voorzitter de vergadering.

Aldus voorgelezen, goed gekeurd en
gearresteerd in de vergadering van Vrijdag
23 Februari 1940

De Voorzitter
Waremster

De heden:

Kmmets
De Secretaris.

Boumma

Vergadering van den Raad van Politie520 1.
op. 23 Februari 1940.

Aanvang 5 uur 5avonds.
Tegenwoordig: de Heeren I. Wagemaker,
Geaaghebber Voorzitter, Dr. a. T: Diespenbroek
lid en. J. F. Bouwman Secretaris

Het lid J. Carends verschijnt ter
vergadering na de voorlezing van de
notalen, hierna te vermelden, onder
aanbieding zijner exxecuus voor de te
laat koming.

De Voorzitter opent de vergadering,
heer het lid Dr. A. T: Dieseenbroek wel

kom en stelt de Secretaris in de geregen
heid de notalen van de voige vergade
ring voor te lezen, die na voorlezing

zonder wijziging worden goedgekeurd
en gearresteerd, door de aanwezigen



zonder dat het lid rends dit mede kon
onderteekenen, wegens zijne te laat koming
op de vergadering

Heerna gaat de Raad over tot het
behandelen van het eerste punt der
agenda, n. l Vaststelling kiezers lijsten;

Deze lijsten worden overeenkomstig
art5 van de Liesverordening van den

2830 ovember 1869. (P. B 1869. No 24 met
een totaal van een duizend en veertig

ƒ1040) kies bevoegden opgemaakt: besloten

wordt deze lijsten zoo als bepaald bij
het eerste lld van art 6 van evenge-

melde verordening af te kondigen, aan
te plakken en ter inzage van een

ieder gedurende 14 dagen ten biceele

van den Gezaghebber neder te leggen.
Bij de pondvraag voert het lia, Dr.

A. T: Diessenbroek het woord en wijst op
het nut van verzekering van autoo„

daar dit raadzaam is te achten in

verband met de vele ongelukken die

tegenwoordig plaats vinden en ook

op dat de chauffeurs zich meer verant-
woordelijk gaan voelen voor het leven

van de door hen vervoerde passagiers.
De Voorzitter en het lid Arends

vereenigen zich geheel met dit gevoelen,

waarbij de voorzitter tevens toelicht

dat dit onderwerp wel degelijk de
aandacht van het Bestuur heeft en
dat daaromtrent regels zijn opgenomen

in de ontwerp van de wet op veilig verkeer.
De Voorzitter neemd hierop het woord

en regt dat de proefnemingen op het
landbouw gebied op Aruba een uitge-

sproken aucces is, al was er in het

Jaar 1939 geen negenval.

De Voorzitter legt uiteen de mooie

resultaten die verkregen werden en

regt voorts dat de laden een uitste-

kende kiemkracht dragen en dat hij bij

het bestuur zal aandringen om voor
1940 een bedrag van tien a elf duizend

gulden ter beschikking te stellen voor
het bevorderen van de landbouw.

Het lid Dussenbroek en het lid rends

puchten dit alles toe.
Het lid arends verzoekt het woord

en vraagt den Voorzitter hoeveel liters

mais, per Hectare beplante grond
verkregen wordt.

De Voorzitter licht toe dat zulks
Ahans 2 H. R per. Hectare bedraagt.

perder zegt het lid Arends vernomen

te hebben dat inheemsche krachten,
bij de Lago Gil & Transport Co: ontsta-

gen worden, terwijl uitheemschen
in, dienst blijven.
Jaarne vernam hij in hoeverre dit

waarheid is
De Voorzitter repliceert hierop dat

deze aangelegenheid steeds de volle

aandacht van het bestuur heeft gehad
en dat tans uit eigen wetenschap

bekend is dat de maatschappij 22
niet gemakkelijk omgaat om Ambanen
te ontslaan:

dat in begin 1940 het aantal

Aubanen in dienst van de maat-

schaphy meer bedraagt dan begin
1939

der eid Arends vraagt verder waarom

al de publieke vrouwen afkomstig
van Santo Domingo niet meer stoe-
gelaten worden op het eeland

dat hij gaarne vernemen wil of
welke Wetsbepaling zulks bareerd.

De Voorzitter antwoordt hierop dat
hij, als Plaatselijk Hoofd van Politie
het toelaten van deze vrouwen

ten sterkete tegengaat, waar de
5



reeds toegelaten Dominicaansche vrouwen
veel onheil aan Auba hebben ver-
oorzaakt, vele jonge mannen werden

met geslachtszichten besmet, vele
huisvaders verkwisten hun geheele

verdienste met del vrouwen
De toestand van dit euvel is erger

aan ooit.

De niet toelating van deze vrouwen

is gegrond op voerkoming van het

deren der openbare orde en wet.
iemand meer het woord verlan

gende en niet meer te behandelen
zijnde, cluit de Voorzitter de Vergadering

Aldus, voorgelegen, goedgekeurd en
pearresteerd in de vergadering van
maandag den 8e April 19401

De Voorzitter
WajemakenDe Reden:

adanentues
J. P: Vunt

De Secretaris.

Bouuma

202. Vergadering van den Raad van Politie
op 8 April 1940.
Aanvang buur 5 avonds.

Tegenwoordig: de Heeren I. Wagemaker.
Gezaghebber Voorzitter, Dr. a. F: Dussenbroek
en J. barends leden, en J. I: Bouwman
Secretaris.
De Voorzitter opent de vergadering, heet de
reden welkom en stelt de Secretaris in

de gelegenheid de notalen van de
vorige vergadering voor te lezen, die na
voorlezing zonder wijziging worden goed-

gekeurd en gearresteerd.
Hurna geeft de secretaris kennis van

een ingekomen duk, zijnde een afschrift
van het schrijven d. d 20 Februari 1940 aan

L. E. den Gouverneur van Curacao van
de Voorzitter van de Commissil van
Wetgeving, waarbij omhent het voorstel
tot reorganisatie van den Raad van
Politie Sop aruba, afwyzend werd geadviseerd,

De voorzitter deelt daarop mede dat
hij naar Oost- Indie zal schryen, voor
voorlichting omtrent de samenstelling
van de Slaatseljke Raden, aldaar

hetgeen door de leden wordt goed bevonden
daarna zegt de Voorzitter dat deze

vergadering belegd is, om de ingevolge art

6 der kiesverordening P. B 1869. Ro. 24
opgemaakte lijsten van kiezers vermits
er geen bezwaar hiertegen is uitgebracht,

te sluiten, zoo als bepaald bij drt 8 van

evengemelde verordening.
Dienovereenkomstig worden deze lijsten

met een aantal van 1041 kiesbevoegden

gesloten. Besloten wordt deze
lijsten zooals bepaald bij arte dier

berordening opnieuw te llaten alkondi-
gen, aanplakken en gedurende 14
dagen ter inzage van een ieder

ten bureele van den Gezaghebber



neder te leggen.
Bij de rondvraag neemt het lid. Dra. T:

Duizenbroek het woord en wenscht de

Voorzitter geluk met zijn geslaagde operatie
en deelt mede dat het steeds voor hem

een genoegen is de persoon van de Voor

zitter in het midden te hebben om de
bestuurszaken te behartigen.

De Voorzitter dankt hierop het lid
H.a T. Dussenbroek voor zyne woorden.

Het lid Arends net woord verkrijgen-
de merkt op dat gedurende de laatste„
tyd een bepaald plaatselijke nieuwsblad
artikelen opnemen die van opruienden

aard zijn voor de opvliegende Anibaansche
bevolking.

spreker wenscht dat dergelijke arti=
kelen verboden worden.

De Voorzitter antwoordt hierop dat
voor het grondwettelijke recht Vrijheid
van driekpers een puime interpetatie
bestaat, zoodat het heel moeelijk is

van Overheidswege in te grepen.
Ook aan de Voorzitter zijn een paar
minder gewenschte artikelen uit een
bepaald plaatselijk blad bekend.
Met de redacteur daarvan heelt de

Voorzitter reeds een onderhoud gehad,
waarbij deze heeft beloofd oortge-

lijke artikelen niet meer te laten
verschijnen.
niemand meer het woord verlangende

en niets meer te behandelen zijnde,
pluit de Voorzitter de Vergadering.

AAldus voorgelezen, goedgekeurd

en gearresteerd in de vergadering
van Woensdag den 18e December 1440.

De Voorzitter
Majemster

De Leden:
roommers

De Secretari
Mereema

Vergadering van den Raad van JolitieRo 3.
op den 18e December 1940.

Aanvang Puur 30 minuten des

namiddags.
tegenwoordig: de Heeren, T= Wagemaker,
Glzaghebber - Voorzitter, Dr: A. P: Duesenbroek
lia enJ. F. Bouwman, Secretaris.

Afoezig zonder kennisgeving het lid
:C. Diendo.De Voorzitter opentde vergadering, heef

de aanwezigen welkem en stelf de
secretaris in de gelegenheid de notalen

van de vorige vergadering voor te lezen,

welke, na voorlezing werden goedgekeurd
en onderteekend.
alvorens over te gaan tot het behandelen

van de agenda, informeert het lid

Duesenbroek of deze vergadering behoorlijk
in de plaatselyke bladen is afgekondigd
en 10 de convocatie daartoe is aangeplakt
op de gebruikelijke plaatsen daar hij
daarnaar een onderzoek heeft ingesteld
dich nergens eenige bekendmaking
omtent deze vergadering heeft gezien.

Daar op de agenda de behandeling van
al ontwerp -tegrooting 1942 staat en een
zeer voornaam punt is, zou het zeer

wenschelijk zyn dat deze vergadering
behoorlijk van te voren wordt bekend gemaakt,
daar anders de openbaarheid van deze

vergadering zal worden ondermynd:

De Voorzitter regt dat hij voor de convocatie
9



van deze vergadering opdracht heeft gegeven
aan het personeel van het besteuurs kantoor.

chter is het hem niet bekend df daaraan
is voldaan

Er wordt vervolgens besloten deze verga-
dering uit te stellen tot op Laterdag 31
December 19440 des namiddags om 1, 30 uur
in de Raadzaal, met bepaling dat die

vergadering zal worden aangekondigd
in de plaatselijke bladen en de convocatie
zal worden aangeplakt

Vervolgens sluit de Voorzitter de
vergadering.

Aldes voorgelezen, goedgekeurd en ge=
arresteerd in de vergadering van Later-
dag 21 December 1940.

De Voorzitter
Wagemakende heden:

o

pden
De Secretaris.

 Bouge

104. Vergadering van den Raad van Politie
op Laterdag 21 December 1940.

Aanvang juur en 30 minuten zes namiddags.
tegenwoordig de Heeren I. Wagemaker Gezog=
hebber- Vorrzitter, a P Dussenbroek lid
en J. T Bouwman Secretaris.
Ahoezig zonder kennisgeving het lid. JC. Arepas
De Voorzither opent de vergadering heef
de aauwezigen welkour en stelt de

secretaris in de gelegenheid de notalen

van de vorige vergadering voor te lezen„

welke na voorlezing worden goedgekeurd
en onderteekend.

Heeina geeft de secretaris kennis van een

ingekomen duk, zijnde een verzoekschrift dat
4 ovember 1940.

De Voorzetter bepaalt dat dit verzoekschrift

na de behoudeling van het eeste punt der
agenda zal worden behandeld.

alvorens over te gaan tot het behandelen

van het eerde punt der agenda, n. l
Outwerp-begrooting van uitgaven over het

Jaar 1942, voert het tid Dussenbroek
het woord en beheurt de afwezigheid van
het lid aiends in het bezonder omreden

neden een belangrijk punt wordt behandeld

en wijst tevens op de moeelijkheid om zulk

een onderwerp met slechtstwee personen
E0. de Voorzitter en hem, het lid. Dussen.
vroek te behandelen, daar bij slaking

van stemmen, hij, lid Dussenbroek zjn

standpunt sleeds verleest.
De Voorzetter verklaart zich geheel eens

met de zienswyze van het lid Diessenbroek

en betreeert eveneens de afvoezigheid van

lid arends, hoewel behoorlijk voor de
vergadering opgeroepen.

de Voorzitter dankt het led Duesenbroek
voor de samenwerking gedrende den tijd
dat dit lid met hem zitting heeft genomen

in de Raad van Politie en wijst op de
verloopen jaren waarin voo de Raad van
folitie met veel moeilijkheden te kampen

heeft gehad, dich des niettemin steeds

veel nuttig werk heeft verricht voor
het algemeen welzijn voor het aland

de Voorzitter deelt mede dat de ontwerp
begrooting 1942 zeer tober is opgemaakt en
vervolgens wordt overgegaan tot het behoude-

een van het eerdte pient der agenda, n. l.
de Ontwerf begrooting van uitgaven van
het jaar 19412, welke artikelsgewyze in
behandeling wordt genomen.

Ad 1. det Eid Dunenbroek pucht de ver=
21



hooging van de Poat Aremenzorg met ƒ1000.
tdl, daar ingevolge de deprescie in de
industrieen in de toekomst meerdere on-

derstenningen zullen moeten worden toegeheud
adb. Het led Dussenbroek merkt hierbij op
dat hij de post voor volkofeesten en verstrek-
kingen op de verjaardag van HM de
Koningen paine verhoogd zoo willen zien
met ƒ 3000.
De Voorzetter antwoordt hierop dat wj

deze tijden van ovrlog boch geen groote feest
wordt gegeven, dich wanneer de oorlog
afgeloopen is er toch een groot feects
zal zijn.

Her lid Duesenbroek regt dat voor de

viering van een reest van HM de Koningin

waaraan het volk treuw en aanhankelyk
moet bewyzen men niet zuinig mag zijn:

daarvoor mag geen bedrag te noog zijn;
het moet dienen om het aankweeken
van lefde en trouw aan het Vorslenhuis„

b. v bij de schoolkinderen door de tractatie

De Voorzitter verklaart zich te vereenigen
met de zienswijze van het lid Dunenboek
en het voordel om het bedrag van ƒ 3500

op de begrooting te plaatsen wordt aan-

genomen, waarbij als toelichting zal
worden vermeld:
Voor een gepaste herdenking van den

verjaardag van H M de Koningin acht

de Politieraad ƒ512 te weinig. Voorgesteld
wordt daarvoor uit te trekken ƒ3600.

van dit bedrag ware dan ƒ2000, te beseden

voor tractatie en herdenking op de scholen
het aankweeken van lefde en vrouw aan

Dus Vorslenhuis bij de schoolkinderen,
acht de Politieraad van zeer veel belang
en het restant voor herdenkingsplechtig

heden in Gransstad en Jan icolaas
ad 21. Het lid Dussenbroek merht hier bij
op dat hij het zeer vneemd vindt dat de

post ten behoeve van het onderwijzend personeel
ro memorie staat.

De Voorzitter antwoordt hierop dat de
palarieering van het onderwijzend personeel

niet met nauwkeurigheid kan worden opge-
geven, daar dit door de onspecteur van het
onderwys zal worden gedaan.
Ad 43. Het lid Duesenbroek merkt hierbij op

dat aangezeen op amba thans de mogelijk-
heid bestaat tot het geven van openbare
concerten na het gereedkomen van een

muriektent in de Willem de Zwygerpark
hij gaarne een bedrag als onberdie aan

mieziek vereenigingen alhier wil geplaatst
zien.

De voorzetter kan zich met dit voorstel

van het lid Duesenbroek geheel vereenigen
weshalve als subsidie een bedrag van
ƒ960. daarvoor op de begrooting wordt geplaatst
Verder regt het lid Duisenbroek dat
zijn onsziens ook voor het L.K Zeemanshuis
op Amba evenals kmacoo, een subeidie
van het gouvernement dient te krijgen.

De Voorziller is met de zienswyze van
het lid Dussenbroek eens en besloten

wordt een bedrag van ƒ400: zjnde de

helft van de cubsidie op de begrooting
te brengen
Ad 55. De Voorzitter regt dat de Voorzitter
van de Voogdjraad op Aiba met hem

een onderhoud heeft gehad over de
vergoeding aan de secretaris Ja Voogdij
raad de te laag wordt geacht i. ven
het vele en gewichtige werk dat door
die percoon verricht wordt; zijne werk-
zaamheden zijn bovendien zoodanig
uitgegroeid dat daarvoor een percoon
daarmede moet worden belast als
dagtaak.
De Voorzitter stelt voor om pro- meniorie

de salarieering van een zoogenaamde
25



pill. inne secretaris van de Voogdigraad
te plaatsen op de begrooting evenals op
Eujacoo.

et lid Dussenbroek verklaart zich daar:
mede geheel te vereenigen, weshalve voor de

palarieernn van een kracht voor de betrek-
king van een secretaris van de Voogdegraad

op Amba pero-memorie op de begrooting
wordt geplaatst.

oeder zegt het lid Dussenbroek dat hij
het billijk acht dat ook de secretalis

van de Politieraad een vergoeding krijgt.
daar deze percoon zijn vrije tiyd moet op offe-
ren tot het bijwonen der vergaderingen
en het opmaken van de notalen en meer-

deze werkzaamheden de secretaris betreffende
Het lid Duesenbroek stelt voor een bedrag

van ƒ15: voor elke vergadering te bepalen
De Voorzetter verklaart zich hiermede

geheel te vereenigen en bepaalt wordt
op de begrooting pro-memerie een bedrag
uit te trekken voor vergoeding aan den
secretaris van de Raad van Politie

Ad 69. b. Het lid Dussenbroek merkt

hierbij op dat hij groote getallen niet daar
voor vergoedrngen voor gebruik van
vervoermiddelen aan verschillende

diensten, die best samen kunnen volstaan
met een auomobiel.

zy naagt o het niet mogelyk is een accto
voor al die diensten te gebruiken.

De voorzetter antwoordt hierop dat dit

niet kan aangezien het werk van den

tandmeter geheel anders en zelfs niet
zamen gaat met dat van het Kadaster.

dat wanneer de Landmeter zich voor
dienst in de buiten wyken bevindt, heeft

de voormeester een auto noodig om
geheel ergens ander zijn werk te verrichten

ad 157. De voorzitter icht hierbij toe dat

voor bestrijding van voor den landbouw

schadelijke maeclenplagen het bedrag van
ƒ 5000. is geplaatst aangezien nu de pogingen
ter bevordering van de landbouw een
begenkans van slagen schijnen te bieden
en de laden zoo voor opkomen wordt
thans last ondervonden van insecten die

in een nacht tijds een met mais beplante
dch grond van 5 H. A totaal haal vieten

Hierma wordt de begrooting met boven-

daande wyzigingen vastgesteld.
Vervolgens worde overgegaan tot behan

deling van eerder vermeld verzoekschrift
die uuitgaat van de directeur van de
Home Buulding Vorendation te san
nicolaas den Heer Rederck Johannes

Caspier Beauswn en strektom eenige
straatnamen in de Tasoville te Jan nico-
laas op Aruba goed te keren.
na de behandeling van het verzoekschijft
besluit de Raad van Politie om de

Gezoghebber Perqueonstraat te veranderen
in Abalom dencolnstraat en L. G Smith.
straat te veranderen in standaardstraat
terwijl de overige 3straatnamen te weten

Jachingtonstraat; Bolwarstraat en
„truises Trenestraat worden goedgekeurd.

Bij de pondvraag vraagt het lid Duisen

broek 8 de salarigschaal voor de ambtena-

pen niet als te laag moet worden geacht:
dat het verschil tuischen de salarieering

van de ambtenaren en van de geemslo-

perden bij de olie bedryven te groot is.
De Voorbiter zegt dat het Gouvernement

geen loonmarkt geeft
dit id dussenbroek brengt verder

naar voren dat in het gebiedsdeel
100.000 inwners heeft en 1000 ambleuaren
zoodat de verhouding is een aubtenaar

op de 30 gezinnen volgens zijn meening
de verhouding te hoog is.

De voorzilter wijst op het teit dat nu
29



pas de diensen van het Kadaster en Hypo-
theekbewaarder, die een zelfslandige
dienst vormen en die vroeger allen als
by betrekkingen gedaan worden, zulks
nog by een en andere tak van dienst
over tehert aan personeel wordt geklaagd,

Verder niemand meer het woord ver-
langende en niets meer te behandelen

zynde, sluit de voorzitter de vergadering.
aldus, voorgelezen, goedgekeurd

en gearresteerd in de vergadering van

maandag 10 Februari 1941.

De Voorzitter.
ggemakerDe heden:

Afdunanhol
De Secretaris.

Bouumar

No 1. Vergadering van den Raad van Politie
op. maandag 10 Februari 1941.

Aanvang 8 uur en 30 minuten des namiddags.

tegenwoordig: de Heeren P Wagemaker,

Gezaghebber voorzitter, Vr. A. I: Duezenbroek
„lid en J. I: Bouwman, Secretaris
Ghoezig zonder kennisgeving het lid
1. B. Arends

De Voorzitter opent de vergadering

en delt den secretaris in de gelegenheid

de notalen van de vorige vergadering
voor te lezen, die ongewijwijzigd worden
goedekeerd en gearresteerd.

Hierna gaat de Raad over tot het
behandelen van het eerdte punt der agenda„
n. C. Opmaking der kiezerslijsten.

Deze lijsten worden overeenkomelig
art5 van de Riesverordening van den

2830 november 1869C B 1869 ƒ24 met een
totaal van 1051 kiesbevoegden opgemaakt;

besloten wordt deze lijsten, zooals bepaald
bij het 1lid van artb van evengemelde
verordening of te kondigen, aan te

plakten en ter inzage van een ieder
gedurende veertien dagen ten bureele
van den Gezaghebber neder te leggen.
Bij de rondvraag werischt niemand
het woord en niets meer te behandelen

zijnde sluit de Voorzitter de vergadering.

Aldus voorgelezen, goedgekeurd en

gegerresteerd in de velgadering van
Prijdag den 7e Maart 1941.

De Voorzitter

De heden: Aolgemiken
Adcemmteondmaan De Secretaris.

BBouumen

ho 2. Vergadering van den Raad van Politie
op. Vrijdag 7 Maart 1941.

Aanvang Zuur en 30 minuten des na-

middags:
Tegenwoordig de Heeren. I. Wagemaker

Graaghebber Voorzitter, D. a V Diesenbroek
lid en J. F: Bouwman Secretaris.

Het lid J. C. Arends verschijnt ter verga
dering na de voorlezing van de
notalen, hierna te vermelden, onder

aanbieding zijner eeceuuw voor de te
laat koming.

De Voorzister opent de vergadering
heef het lid R. a F Duesenbroek wel-
kom en stelt de secretaris in de



gelegenheid de notalen van de vorige
vergadering voor te lezen, die na
voorlezing zonder wyziging worden
goedgekeurd en gearresteerd, door de
aanwezigen zonder dat het lid

Arends dit mede kon onderteekenen.

wegens zijne te laat koming op de verga-
dezing.

Daarna regt de Voorzitter dat deze
vergadering belegd is, om de ingevolge

art der kiescerordening C.K1867. noer
opgemaakte lyten van kiezers, ver-
mits er geen bezwaar hiertegen is
uitgebracht, te sluiten, zooals bepaald

bijart 8 van evengemelde veroraening.
„ Dienovereenkomblig worden deze
lijsten met een aantal van 1051 kies-
bevoegden gesloten.
Beeloten zoordt deze lipten zoo als be-

paald bij arts dier berordening op-
nieuw te laten afkondigen, aanplak-
ken en gedurende 14 dagen ter in=

zoge van een ieder ten bureele van
den Gezaghebber neder te leggen;
Bij de rondvraag neemt het lid

Dr. A. J. Dussenbroek het woord en
stelde voor een keur te maken tegen

de radiostoringen veroorzaakt door
motorrijtungen.

De Voorzitter antwoordde hierop dat
hij er juist mel bezig is en dat hij dit
voor Aruba tot aarvulling van de
Algemeene folitiekeur in de eerst

volgende vergadering zal behandelen
en vaetstellen;

verder niemand meer het woord
verlangende en niets meer te behaad
len zijnde, stuit de voorzitter de
vergadering.

Aldus voorgelezen, goedgekeurd
en gearresteerd in de vergadering

van Woensdag 16 Juli 1941.
De Voorzitter.

De heden: Wagemater

coeme De Secretaris.

Wiluma

No3. Vergadering van den Raad van Volitie op
Woensdag 16 Juli 1941.
Aanvang 8uer en 30 minuten des na

dags.
tegenwoordigde Heeren I. Wagemaker,
hebber oorzitter, Dr. A F. Dussenbroe
en J. V Bouwman Secretaris
afoezig zonder kennisgeving het lia

De Voorzitter opent de vergadering
aanoezigen welkom en self de secre
de gelegenheid de notalen van de vor
dezing voor te lezen, welke na voorle

werdlen goedgekeurd en gearre„
Oierna wordt ter tafel gebrach.

npunt der agenda, n. C Keur op de
vee en vleesch en het toezicht of
van vleesch op het eiland ari

artikelsgewyze in behandeling wordt
Ad2. Het lid Dussenbroek merkr

eedop dat hij de definitie van ke
deze keur lever door een andere be„
wenschte, namelijk een ambtenaa
met de keuring van vleesch en veer

De Voorzitter regt het oordeel va
ld Dussenbroek te deelen, waarna
ploten wordt dat de benamin
in deze keur komt te vervallenden
daarvoor in de plaats komt de benaming

hen ambtenaar voor die keuring aangewezen
ad 13 Het lid Dea



dat indien een naamlooze Vennootchap een
opdracht aan een conder geeft wee dan
hiervoor clafbaar is;

De Voorziker antwoordde hierop dat dit de
taak van de rechter is om zulks te besliesen.

Aan het slot van deze keur gekomen zijnde
en niemand meer hierover op te merken
hebbende wordt de keur in naar geheel aan
genomen.
 Daarna komt in behandeling het tweede
punt der agenda, n. E Keur tot aanelling

van de algemeene Politieheur voor het eiland
Amba 1437, inzake tegengaan van stoun-
gen voor de radio ontvang toestellen veroor.
zaakt door molorrjkiegels.

De Voorzitter regt dat dit een zeer belang-
rijke aanvulling is, temeer waar sleed

radio bezitters last ondervonden van
moter voertuigen.

Verder regt de Voorzitter dat deze bepaling

op Cinacoo al bestaat en hij het voor
Aruba zoeneens wilde inboeren.
dat hij al geinformeerd heeft bij de auto=

handelaren of dit veel onkosten met zich

mede zou brengen, waarna hij vernam
dat het erg mee valt, daar voor een 

cylender molooytiug de kosten op ongeveer
ƒ f. komen te slaan en voor een 5
ejlinder wagen op ongeveer ƒ 7.75.
1 Het lid Dussenbroek jrichte deze aan-

vulling toe en zegt dat alle radisbezitters
deze aanvilling ten zeerste zullen apprecieeren
Besloten wordt dat aan art 126 der

algemeene Politiekeur voor het eiland
Aruba 1937 een nieuw lid d zal worden
toegevoegd luidende dat de elecische

matallatie aan zoodanige eschen voldoet

dat zij op door of vanwege het Plaatselijk
soofd derpolitie te bepalen wijze be-
proeld, geen storingen veroorzaakt voor

radis ontvang apparaten.

Bij de rondvraag neemt het lid Dr. a J.
Driesenbroek het woord en vraagt hoe het
staat met de sluiting van de waterleiding
na 6 uier smiddags; dat hij graag wilde

weten hoe of het zet der maategelen ge
hoffen zijn en hoelang dit zal diezen.
De Voorzitter regt dat hij ook gedacht had
dat de sluiting van de waterleiding alleen

maar 3 dagen zouduren, dich dat thans
schijnt dat er heelemaal geen voldoende
water is; dat het gebouw voor de nieuwe

plant al klaar is, doch dat de machine
tot ziyn groote spyt met de Simon Bolwar
naar de helder is gegaan, dat hij in
den beginne 50 ton water per dag van

de maatschappij kreeg en dat dit aantal

zelf later met 50 ton per dag moest worden

opgevoerd; dat hij zulks toeschrijft aan
de geweldige militaire macht thans
aanwezig
De Voorzitter verder gaande regt dat de

proel van prere apolinane genomen
zal worden; dat alleen de proef om

water, indien dit aanwezig is te con-
stateeren een bedrag van 30 a ƒ38000.-

waard is; dat indien naar gezegde
van frere Apotiuane dit 1. 863000 liter

per uur geeft, wij hier met een grond-
schat zitten; dat men thans scharrelen
moet tot dat de regen hierin een verlick
ting brengt.
Het tid Dussenbroek vraagt verder hoe
het plaat met de vergoeding van de

secretaris van de Raad van Politee.
De Voorzitter antwoordt heerop dat dit
zyn volle aandacht heeft en hij het

met de administrateur van Fiwancelen

over had en dat dit wel in orde zal

komen met de suppletoire aanvrage op
de begrooting.
De Voorader deelde mede dat de
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Secretaris verzuimd had de aanstaande
verkeezing van een landraad bekend te

maken, hetgeen kad moeten geschieden
op den derden densdag van tlli ter af-
teding van het lia J. CArends.

Het ad Duesenbroek antwoordde hierop

dat hij het beter acht indien deze ver-
kiezing uitgesteld werd met het oog
op de komende slatenleden verkeering.

De Voorzitter deelde mede dat hij ver

dit onderwerp reeds met de Gouverneur
had gecorrespondeerd en dat de Gouverneur

bij kordening een dag zou bepalen voor
deze verkiezing.

Verder niemand meer het woord verlan-

gende en niets meer te behandelen zijnde
sluit de Voorzitter de vergadering

aldus voorgelezen, goedgekeurd en

geareateerd in de vergadering van
Chijdag 12 December 1911.

De Voorzitter
WagemakerDe heden:

apes De Secretaris.

Hpoer en J Bomma10

not. Oeegadering van den Raad van Politie op.
Vrijdag 13 December 2941.

Aanvang buur en 30 minuten des
namiddags.
Tegenwoordig de Heeren I. Wagemaker,

Gezaghebber Voorzetter, Dr A. T Dussen-
Broek, C. A Geman leden en J. F.
Bouwman secretaris.

De Voorzitter opent de vergadering en

stelt den Secretaris in de gelegenheid

de notalen van de vorige vergadering

voor te lezen welke na voorlezing werden
goefgekeurd en gearresteerd.
Hierna gaat de Raad over tot het

nazien der geloopbrieven van den niew

gehozen landraad den Heer C A Eman
welke shikken in orde worden bevonden.

De Voorzitter deelf den Heer EA Hman
mede dat hij als landraad is toegela
ten en noddigt hem tevend uit alvorens

in fenctie te treden den voorgeschreven
eld in handen van den Gezaghebber
af te leggen waarop na dit heeft
plaats gehad door den voorzitter het
proces. verbaal voor de zedsaflegging
wordt geteekend.

Helina richt de Voorzetter een
kort woord van welkom tot den

ieuw gehezen landraad den Heer

CA hman, waarop het lid Eman

eveneens in hartelijke woorden de
Voorzetter bedankte.;
Hierna wordt overgegaan tot het be-

handelen van het laatste punt der

agenda, n. E de Ontwerp-begrooting
van uitgaven van het jaar 1948
welke artikelsgewyze en behoudeling
wordt genomen
ad6. Het lid Dissenbroek merkt op
dat hy weer een bedrag van ƒ9000.
op de post Armenzorg ziet daan;
dat hij iedere maandag de annen
voor het raam van het Beshaers kantoor
ziet staan, teneinde eenige guldens
te ontvangen.
Verder regt dit lid dat hij graag zou

zien dat aan het juk van die armen
een verlichting komt, en moet iets

gedaan worden voor de coccale zorg
voor die menschen.
De voorzeder antwoord hierop dat



hij zich geheel kan vereenigen met de
zienswyze van het lid Duesenbroek, dich

dat de poccale zoog weer komt te zusten

op de centrale overheid en dat daarmee
het destuur al bezegto.
Het red Dussenbroek stelt voor om de

wat onderstand aan behoeftigen in

2 posten te stellen, een voor armen-
zorg en een net als in Holland voor
Conderdomspensioen
De Voorzeler antwoordt hierop dat dit

dniet kan aangezien de armenzorgzn
regeld.

Wetekent in tegenstelling met
onderdomopensroen.

Het lid hman dtelde daarna voor om
aan de best Armenzorg te verhoogen.

De Voorzitter neemt nierop het woord
en regt dat de vereeniging stelft El-

kander ongeveer Cf.500 aan hand-
gelten per jaar krygt; de Voorzitter

acht het beter die ƒ7.800 bij de ƒ9000.-

te voegen en dat het Gouvernement dit
overneemt.
Het tid Dussenbroek vindt dat een
onderdomspensioen beter is daar dit per-

doen die menschen rechten geeft.
det lid Eman vraagt hierop om ingelicht
te worden wat onderdomspensioen is;
De Voorzeker licht het lid hman toe dat

de menschen die de onderdom van 60

jaren hebben bereikt, waarbij goed gedrag

en arbeed opgesloten is, een wekelijksch
peneiden krijgen.
Het ld Eman antwoordt hierop dat
hij dan uist het tegenovergestelde van
het led Duisenbroek wedischt, n. l
dat hij graag zilt dat pust de werkelijke
armen die geen middelen van bestaan
hebben, dat die een wekelijksch bedrag
kkrygen en niet degene die zen bepaalde
leftijd heeft berecht„

De Voorziller vraagt hierop of de leden
willen hebben dat deze post dan verhoogd
wordt tot een bedrag van ƒ 1ƒ000.
De leden gaan iermede accoord,

waarop de post onderstand aan be.
hoestigen verhoogd wordt tot ƒ1ƒ000.-
met de noot dat de kerkbeeteeren in
1943 meerdere uitgaven zullen hebben

door dat de lefdadigheidsvereeniging
delft. klkander de uitkeeringen, 2o62.
de armlastigen per 1 Januari 1942 aan

genoemde kerkbesturen zal hebben
overgedragen;

ad 9. Het lid Dussenbroek merkt hierop
dat het bedrag van ƒ1000 te laag is voor

volksteeden en verstrekkingen op den

verjaardag van O M. de Koningin.

Het lid Jman is van hetzelfde gevoel
en delf voor dit bedrag met ƒ 3500 te
verhoogen.De Voorzitter en het lid Duxenbroek
zyn het eens met het lid Eman, waarof
het bedrag van ƒ7000: verhoogd wordt
en gebracht op ƒ 4500.
ad 14. Het led Eman vraagt waarom
de secretaris van de Raad van Politie

thans geen vergoeding brjgt, dat de

secreturis buiten zijn werkzaamheden om

pavonds de vergadering moet bejwonen

en levens de notalen moet opmaken.

Het lid Daccenbroek is van hetzelfde

opinie en stelt voor dat den secretaris
een vergoeding wordt toegekend van

ƒ 18.: per zctting met een maseenium
van ƒ 300 per jaarDe Voorzitter en het lid Eman verkla.

ren zich met het ha Dussenbroek geheel
te kunnen vereenigen, waarna of de
begrooting een bedrag van ƒ 300 eerrdt

uitgetrokken voor de secretaris van

de Raad van politie



Ad 44. Het lid kman regt dat het
bedrag van ƒ100: voor vergoeding voor
het gebruik van een vervoermiddel voor

Hubstituur of fiecer van justitie te laag
io; dat deze ambtenaar telkens voor

dienst uit moet waarbij hij zijn eigen
auto hiervoor moet gebruiken

Het tii hman delf voor een bedrag van
ƒ480 uit te trekken.
De Voorzeller en het lid Duesenbroek zjn

het eens met het lid kman, doch door de
meerderheid wordt een bedrag van ƒ 300.
geplaatst:

ad 55. Het lid Dussenbroek gelft hierop een

beschouwing en regt dat Domince Alers vroger
een bedrag van ƒ300. per jaar kreeg als
bezoldiging voor secretaris van de Voogdijaad.
dat een jaar tenig de praktizijn Ferker
zyn diensten hiervoor aangeboden heeft
voor ƒ100: per maand of te wel ƒ1200.
per jaar; dat hij thans zilt dat hiervoor
een ambtenaar hiermede als volle dag-
taak wordt geplaatst en wel met een

bedrag van ƒ3468.; dat hij niet inziet

waarom een secretaris van de Voogdjaad
perse een Gouvernemente ambtenaar moet
zijn;

Het kd dussenbroek verder eprekende regt
dat hij in het geheel niet tegen is of
deze post, doch deze beschouwing in de

notalen wenscht te zien geplaatst
De Voorzeker antwoordt hierop dat het

zeerdruigend noodig is een ambtenaar
met een volle dagtaak hiermede te
belasten; dat die werkzaamheden thans
zoo groot zyn, dat zij een geheele dagtaak
vormen; dat thans een ambtenaar ter
greffie hiermede belast is en het werk

zoo veel is dat men thans met voort-

durende achterstand op de Griffie te
kampen heeft; dat de Voogdijraad

zeel hierom bij den Gouverneur heeft aangeklopt.
ad 75. De Overzitter zegt dat hij het loon
voor 3 boschwachters een beetje te laag
vindt; dat hierin een verhooging nood.

zakelyk is om reden de dagtaak van
deze functionariseen, hen geen gelegen

heid geven om door andere werkraam-

heden hun inkomen te vermeerderen
tot een bedrag waarvan men kan be-
daan, en delde voor deze post te zetten
op ƒ 4440.
De ieden kunnen zich geheel hiermede
vereenigen, weshalve deze post gebrocht
wordt op ƒ4440.
Ad v2. Het lid Dussenbroek merkt op

dat hij zieh dat de hulpbrievenbestellers
van Oranjestad en Ian Nicolaas met
i jaren dienst nog met een bedrag van

ƒ 400. per jaar rondsuktelen;
De voorzeller antwoordt hierop dat dit

per brief wordt geregeld;
det lid Dussenbroek vraagt waarom
de postambtenaren op amba een toelage

van ƒ 30. per maand krygen en die op
Cuacoo ƒ40. per maand;
De voorzeller antwoordt hierop dat het

overwerken op finacos grooter is als

hier, de bootdiensten op Cnacoo zjn

grooter dan hier op Amba:
Ad 103. De Voorziller zegt hierop dat hij
een bedrag van ƒ5008 op de begrooting
heeft gebracht voor onderhoud en
verbetering van putten, gezien het

groote gebrek aan water, tengevolge
van het uitblijven van de regen:
dat hij meent dat het groven en
uitdrepen van pubten op grootere

schaal moet worden ter hand genomen.

De heden juichen deze verhooging ten
zeerste toe, daar niemand verwacht had

dat de regeno zoo zouden uitblijven;



Ad 107. let led dussenbroek regt dat hij
deze post uit protest geheel wilde

schrappen; dat de Zamer van Koopbandel
niets, maar werkelijk niets doet
De Voorziler antwoordt hierop dat hij
het met de zienswjze van het lid
Dussenbroek niet eens is; dat wel is
waar de zamer van koophandel een
doodgeboren kind is, dich dat dit bestaat
dat de secretaris bij tij en ontij de
Oliemaatschappyen behoorlijk te gemoet
komt door zjn handteekeningen en
dat de kamer behoorlijk ieder vaar

zijn verslag uitbrengt; dat de Kamer
van Koopaandel als zoodanig zijn rechten
heeft:

Eitid Driesenbroek blijft bij ziyn voordel
en dit in stemming gebracht verworpen
wordt:

Ad136. Het lid hman vraagt of de weg naar
sta Crier dit jaar nog gereed zal komen

De voorzeller antwoordt heerop dat zulks

met het geval is, doch dat hij dit jaar
nog 1k m verder kacht te brengen: dat
houwens het geld hiervoor beschikbaar is;
afd5. Het lid man merkt op dat hij
hier een hoop hooge bedragen zeet
staan en stelt voor om een bedrog uit
te trekken voor de aldecultuur op
amba; dat hij graag wilde dat het

bestuur deze uulter overneemt en
hiervan een codperatieve alve celtuur
hou dlichten:
De Voorzeller antwoordt hierop dat dit niet
kan; dat de alsecultuur hier in parti-
culiere handen is en een parteulier

bedriff is geworden: dat de overheid zich
hiermede niet moet bemoeien; dat de
particuleeren wel een vereeniging kunnen
prichten en aan by het Bestulir komen
m protectie; dat het Bestuur niet

candrueeren moet, doch beschermen.
Het lid hman delt voor om bij wyze van

voorschot een bedrag van ƒ 400000 uit te
trekken en dat het gouvernement de
alsecultur overneemt;

Het hid Dussenbroek merkt hierbij op dat
dit een zeer delicate kwestie is, waarbij

men veel studie voor noodig heeft; dat
ij het beter acht dat dit onderwerp
weer ter sprake zal worden gebracht

na een goede eudie daarover te hebben
gemaakt.
Ad 152. det lid Dussenbroek merkt

heer op dat hij niet inziet waarom de
Gouvernements geneeskundige te Oransestad
aan nalaris meer krygt aan die te
Savaneba;
De Voorzeler deelt hierop mede dat hij
descht dat te savanea meer betalende
patrenten wonen dan te Granjestad
et lid Duesenbroek regt dat het ver-
schil te groot is en delt voor beide
salarissen gelijk te maken.
Het led Eman is van dezelfde opinie

zoodat het bedrag van ƒ2400: gewyzigd
wordt en daarvoor een bedrag van
ƒ5868 in de plaats wordt geseeld

Art 177. Het lid Duesenbroek regt dat
het drigend noodzakelyk is dat er
2 ambulances beschikbaar worden

gedeld en wel een te Grangestad en
een te Jan Nicolaas.
De Voorziller en het lid rman zyn

van dezelfde opinie waarop die de

aanhoop van 2 zilhen auto5 Peo memorie

wordt opgebracht
Het lid Jman vraagt thans waarom

niet overgegaan is in de buikendichulen
publieke telefonen aan te leggen
De Voorziller antwoordt hierop dat

thans al de netten bezet zyn, dich ne



er thans automaticeering opkomst is, dit
wel in orde zal komen.
Heerna wordt de begrooting in haar

geheel aangenoomen.
By de rondvraag vraagt het led Eman„

het woord verkrijgende waarom het

orevernement niet overgaat om vrij-
stelling van schoolgeld te verleenen
aan de ouders die niet betalen kunnen
De Voorziller andwoordt heerop dat hij

de maatstaf daarvan niet weet; dat
hier geadviseerd wordt en dat op Cuiacoo
zulks wordt beslest; dat dit naar de

betaalkracht beoordeeld wordt:
De voorziller neemt hierop het woord

en regt dat er een contract aangeboden
is door een Maatschappy Een einde

naar water te boren en dat de
Maatschappy waarschynlyk zeer spoedig
hier komen zal.

dat hy van reze apolinaire vernomen
heeft dat zoodia de maalschappyn is,
hy overkomt om de plaatsaan te wyzen
waar geboord moet worden.
elmand meer het woord verlangende

en niets meer te behandelen zijnde.
luit de Voorzekter de vergodering.

Aldus voorgelezen, goedgekeurd en
gearresteerd in de vergadering van
Vrijdag, 13 Februari 1942.

De Voorzitter
cemster

De heden.

ovem De Secretaris:m
ellem.

N=o 1. Vergadering van den Raad van Po-

litie op Vrijdag 13 februari 1942.

Aanvang duur des namiddags-

tegenwoordig„

de Heeren I. Wagemaker, Gezaghebber.
voorzitter, D. a. J: Dussenbroek en C. a.

Eman, leden, en J. N. E. Hellmund,
Tecselaris

De voorzitter opent de vergadering,
en zicht een kost woord van wethon

tot den nieuw benoemden secretaris

J. 1. C. Hellmuwd, waarop deze even-
lenm in koete woorden den Soonitteg

bedankte.
Hiesop stelt de Voorzittes den Secu-

baris in de gelegenheid de notalen van

de vorige resgadering voor te lezen,

die met eenige wijzigingen worden

goedgekeurd en gearsesteerd
Vervolgens gaat de raad over tot

het behandelen van het eerste punt
des Aigenda, u.l. Opmaking der kie-
Zerslijften.

Deze lijsten worden vol eenhomstig
art.s van de hiesvesardening van den
28 30 November 1869. P.1. 1869 - N=o 24
met een totaal van 1046 Lies bevoegden
opgemaakt; besloten wordt deze lijstin,
zoo als bepaald bij het stebid van

art. 6. van even genoemde vesordening,
af te houdigen, aan te plakken en

ter inzage van een ieder gedusende

veestien dagen ten buseele van den
Gezaghebber weder te leggen.

Bij de randvraag voert het led

C. A. Eman het woord en stelde voor

het graven van een fuit in de buurt
van het huis van Tran cisco Croes,

gelegen te Janhi Loendert op amba„
alwaar de bodem - aldus het lid



Evan -Lijk moet zijn aan drnk.
water.

De Voorzitber antwoordt hierop, dat
by in verband hiermede een onder-
zoek zal doen instellen, en, in dien
er geen gouvernements sisten Eer plaat-

ie hierboven vermeld aanwezig
zijn, deze als nog zal doen geaven

Hetbid Eman verder spsehun.
de vaagt den Voorziltes omtreut

len evenucete verandering in den
toestand der geheide palen in

Boca di abas, welke palen voe-

gens dit lid bebangsijk gevaar
opleveren voor de les plaatse by
woud langs vasende visschers.

bostjen door dese palen, het zy e

verwyderen, het zij duidelyker
zichtbaar te maken door verkoo-
ging of anderszuis.

Hier op zegt de voorzitt is dat
hij ook door 21. Eduber ostreut de-
ze aangelegenheid opmerkraam

is gemaakt en dat hy in vesband

daarmede de noodige maatiegeen
Zal tresten

Ten slobbe vraagt het lid Ewan
den Voorzitteg of de weg waar Tanta
ue dit jaar nog afgemaakt zal
worden, en verzocht den Voorzobden
in dat geval, zoo veel mogelijk

werk te geven aan die antbaansche

asbeiders, die vanwege hun ge-
vorderde ouderdom, niet meer in

aanmesking komen om bij de Te-
Geleum Maalschaphys te werk
gesteld te worden.

Hierop antwoordt de Voor-

Lities dat het werk aan bedoelden
weg dit jaar nog zal worden

voort gezet, terwijl reeds overgegaan

is tot de uitbreiding van het vliegveld,
zoo dat er steeds gelegenheid open zal

zyn tot indienstteding van de hier
boven bedoelde oude krachten, en dat

te verwachten is dat binnen kost

allen die tot wesken in staat zjn,
ook gebruikt hunnen worden.

Vervolgens verklaart het lid D. Dus-

senbroek zich gehoel met het beven„
staande te kunnen vereenigen

Verder niemand meer het word

veslangende, en niets meer te behan„

delen zynde, sluit de Voorzitter

de vesgadering.
Aldus voorgelezen, goed gehuird

en geassesteerd in de vergadering van
Baandag, 9 Maart 194r.

De voorzitter.
Vasemaker

De leden.
ovenoet

DDe SecretarisJ

WWittun

N=o 2.- Vergadering van den Raad van To-
litie op Maandag, 9 Maart 1942.

danvang. 11 uur des voormiddags.
Tegenwoordig: de Heeren I. Wage

maker, Gezaghebber, Voorzilter, DiA.
J. Dussenbroek, bid, en C. A. Eman,
leden, en J. N. E. Hellmund Secre-

Taris

De Voorzitter opent de vergadering

en stelt de Secretaris in de gelegen-
heid de notalen van de vorige ver=

13



gadering voor te lezen, die na voor-
lezing zonder wyziging worden
goedgeheurd en gearresteerd

Daarna regt de Voorzitten dat de-
te vesgadering belegd is, om de wi.-

gevolge art.6 der Hiesverordening
. N. 1869: N=o 24 opgemaakte lijsten

van Kiezers, vermits er geen bezwaar

hierbegen is uitgebracht, te sluiten,
zoo als bepaald bij ast. d. van even-

gemelde verordening.
DDien overeenkomstig worden deze

bijsten met een aantal van 1046
kies bevoegden gesloten.

Besloten wotdt deze lijsten zoo-
als bepaald bij art.8 dier Verer-
dening opnieuw te laten afhondi=
gen, aanplakken en gedrisende
tj dagen tes inrage van een ieder

ten brreele van den Gezaghebber
ieder te leggen.

Bij de rouddraag neemt het
lid D3. A: J. Dussenbroek het woord.

en verzocht den Raad namens
Zathes Jacksen van de Apostolie
Laitk te Sint Nicolaas om van

het Gouuvernement een subsi die
te zien te verkrygen tot dekling
van den achterstand welke thans

beslaat in het verzichten des aflos„
singen op het bedrag van ƒ.3500.—

welk bedrag deslijds Een behoeve

van de gemeente voor het kertge=
Ceuw werd opgenomen
De Voorzitter autwoorcht hiero

dat hem bekend is dat deze ge=
nicente thans in die noeeljk-
heden verteert, en dat men nu

probeert van loafdadigheidswege

de daarvoor benoodigde gelden
byeen te krijgen; dat het echter

tot heden onmogelijk is geweest ot op
de herhaalde verzochen tot uitheering
van subsidie in te gaan in verband

met de moeilijkheid dat het hier

geen kerkelyk erkende gemeente
berreft; dat hem ook bekend is
dat dit genootschap tot op heden

alsnog verdienstelijk werke op Suit
Ticolaas versicht en dat hij een
Cief aan den Gouverneur namens

den Raad zal schryven en hem in
overweging Geven op het verzoek

om Een bydrage van het Gouverne-
ment in den zin van een gunst gan

gunstig te adiseeren, en wel tot
een bedrag van ƒ1000.

Verder niemand meer het woord

veslangende en niets meer te behan

delen ziynde, sluit de Voorretten de

vergadering.
al dus voorgelezen, goed gekeurd

en gearsesteerd in de vesgadering

vvan Haandag, 27 April 1942.
De Voorretter.
WalemakerDDe leden.

Afdum
De Secretaris

Jeta W

Vergadering van den Raad van Solitie opN=o _.o
Maanddg, 27 April 1942.
Aan vang: 18uur des voormiddags.
Tegenwoordig de Heeren: I. Wagemaker.
Genaghebbers Voorgister; als. . T.
Dussenbroek en C.A. Jman, leden en
. van Breet, Secetaris.

le voorister opent de vergadering, hief
G



de leden welkom en stelt de secetaris
in de gelegenheid de notalen van de

vorige vergadering voor te lesen, die na
„voorlezing zonder wijziging worden
goedgekeurd en gearresseerd.
Kierop deelt de voorzitter aan de leden

mede, dat de vorige secretaris wegens„drukke kantoorwelk aamheden, pijn
betrekking uit heeft kunnen voortzesten en
derhalve een nieuwe secretaris benoemd is,
die hij segelijkertijd welkom heef.

seen, in gekomen stukken te behandelen

zijnte, gaat de Rraad over tot behandeling
van het 1. punt van de agenda n.l.
vaststelling van een gewjigd ontwerp
Slacht- en vleeschker:

Op de vraag van den voorzister welke op-
en aanmerkingen de leden hebben over den e
keur, vraags het lid zussenbroek of het
niet mogelijk is in artikel 6 sub 4 en plaats

van behoof of den Gouverneur, den Raad
van Solite als beroepsinstantie in te
schakelen, het geen echter, pooals door den
voorzissen beantwoord, niet mogelijk is.
Ook het lid Emanzegt, dat uit suridisch

onsind zon zijn, aangezien y op zichte
van de keur de Baat van solitie den
wetgeveris, en bevolp op de wetgeven de
mocht is niet mogelijk.

In jartikel 5 stell het id Dulsenbroek de

volgende wijke gingoodr: iu plaats van
slachtinguuitsluitend in het slachthuis te
doen plaats vinden, wil het lid, Zussen
broek de mogelijkheid open te laten om

ook andere inrichtingen in het leven te

roepen,, die aan dezelfde eischen voldoen
als het slachthuis en waarin dan ook de
slachting kan geschieden. de voorzester
„deelt echter mede dat zij de, noodzaak
hiervan niet inziet en dat bovendien be-

drjven van publieken aard moeilijk

gesteld kunnen worden in handen van par-
ticulieren. Indien de plachthring van It.
Nicolaas grooter wordt, pou men des noods
kunnen overgaan tot het oprichten van een

slachthuisop se. Sicolaas.
Het lid Lussenbroek handhaaft echter

zjn stelling, dat het Gouvernement hier
egelend en controlierend kan optreden.

de mogelijkheid om een particuties abbators
op tlrichten, moetbestaan, zij het
on der controle van het, gouvernement. Het

lid vuenbroek haalf her het electiatits
bedrijf aan, dat in handen is van een

pasticulier. de vorzitter, deelt echter
mede, dat dit bedrijf een speciale overlen=
komst heeft met het gouvernement. BDovende
is naar meeningvan den voorzitter, het

oppichten van ten particulier abbatoir iet
uitgesloten. Het lid Eman regt nu,, dat

in artikel 5 van de keur, particuliere, abbatocrs
absoluut zyn uitgesloten. by zon drs in
overeenstemming met het lik sues enbrolk.
de redactie van det ariikel veranderd
willen zien. de voorzitter, deelt hier of mede.
dat volks hygiëne, overheidstaak is en dat
als algemeen geldende regel wordt aan genomen,
dat die bedryven, die de volkstygiene

betresfen, door het gouvernement zelf worden
geen plaiteerd, dat het hier dusgaat, om

een principe.
Het lid Dussenbroek meent echter, dat het

principe, niet aangetadt wordt, daar het
gouvernement toch de controte blijft
intolfenen op de beteffende bedryven.
als voorbeeld geeft het lid ussenbroek

de watervoorgalning in Amsterdam en

echt, die in handen is van een parti-
culiere maatschappij en, die uitstekend

werkt. In Urecht is het, zelfs een Tpansche
maatschappij die dit bedryf heeft.
de overheia kan dus reguleerendof ieden



waar particulieren kunnen exploiteeren.
Besloten wogat de redace van artihel=
subt te wijngen, als volgt: - Het slachten

van eenholige dieren, punderen en var.
kens alsmede voor zooveel betreft de

slachtkringen Grantestad en Vicolaas.
van schapen en gerten, geschiedt, behouden.

het besaalde mn de arrikelen7 en 8, in
het Gouvernements stachthuis of in een
andere inrichting tot het slachten van
vee, die aan dezelfde eischen voldoet.

In artikel 2 stelt het lid Eman voor,
de instante aan te duiden die bevoegd
is, den Jamblinaar belast met de Keuring.
aan te wyzen. Beslolen wordt in uit

artikel achter het woord aan gewezen:ze
volgen de woorden: door den Gouverneur.

in artikel — sub D wordt op voorstel
van Les lid tman de bewoording „vel

afkomstig van Suracoo gewijzigd in:
„pel afkomstig van het erland Suracas.

Het lid man geeft, daarna in over-
oeging de laatste, een van punt 2 in
artkel t de laten vervallen, aangezien het

hier een ambtelyk voorschrift beheft, let=
geen dan ook besloten worde.

 In jartikel 5 lid 5 norat een plachtecht

geheven van ƒ0, 25 voor het plachten van
een schildsad Het lid Eman merkt

echter, op, dat schildhadden niet vallen
onder het begrif vel uyden een van
„de onderhaige kent,, waarop de voorzister
antwoordt, dat deze bepalinger is, om
dienstverleening gratis, tegen te gaan.
chter mogen schildpaaden ovezal geslacht
oorden.

Op de vraag van het lid bman, hol het

keuringsmerk zal worden aan gebracht, jant.
woordt de voorzitter dat hilfvoor een uiblen.
ssempel in gebruik is.

Verder wordt besloten in artikel 1f

lid= de benaming, ubstikuut officier
van Junnsie de veranderen in deen van:

Cofficies van Justitie.
Verdernemand eenige of - of aan-

merkingen te maken hebbende, wordt

de keur met de genoemde wyzigingen
in haar geheel aangenoen.

Het lid Dwas en Groek neemt hierna
het woord en vraagt toe eigenlyk
de werking van den Raad is. rle

Raad heeft het richt van keur, ale Gou-
verneur onwet deze bekrachtigen, waarna

de keurworal afgekondigd.als as.
kondiging mog niet uitgesteld worden
smdat de Gouverseleur van meening

verschelt met den Raad omtrens de
pekst. Hij kan de keur ook met terug.
zenden met de midideeling, dat dit

of dat artikel veranderd moet worden;

de Raad huft foch in fonneijpe hetrects
om keuren vast te stellen.
de voorzister antwoordt hierop dat de Crouveneur
wel het recht van correctie heeft, en dat de
redactie kan worden vastgesteld door een

pervoon dee daaren bezwaam is. Het
prneipe worat hierdoor niet jaangetact. de

Raad heeft het richt om keuren in het leven
bepoesen. Het lid ussentboek wijst hier

op het verschil dat er in de oude kens vye
slachtplaats mogelyk was; nu soot ee

uitsluitend in het plachthuis. Ook het
lid Eman is van dezelfde meening dat
en geen principilele wijzigingen mogen

worden aangebracht in de kens, door de

personen die de ridactie vaststellen.
Over de vraag van het lid Dussenboek

betreffende de ginstgave .6. v. Lathes

Jackson, kan de voorzitser mededeelen
dat hierover reids een shrijven is

vergouden maar Guracat.
In perband met de watervoornening-

:b



kwete gup het lid Dussenboek in
overweging bankers te chasteren en deze
waser te laten aanbrengen voor, Aruba.
ale voorzister, deelt hierop mede, dat men
nog beng is met de, daswijzing en van
Iere Apotinaire, maar dat het mak=
rraal door de Amerik aansch regelng

in beslag is genomen, terwijl ook de
beste werkkrachter in het Amenkaansche
leger zijn. voor urschenkomst van den

Amenkaanschen concul en den com-
mandart der Amerik aansche spoepen
zon echter getracht worden het benordigd
materiaal en personeel naar Aruba te

zenden. Ook zoude leer Beangon pro-
beeren 3000 ton waser naar Auba te
lasen brengen, voor gebruik van de Lagd;

de Lago on dan uit hun dissilleerenzich-
ling aan het gouvernement waer kunnen

lveren boven de 80 son die op het oogen-
blik geleverd, wordt. Ongeveer 60 don

zon per dag meer geleverd kunnen worden.
zoodat den 170 ten dagelijks van de Lago

verkregen zon kunnen worden. alize 60 ton
komtdan in aftrek van de 3000 ton die
aangebracht wordt, de kosten hiervan
galdus de voorsister op een vraag van het

lijd zussenbroek- bedragen plechts

ƒ0.35 perm.r, wat een zeer goedkoope prijs is.
Het lid zun enbroek heft het volgende

voorstel: op het oogenblik moet de water ver-

Kruikesien vast recht betalen, onverschiltig
welke hoeveelheid ook verbruikt is, voor
zoover de maarmum toeveelheid niet is over-
schreden. ulit nu zougewijzigd kunnen

worden en der persoon die minder ver.
bruikt dan zijn marimum tolveelheid een

premie verleenen op het min deze verbruik.
zlit voorstel zal de voorzister dan ook in
verweging nemen. Het lid Eman
vra agt my toe de buiten desericten zullen

worden gebaat bij de grootere toeveelheid
waser die het gonvernement van de Lago
zal kunnen krijgen, in dien de 3000 don
waser hier worgt aangebracht Hier op
kan, de voorzitter mededeelen, dat voor de
Cudendis pructen een zekere loeveelheid

water is beseemd die dan ook warat
geleverd. Ook wordter controle op de-

waterverkoopers, uitgeoefendie zoodat de
holveelheid va. voor elk gezin in evenredig.

heid is met de grooste van dat gezin.
aan de schoten zal ook watelr geleverd

worden als drinkwater voor de kinderen.
In verband met het graven van pusten

moet de voorzister mededeelen, dat er

groot gebrek is aan werkhrachten.
Slechts 1 a5 prsonen zijn er op het oogen

blik werkzaam als geavers. ale grantig
geschiedt onder toezicht van Openbare
werken en niet onder volzicht van de

Lands watervoorzienings dienst om dat
dit meer een gravingmargstik is dan
een watervoolreningsfrobliem.

ale Raad van Solitie heeft toezicht

over de Iperbare Werken en scholen.
aldus het tid Gman. tij voor gaarne

wesen hae lang het geleden is, dat de
Raad van deze bevoegdheid heeft gebruik

gemaakt en, of deze bevoegdheid ook

aan de lede afzonderlyk is tregekend.
hierop dat Let5. vor 4009 720 1200. is dat de Raad2. 500

en 275. 500 gemaakt; dat93670273:
D181: „lyk ook bezolken

720 vroeger, toen de
800.

temtjs nooit hierb00

eer wos deze bezoekenƒ3„1 80

sjn zels nuttig.
en aantal leden
unnenover gaan tot

commissie vorming en zouden dan rap=
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kwetie geeft het lid Dussenbroek in
overweging bankers te chasteren en deze
waser te laten aanbrengen voor, Aruba.
de voornster deelt hierop mede, dat men
nog beig is met de aaswyzingen van
Iere Apolinaire, maar dat het mak=
riaal door de Amerikaansch tegelng

in beslag is genomen, terwijl ook de

beste werkkrachten in het Amerik aansche
leger zijn. voor urschenkomst van den

Ameykaanschen concul en den com-
mandart der Amerik aansche spoepen
zon echter getracht worden het benoodigd
materiaal en personell naar aruba de

zenden. Ookzoude hier Beangon pro-
beeren 30o0 ton waser naar Nuba te
lasen brengen, voor gebruik van de Lagd:
de Lago zon dan uit hun dissilleerinzich-

ling aan het gouvernement water kunnen
lveren boven de 80 son die op het oogen-
blik geleverd, wordt. Ongeveer 60 hon
zon per dag meer geleverd kunnen worden.
zoodat den 170 toe dagelijks van de Lago

verkregen zon kunnen worden. pliye 60 ton
komt dan in aftek van de 3000 pon die
aangebracht wordt, De kosten hiervan
galdus de voorsiser op een vraag van het
„lid zussenbroek- bedragen plechts

ƒ0.35 perm.r, wat een zeer goedkoope prijs is.
Het lid zusenbroek heft het volgende
voorstel:„ et de Cenktle alle
Bruikesel

welke ho
poover de
schreden

worden
bruihtd
premie
klit voor
werwed
vra agt my toe de bitendigeneten zullen

worden gebaal bij de grootere toeveelheid
waser die het Donvernement van de Lago
zal kunnen krijgen, in dien de 3000 son
wasen hier woragt aangebracht Hier of
kan, de voorzitter mededeelen, dat voor de

Cuiendis sucten een zekere boeveelheid

water is beslemd, die dan ook warat
geleverd. Ook wordt er controle op de-

waterverkoopers, uitgeoefende zoodat de

holveelheid vak. voor elk gezin in evenredig.
heid is met de grootte van dat gezin.
aan de schoten zal ook wascr geleverd

worden als drinkwater voor de kinderen.
In verband met het graven van pusten

noet de voorzitter mededeelen, dat er
groot gebrek is aan werkhrachten.

lechts 1 a 5 pers onen zijn er op het oogen
blik werkzaam als geavers. ale grantig

geschiedt onder toezicht van Openbare
Werken en niet onder volzicht van de
Lands waservoorzienings dienst om dat
dit meer een gravingsraagstik is dann

een watervooreningssorobliem.
ale Raad van Solitie heeft toezicht

over de Iperbare Werken en scholen.
aldus het lid Eman. ij door gaarne
wesen hae lang het geleden is, dat de
Raad van deze bevoegdheid heeft gebruik

gemaakt en, of deze bevoegdheid ook

aan de lede afzonderlyk is tregekend.
ne voorzitter antwodrat hierop dat let
werkelyk lang geleden is dat de Raad
gebuik helven heeft gemaakt; dat
Rechtig, de leden afzonderlyk ook bejolken
kunnen afleggen; dat vnoeger; toen de
Inspectie van het Onderjs noois Lie
kwam, het noodzakelijker wos deze bezoeken
af te leggen. Benoeken zyn zelv nuttig.
als de Raad uit een zeker aanzal leden
bestond, zou men zelfs kunnen over gaan tot

commissie vorming en zouden dan rap=
57



kossen kunnen worden uit gebracht. Ter-
voorlijk piet de voorzisten op het oogenblik
geen kans om bezoeken af te leggen.
Het Eid Dussenbroek, benamt dit en zegt
dat, met een voelen dagsaak de kans

hiertoe bijna uitgesloten is.
Hier op geefde vooriste, te kennen

dat bij enkele mededeelingen aan den
Raad te doen helft. In de eerste plaats.
aldus de voorziste, verder sprekende,
zal moeten worden overgegaan tot het

confisgueezen van een zeker aandal
autobanden, in verband met een bencht

dat van den conel in Waslingson
omvangen, dat er geen banden uit dne.

rikamelr zjntt verkrjgen, en dat

noodzaklyke funches dreigen stil de
staan wegens gebrek aan banden.
ddeze functes moeten aan den gang
gesonden worden. Menzou het eerst

de reserve-band van de anto 1 die met
noodzakelijk zijn voor beroep of bedrijf
kunnengnemen. 6.v. wagens van de
Jan Am emploje s. Het lid Emas
vrregt in verband heemede wat het

begrip is van gnoodzakelyk voor beroep
of bedrijf. en ter beoordeeling van oeln

deze noodzakelykheid is. de voorzitter

Regt hier of dat de beoordeeling op het
oogenblik in hander van den Geraghebber

is, maar dat belang hebbenden in de
mogelijkheid zijn hun bezwaren in te
brengen en hunbelangen voorte staan.

Erzal nu een commissal in het leven

worden geroepen ter beoordeeling van de
levens duus van de band, welke commissi
kan bedaan uit: 1 chansseur, s hulodisee

Auteus- man van 8d.: - lid oofd

Raad van Solitie en J. Gusebis Croes.
Het lia Eman wil ook een commisil
voor beoordeeling of de besokken persoon de

bandwerkelijk noodig heeft; echter wil het
d Gunerbroek deze comminie een ad-
viselrende bevoegdheid geven, terwijl, de
beslisningscht, bij den Gezaghebber blijk
elruste. Besloten worde de Raad van

tolitil als beroepsinstante in te schakelen,

ingeval de betokkenen bezwaren hebben
in te brengen bij confiscate.

In verband met volkwoedingsmiddelen
heeft de voorzitzer de mededeeling, dat op
verschillende artikelen een winst van 80 %
en 100 7 wordt gemaakt, het geen moet worden

degegegaan. Derhalve doet de voornster

het worstel een plafoidprips vaet te stellen,

waarin 40%winst op alle artikelen in
guarste is begrefeln. dit voorstel zal
dan naar Suracas worden ofgezonden
om het in westelyken vorm vast te leggen.
wat berep vel, kan de voorzisier ses
kennisbrengen, dat de Hazel: gehuurd
is voor vertransport.

Op de vraag van het lid bman dn=

ent de bootwerkersssaking kan mede gedeeld
worden, aat deze van de baan is. Het

zoon is vastgesteld op een zeker bedrag
en overlengtemming met de algemelne

loonstandaard. Daarenboven zjn de
meesten van len werkzaan bij de amero.
kanen op het vliegveld: bij de Openbare

werken of bij de lags, wannier en
geen boosen zyn: Het lid Eman neem-
wederom het woord en vraagt toe het drat
met de unste voeren Venegolaansehwerk

krachten. Hierop antwoordt de poorziltes
dat het Venegobaansche gouvernement een
gavantie verlangt dat iedere werkman
zal worden teruggezonden en dat deze

garantie in geld moet woorden ge-
stort bij den Penegolaanscher consulidus
een deporits aan Venequeta. Er goueen
overeenkomst gesloten worden met vene-



ziuela alden de voorzitter - in verband met
de uitroer van werkkrachten, maar ge-
„noemd punten. l. garantie in geld-

kan niet worden aangenomen; een schrif.
telijke garantie - verklaring is voldoende.
Het lid Eman vraagt of dit mischien

een gevolg is van de moedlykheden die er

waren bij aankomst van 20 venenolanen
op uba, die niet konden worden tot-
gelaten. Waar meening van den voor

zisser is dit niet het geval. de 20
personen op me het lid Eman doelt.

waren binnen gelaten en aan de Lago
geleverd op eigen verantwoording van
den consul hetgeen niet kon worden
toegestaan, aangezien, dit een inbrenk
io op de souvereniteit. verder waren de

papner van betrokken ook niet 100 % in orde.
Gaarne zou het lid Eman ook de hoe-
danigheid van de Heeren van hriel

en eyderwellen weten bij hun reis naar
Venennela; hier op kal de voorzister
mededeelen dat zj de afgevaardigde
van de Amerkaarm de maatschappes
lijstonden bij het aanwerven van werk-
krachten.

Liemand meer het woord verlangende

en miets meer se behandelen zijnde, sluit
de voorzister de vergadering.

Aldus voorgelegen, goedgekeurd en ge.
arresseerd in de vergadering van Maandag.
12 October 1972.

De voorzyste:

ajemoten
De leden:

Admmer De Secietars:e
44
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Vergadering van den Raad van Zolcke
op Mdandag, 12 October 1942.

anvang: 10 uur der voormiddags.
Tegenwoordig de Heeren: I, Wagemakers het

Gezaghebber, Voorzisten, Ml. L. F. Lunen-
broek, ba en . van Breet, Secretaris.

de voorzister opens de vergadering en hiet
het lid sluserbroek, den secretais en het

publiek welkom en deelt verder mede dat
deze vergadering belegd is om contact te

zouden met elkander, aangezien in langen
tijd de Raad met heeft vergaderd in
overband met het heit dat de werkzaam-
heden in den laatsten tijd meer de defensue

betroffen. Het bestuur heeft nu eenige
zaken naar voren gebracht, die een nadere
pegeling behoeven.
n de eerste plaats pant t van de agenda:

regeling van der postdiense wij de buiten.
distrieten, een onderwerp, dat reeds
vnoeger de aandocht, goowel van het bestuu„

als van den Raad gehad heeft. Reedsin
193% is een verbetehing voorgesteld, die echser
niet heeft kunnen plaats hebben in verband
met de plotselnge, depreme en het seit dat

geen geld meer beschikbaar was voor nieuwe
werken en doelstellingen.

Het lid Eman petschijnt nu ter vergadering
en biedt zijn eccus es aan den Vooigister aan
voor jn laatkomen.

ude vergadering voltallig is, stelt de
voorzitter der secretaris in de gelegenheid

de notalen van de vorige vergadering voor
te legen, die na voorlezing, zonder wijziging
worden goedgekeurd en gearresteerd.

Hierna neemt de voorgester weder om het
woord en deelf mede,, dat bij eenige inlick-

tungen te geven heeft betruffende ae correspon-
dentie die gevoerd is omtrent de nadere

kegeling van den postdienst
55:



de voorzester leest hierop zijn brief van
4 Augustus 1942 voor, waaren Cersen
worden geconstateerd, gebaseerd op
gegevens die verklegen zijn van verschillende
diensten, waariit bljkt van de groote
voordeelen die verbonden zijn aan de

invoering van dezen dienst. Verder

kan de voorzester nog mededeelen dat
een antwoord van den Gouverneur is
ontvangen, dat er geen bezwaar bestaat

tegen deze regeltg noch tegen, de
aanwerving van het benoodigd personeel
en een bestelwagen.
Er gou, aldus een voorstel van den Jost.
directeur op Curacoo geprobeerd kunnen

worden op maandag en slonderdag te
bestellen op sta. Aug: klins dag en
Vrisdag op Savaneta en wolns dog
en zaerdag op de noord. de voorzitter
raagt dan de aandacht der leden
voor dit voorstel, met lien op - en aan-
merkingen.

Het lia plussenbroek is het geheel eens

met den voorzister en regt dat hoe vlugge

dezen dienst kan worden ingesteld. Le
liever. Ook zon het aan te bevelen zijn

de melheid van instelling niet te bepl-
ken in verband met de aanschaffing
van de bestelwagen.
Het lid Eman vragt hier of die voorstel

van den voorzister als zoodanig is uitgegaan
of als Gezaghebber, waarop de benzitten
rebliceert dat onlangs in den Raad zelf
het plan was ofgekomen, maar det nu
het voorstel van hem, is uitgegaan als
Gezaghebber.
Het lid Eman kan pieh geheel aansluiten
bij het voorstel, maar gelft soch te kennen

dat bij onder de indruk is, dat de
meening van den Raad gehoord moet
worden voor dat de Gouverneur kan

besluisen. ale voorsetter antwoordt, dat
endertigd in 1939 van den Raal een
voorstel is uitgegaan, letwelk door

den Gouverneur in principe was goed.

gekeurd.

Het lia bman regt nu dat hij het ook eens
is met het ha kluss en broek voor wat
beteft de melheid waarmede dit onder-
werf behandeld , dient te worden.

de voorzitter deelt ten sloste nog mede

dat ook de mogelijkheid moet, worde-

geopend de menschen in de buiten.
discrieden evelloppen, zegelse. d. se
verschaffen. Er zouden dus reget- depats
of 2. 4. postagentschappen moeten
worden aangelegd. Ook het plaatsen

van brievenbursen op eenkate plinten
bi. bij de kerken moet worden geregeld.
Huerna gaat de Raad over tot behan-
„deling van het weede punt van de
Jagenda ew. coordonatie van het verkee„.
ulit onderwerp wordt hoe langer hoe milt
een puzyle - aldus de voorzister- terwijl

de chansseurs ook nog vragen om gavantie
voor het fasci- bedrijf in verband met de

oorlogs omstandig heden en de banden-

sehaarste. Epwovat mier beroep gedaan
op de banden stock die het gouvernement
helft en men zal moeten overgaan tot
gootere bepeeking. als voorzister

Overgoekt de leden dan ook deze materie
en aendel tenemen. ne groote moerlijkheid
is, dat het verkeer grootendeels aan de

ole is gebueerde en dat beperking
altijd een remonende werkng heeft
op de oliebedrijven.
Het lid klus tenbroek waagt toeveel
banden het gouvernement in stock heeft
en over welke perisde deze toevellheid

ispe verdeelen, waar op de voorgister
repliceert, dat ongeveer zoo banden nog



in vodrraad zijn en dat over deze banden
tot ongeveer zalf 1974 jal kunnen

beschikt worden.

dit is dus- aldus het lid slu enbroek-

zoo banden per jaar, waaruit by of
leidt dat men voor J vanden per week

mag beschikken Hij iet niet in dat
desse zaak zoo buisen gewoon moeelijk is.
alleen moet men krastische maatregelen

treffen, waarop de voorzister antwoordt,
dat met 3 of & vanden per week de
gemeenschap niet geholpen is
men kan het overtollige verkeer ook

beperken= aldus alslid slus en broek.

60. door inplaats van 1 bakkerswagen
il. een van elke bakkerj, de diseucten

in pependen, één wagen te lesen pij den.
die het betieffende disrect dan brood
bezorgt. de voorzister antwoordt echter,

dat dit geen verschil maakt, aangegen
de wagens die de districten ergolgen.
allen vol beladen zijn; een oogen zou
dus iermaal moetenzijden, hetgeen

niets verhelpt; ook het vervoer van werk-

lieden geschiedt op het oogenblik met volle
transportwagens.
Het lid klynenbroek antwoordt dat de

zaak einstig of gevat moet worden en
men dus drastisch moet oftreden.

Het lid Eman vraagt nu of er geen kans
is om banden te krijgen, waarop de

voorgister zegt, dat met op hans en
gerekend kan worden. Hij telt voor

Een motel aan te nemen van uiterste

urgentie, dat de verkrijging van eenige
rubberbanden, een absoite nood.
zakelskheid is voor het goed sunchonneeren
van de oorlogsbedrijven nka de oliemaat-
schappijl, waaronder de Commuieate
van uit het binnenland met deze maat-
schappij en één van de voornaamdde

sactoren vorm., aangezien dit werkvold
besieft. sel dep artaicht van de
dpenbare werken hest van Wals Aliscoll
eenige banden kunnen krijgen in verband

met dienstverleening van dpenbare
werken aan deze maatschappij;
verder heeft men niets dn half versleden
banden.

Het lid. Emanvrnat dit een genmoeiljk
en delicaat onderwerp en stelt voor een

commissie in het leven te holpen, die den

Raad van adies zal kunnen dienen
na de toestand besudeerd de hebben aan
de hand van de aanwezige handen.
Het lid slerenbroek vindt echter, dat

edmonissilvoning niet noodzakelyk
is; de Raad zelf heeft een adviseerend
karakter. Is ullieng van een commissie
beteekent weer uiistel; zij voelt der.
zalve niets voor commissievoenuu

de voorzister antwoordt, dat bij net
niet kan vereenigen met de meening van

het lid alassenbroek; de zaak miet ook

van plaatseljke zijde bekeken wolden.
aangezien hier het teven van de bevolking
bij betrokken is. ten commissie kans

de zaak belichten en overwegen; hij vindt
derhalve het voorstel van het ta Ginan

niet ontogisch.
Het lid suisenbroek rescheeert, dat

de zaak moerlyker gemaakt wordt, dan
rij is. als men over is banden per, week
kan beschikken, waarom dan een commisie

e vormen om te oordeelen aan wien deze
ter beschikking zullen worden gesteld.
ale zoo bander zijn buiten beschouwing

in deze materee Caldus, de voorzallr-
het gaat hier om de hoofdader van het
coeiale leven open te houden: om het
verkeel in het algemeen gaande de
houden.

G6



Het lia slussenbroek zegt nu dat de

facichansseurs ook een voorsel zouden
doen in verhand met het vrijwillig
verleggen van tun chansseursbaantje.
maar op dit voorstel wacht met nog

seeds, waarop de vodezister antwoordt.
dat het helf meer te doen is om het vervoer

naar de olie bedrijven dan om de chansteurs„
Het lid aluss erf wek repliceert dat

de maatschappij wel zelf voor dit vervols

kan zorgen; ij kan gemakkelijker banden
krifgen; dit jvervoer zan dus gerust
aan haar overgelaten kunden worden

Het lid Jman is het eens met het ki
ues enbolk, maar vraagt of deze zaak
aan demaatschappij ovelgelasen moet
worden.
ale overheid. aldus de voorzister- moet

het werale leven zoo goed mogelijk
rachten in de richten. Er moet tegemoet

gekomen worden aan de noodzakelykheid
die het oorlogsbedrijf benadeelt. Het

woissel van het lid Eman om een commissie

te romen bestaande uit enkele chansseurs
beaadt de voorzedler en zegt nog dat elke
causseur voor zjn discict gou kunnen aan.
geven welke wagens minder noodzakelyk

zijn. de vodemster stelt nog voor deze
materee nader en ander te nemen en

te overwegen, teneinde op de volgende

vergadering deze verder te behandelen.

Het derde print van de agenda komt
nu ter sprake ul. de roedselvoorziening.
de voorzitter, deelt ten aanzien van dito

onderwerpmede, dat in de laatste tijd
zich veel moerlijkheden voordoen in
verband met het voldselvoorgieningsprobleem
Eerste voldengmiddelen zooals mais,

boter, gezouten visch et. ven dwijnen

plotalling van de markt. Onlangs zijn
W:ff met de Plevo zoo kusten boter aan gekomen,
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en kost daarop was er geprek aan bozer.
Hiertut blyks dus, dat er personen ijn
die vodrrader aanhouden met het dool meer

erop te verdienen en de levenssaandaard
zoodoende kunsmaig naar boven te
drukken. de vrorzisten doet als zoodanig
dan ook een berolp op het pubbek om

mededeelng te doe wanneer men moei

lijkheden heeft met het vertrijgen van goe„
dereng, men zal da kunnen nagaan
in hoeverze deze ontbreken als voorzittir
heeft, ook informatier ingewonnen bij de Lago
hang aande de mog elskheid of er
schepsuinste beschikbaar is voor de aanvoll

van volden geartikelen. op deze wijge
zouden hooldproducen op goedhoope
en regelmalige namer kunnen worden

aan gebracht. Scheapvaart kan achteruit

gaan, naar fankvaart op Aruba zal
blijven voorsgaan. Indien dus een aanzal

konnen is verzekerd zal, dit een opening

wegen tot voorgiening in de benoodigde
artikelen.

Het lid slas enbroek heeft met betrekking tot
dit onderwerp de volgende opmerking

eestal worden als eeste voeden gemiddelen
beschouwd mars, boter, gegouter vioch e:d.

terwijl men ook andere ommisbali vol„

den gsmiddelen vergeetjul. de ntamnen.

Hy raadt derhalve aan discributie van
vitaunnen of retamenrijke voldeigs stoffen.
Er kunnen des noods kraampjes op

verschillende printen in de dielrieden
worden ingericht, waar vruchten e. a.
te verlrijgen zijng zoodat men goed kunnen

komen tot een reetvaardige verdeeling van
ritaminishe oediugs middelen, aan
geien in de meeste gevallen bij die het
geld in handen helft deze goederen
bemachtigs. segelijk met de invoering
van postagentschappen zouden dieebake
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prreauf kunnen worden in gesteld, zoodat
men kan gezaken tot een eelwaardige

verdeeling van hetgeen word aangebracht.
ap de vraag van den voorgister of de
leden nog op- of aanmerkingen hebben.
neemt he hd klussenbrolk wederom

het woord teneinde enkele klachten van
stakrug naar volen te brengen.

Oppoorde ul. geklaagd dat silms die
voor kinderen niet mogen woeden vertoond

daar oct in de kindervoorstelling en worden

afgedraaid. Propagandaborden langs
den weg vertoonen vaak afbeeldingen

met geslachtelyke aantrekkelijkheden.
del moesen worden vermeden. dle scholen
lijden veel van het stol, vooral aan de

westkant; verzocht wordt hierin verbetering
aan pe brengen. wat de toestend van het
water beheft verzoekt men ook verbetering,
en verband met het feit dat sta krun
geen leiding aansluiting heeft. dok de
pusten eisahen verbetering vooral de
„Zoos de Kas Ariba en „ Zoos na
camind de Bus heribang

Aloe gronden die in dertijd, door de olie-

maatschappij werden overgenomen met

het oog op uitbreeding worden nu veelal
door een persoon geexeptoiteerd, die alle
voordeel rekt. terin moet verandering

worden gebracht, vooral nu de alle
goed in prijs is. ale gronden moeten

gaan de oorspronkelyke huurders worden
geruggegeven.

Het lid Eman vraagt hier of deze geonden
door de maatschappij zyn gekoch.

waarop de vrorister antwoordt dat de
maats coppij er een erffachtshecht of
heeft. Het lid duss en broek repticeert
dat de toestand dat een selisoon alle
voordeel trekt van de alde, niet mog
blijven bestaan. Het Ed Eman

vraagt of het niet mogelijk is een berolp
namen het gouvernement se doen of de
maatschappij om de gronden aan hun

vorspronkelyke huurdrstirng te

geven, aangezien uitbreiding in deze

lyden soch niet zal kunnen plaats
hebben.

In verband met de verlegging van de
hoofdweg Oransestad - Smevlaas

aldus het lid plussenbroek- is de
verbinding met staling weer moerlyker

geworden ale noodzakelykheid van
een derecte aanhalsweg van de dlod

naar stacin wordt nu ernstig er
aangevold. de voorzister antwodrat

hierop dat men bezig is deze weg, af te
maken.

Verder verzoekt het lid stuss enbroeknament

de plansers een regeling aangaande de
verbouwing van de twee soorsen kleine

mars in verband met de moecten die de
plugger groeende soort medebrengt en de

tot last zjn van de, andere poort. E=

zou, dus een bepalig in het leven hunseen
worden geroepen, krachtens welke ge-
„durende een bepaalde tijd van het Jaar
de 24: maasse exansero niet mag

worden verbouwd. alit zon ook een
voor deel voemen in het roedselvoargie-

ningsprobleem. Verder heeft het bid
klurs enbroek nog een vergoek vanwege

de planters ul. het ploegen, dat nu
pot een diepte van 6 duim geschied
zal terug gebracht moeten worden, tot

een deesse van = duwr.
ale vergadering moet y geschorst worden
tot een nader te bepalen datum; waarbij
het lid kluss en broek een avondverga

dering vergoekt.
Het lid Eman heeft echter nog een kleine
opmerking; in de staten iser en lans gebroken
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voor de bevoegdheid van den Raad.
men zal den Baad ul. voortaan in

alles kinnen Hij vraagt of de voorzitter
hieromtrent iets heeft ontvangen, waardp
de voorgester echter ontkennnend moet

antwoorden.

Aldus voorgelezen, goedgekeurd in

geaccesteerd in de vergadering van

alingdag, 20 October 1972.

ale Voornester.

Wasemoten

dle Reden.

addime

ale secretaris,
n

Cra

Vergadering van den Raad, van Politie
oppingdag, 20 October 1942.
„ranvang: 8.30 uur des namiddage.
Tegenwoordig: de Heeren I. /Wagemaker.

Gezaghebber, Voorzister; als. a. V.
Dusenbroek, td en . van Breet„
Secretaris.
Afoegig met kennis geving het lid C. A. Jman.

de voorzister op ent de vergadering en delf de
secretaris in de gelegenheid de notalen van

de vorige vergadering voor te lezen, dee na

voorlezing worder goedgekeumd en gearies.
teerd. Hierna dot de secretaris mede.

deeling van een in gekomen chik, beteffende
de verbouwing van alol op de dodr ge

Lago overgenomen gronden. uit onwat

in het kort dat de maatschappij in dertyd
de gelegenheid heeft open gesteld, de
gronden door let hebbers te laten bewerken.

Eehter, alleen van den I. Bearusen is een
aanbod ontvangen dat dan ook door de
maatschappj werd aangenomen, als
opbrengst wordt verdeeld woschen de
maatschappij en de . Beansen, die
soms nog van zjn eigen geld in de
onderneming moet inbesteeren.
de Heer Beanson - aldus de voorzisten-
verbouwt de alve dus meer uit befde
dan met het doel er een goede winst

uit te slaan. Verder hen de voorzister

nog mededeelen dat de martschappij bereid
is bij het eerstvolgend vuyoen, de gelegenteid
te openen, met liet hebbers een overeenkomst

aan te gaan.
Het lid slupenbroek opreckt zijn tot uit over
het werk dat de voorgister van dit onderwerp
heeft gemaakt en dat zoovlug is gegaan.

ij bindt het aanbod van depnaatschappy
wel een, om erop in te gaan, maar
informeert hierbij nog of het niet mogelyk

is, de vorsphontellyke exfeloitanten
hun suk grond jerng te geven, jaar gezeen
de maatchap pij beheid to met iedereen een

overeenkomst ter sluiten, terwijl dan gedupeerden
hun duk misschen niet zouden teng krijgen.
zouden deze zich niet met den sezaghebben
of den Raad van Solitil in verbunden
kunnen stellen om via deze nistandies

hun slukweerteng de krijgen.
ale voorgister procesteert tegen de teem

„gedupeeden; want die zijn er met.
Peder heeft behoorlyk betalng gekregen

voor zjn dak grond. voorkeur zal ook
gegeven worden aan ten, die de grond

werkelijk verbouwen. ale bonande planters

moede een kans krijgen; men van niet
uitdrukkelyk reggen de vorige eigenaars.

Het lid puss enbroek vraagt of dan voorkeur
kan worden gegeven aan de vorige eigenaars

die bonamde planters zyn, waarop de



vooreeden antwoordt dat dit wel kan gedaan
worden. zij moeten echter bereid zyn dealoe

se onderhouden en te mijden en net alleen
geld uit willen halen waar niet er in
willen steken.
Hierop komt de vandenkweshe week ter tasel.
Het lid hussenboek heeft in verband
hierme al de volgende voorstellen:
2. men kan van den disrubutie invoeren, letgeen

niet gemakkelijk en niet aan te raden is.
2. men kan invoeren bengene dis eubusel.

kuse auoo hebben dan recht op een
bepaald aansal gacobin.

1. men kan Transport door het reswaler doen

plaats vinden, in plaats van per pruck.
Radingen op de sergen kunnen dan per

hilder naa de plaats van bestemming

vervoerd worden; waardoor banden

bespaard worden voor personenvervolh.
deze ofloning is wet het besndeeren

waard aangezien men wel wat kan
laden op een biekser.

slit pant kan ins iudie genomen worden. - aldus

de vooristek- maar men lieft met de moeelyk.
heid de kampen, dat men een kleine boot et

groote ekkracht noodig heeft. Br. van
Oranestad tot spaande lagoen kan een
kleir boosje nauwelijks komen.
Het lid Daes enbroek, druigs erop aan deze
materie verder in sendie te nemen, Aange-
zien een groote bandenbesparing berecht

wordt, wanneer het zware vrachtvervoer

na het water han gaan, waarop de
voorsister repliceert, dat de moerlijkheid
pit in het seit dat de pamentening verstheid
n en alle behoeften over groote afstanden
liggen. Verder is het een pricipteele
waarheid dat bijna alle verkeer, direct
inderlet indienst staat vay de vlie.
dale voorzister kan ook nog mede derlen
dat bezicht is ontvangen dat voor

araba banden zije aangekomen op
Suracao; het sisk aanzal is met
bekend; echter kan wel gezegd, worden
dat 1400 suchbanden en verschillen de

zonderden perconen anto- banden zyn
ontvangen. Het bedrijfs leven kan dus,
zij het op versmalden balis, worden
voortgezes.
Het lida, wosenbroek metkt op, dat de
Kagozelf lichters gebrikt; dat de
maatschappij dus het voordeel inget

van ransport over water. Hij vers, alht
en sudie knlinen ranspost over water
en benginedissebutie.
Het voedselvoorzienings probleem komt nu

ter sprake, waarbij de voorzister fmerkt,
dat Cusaco is beginnen met dissibual.
met het gevolg dat alle barkjes nu eruba

aandoen; wannelr de overhed ook hier

regelend gaat ofstreden, loosch het aantal
barkjes zeker terug.
Vroeger- aldus het ld klurs enbroek- bestond

in de maatschappij ook voor de arbeiders

koop gelegenhud, waar door de districten
eeni gsgins voorgien werden; deze gelegen.

heid bestaat nu iet meer; het kms nu
voor dat een persoon de voorraad die de

barkjes aanbrengen, op koopt en dan verkoopt
aan de melst kapita alkrachtige. dle
overheid zon drs beslag kunnen leggen op de
voorraad onder betabng van een vetvaardege

prijs en deze voorraal distribueeren.
als voorzister antwoordt dat het bestaul
niet als kosseman mag optreden; hoogstens
kan het bestuur gegelnd optreden, waarop het

reptek van het bi slussenbroek budt, dat

de overheid met als koopman beholft of te
reden, maar wet kan aangeven welk

gedeelte elk krigt tegen en bet galden
prijs, waardoor een winkeltje op
sta Chiy ook voorgien wordt.



ale voorzister regt, dat de vroag moet
worden gesteld hoeveel en wat de ge-

meenschap noodig heeft, hetgeen dan
moet worden aangebracht, tetzij per
schoener of sclip en zoo noodig per
plane. de overheid mag zich echter
niet stellen boven all handel, dit
zou gelyk staan met beperking van de
handels vrijheid. Er moet dus overwogen

worden wat het beste middel is tot
verruiming van de aanvoer van Produeten.

via watr duust te lengii convoojen en
is ook te gevaarlijk; het beste middel zal
dus zyn door de lucht.
Het lid klussenbroek vraagt hier om een

voorstel in dien geest aan den Gouverneur.

Wat berep verbouwing van de twee mars-
soorten, naagt het lid sluss enbroek of men

is binnen komen ot een behoorby ke op-
loning, zoodat een goede vogst verkregen
han worden, waarof de voorzistel

mededeelt, dat volgens van de bosch-

wachters bekomen inlichingen, het

vreemde raad zoo goed als geheel is
uitgestorven; dat de hiemkracht ervan

verloren is gegaan. Of verzoek van den
Raad geefteen van de plansers onder het

publiek eeen korte uiteengesting van de
nadeelen die hetvreemde zald met ich

brengt, waar uit tevens blijkt dat op
enkele plaatsen nog despaadswordt

verbouwd en dat Een enkele plantage
de oogd van het heele erland kan
bedenen. Besloten worat dat het

bestuur het goede raad zal verbouwen,

tenemde haarraad te krijgen en dit
aan de bevolking beschikbaar te stellen.

zoodra men voldoende goed zaad heeft,
zal een verbod tot verbouwing van de
mindere kwalteit worden uit gevoardigd.

wal het ploegen aangaat, kan de

voorzister mede deelen, dat het bestuur

over 3 ploegen beschikt, die tot 3 ver-
schillende diepten de grond beploegen.
Belang hebbenden kunnen dus aanvragen,
hetgeen voor hen het beste uitkomt.

wat de pusten bezreft deelt de voorzester
mede, dat deze persorteeren onder den

Heer Beanson van de Landswatervoor.

zievingsdiend; klachten kunnen, dus
bij den Heer oclo worden en gediend.
Het lid Sussenbroek, zou gaarne ook

een verbod willen ven uitgevaardigd.
om water te halen uit de 2. 9. „pantis
voor bouwwerken. wer waseschaalste

is, kan, men ook op de pankes aargewegen
yn. Verder wil het lid sevenbroek het

volgende in on die geven: de leertingen
van de hoogste klarnen der scholen houden

de gouvernements kantoten kunnen onslasten
van het pontine schrijfwerk en zoodoende
ook bij dragen tot de vorlogsvoenigs.
adninistrage

Voorts heeft det tid nog een deliesse
kwestie 1 bespreken: sportgronden op

Javancta en elders werden dikwijts ge=
bruikt voor dolleinden, waarvoor ze wet
bloemd zjn; men maakter 29. Marie Comporn
van. dle voorzister answoordt herop, dat

len vodissel aan den Gouverneur is gedaan

om enkele personen te benoemen tot begoldigd
veldwachter, die, dan proces verbaal kunnen

ofemaken; het is het bestuive gebikt ondertijd
i de Oostholk het kwaad de kop in te

drukken, maar hes is onlangs op een andere

plaats opgekomen. en afdoende lossing
is zelv moerlijk seders de schufvaart en
1930 sterk is olcenombs.

Het lid kluesenbroek vraagt, om een optoteis
bij het een de geen ergernis geeft aan een

ieder en stelt voor dit onderwerp verder

in een bestiten vergadering te behandelen.



Berloten wordt voorts op de suppletoire

begrovns ƒ50.: reis en teerkosten voor de
leden van den Raad van Politie te
brengen Hierdoor worat de gelegenheid

beopend dat de leden van den Raad
naar Curacoo kunnen gaan ter verdediging
van verschillende onderwerken; voorstellen

kunnen met den Gouverneur besproken
worden.

Niemand meer het woord verlangende

en nietsmeld te behandelen zijnde, schit

de voorzister de vergadering onder dank.
zegging aan het bd en het pabliek.

aldus voor gelezen. goedgekeurd en
gearresteerd in de vergadering van

De Voorzitter.
Adlemoten

De Leden.
aonmaet

De Secretaris.

Jommar

Vergadering van den Raad van Politie
op Dinsdag 23 December 1342.

Aanvang. 8 uur en 30 minuten des namiddags.
Tegenwoordig: de Heeren I. Wagemaker, Gezaghebber,
Voorzitter. Dr. A. F. Dussenbroek, lid en J. F. Bouwman,
Secretaris.

Afwezig zonder kennisgeving het lid C. A. Eman

De voorzitter opent de vergadering, heet de aan

wezigen welkom en stcht de Secretaris in de gelegenheid
de notatin van de vorige vergadering voor te lezen„
welke na voorlezing worden goedgekeurd en gearresteerd
alvorens over te gaan tot het behandelen van de punten

der agenda, voert het lid Dussenbroek het woord en be-

streurt de afwezigheid van het lid Eman in het bijzonder

omreden heden een belangrijk punt wordt behandeld, en
de bestissing daarvan alleen op 2 personen ruit en

evenzeer daar het waarschijnlijk is dat dit de laatste

heer zal zijn dat de Raad in zijn huidigen vorm een
begrooting zal behandelen.
De Voorzitter betreurt eveneens de afwezigheid van het
lid Eman, hoewel behoorlijk opgeroepen en sprak de
koop uit dat de commissie die in het leven is geroepen
voor Staathundige aangelegenheden spoedig haar saah
zal hebben volbracht en dat hij graag zal zien dat de

Raad van Politie uit meerdere leden zal bestaan, zoodat

de stem van het Arnbaansche volk gehoord zal kunnen
worden.

De Voorzitter zegt verder dat hij meerdere malen gedurende
zijn 11 jarige bestuursperiode voorgesteld heeft de Raad uit
Al breiden, daar de Raad in zijn huidige samenstelling
de problemen die aan de orde zijn, moeilijk kan verwerken

geen ingekomen stukken se behandelen zijnde, wordt over-
gegaan Aot het behandelen van het eerste punt der agenda„
n. C. Ontwerp - Begrooting van uitgaven van het jaar 1341
welke artikelsgewijze in behandeling wordt genomen.
Ad. J. Het Aia Dussenbroek merht hierop dat het bedrag
van ƒ. 1000.- te laag is voor volksfeesten en verstrekkingen
op de verjaardag van H. M. de Honingin. Het lid regt verder

dat vroeger bedragen van ƒ.3000. en ƒ.6000.„ ja„ zelfs f. 18000.—

op de begrooting stonden uitgetrokken. Verder regt het lid
dat in JAugustus 1344 de vrede zal zijn geteekend en dat dan
noogts vroeger de gewoonte was, men vuurwerk zon hunnen
afsteken en groote volksfeesten houden. Het lid Dussenbroek
wil dan deze post verhoogd zien tot een bedrag van ƒ. 6008.

De Voorzitter deelt het lid Dussenbroek hierop mede.
dat hij er eveneens veel voor voelt dat deze post verhoogd

wordt, doch tot een bedrag van ƒ. 4000:
Het lid Dusenbroek an zich hiermede geheel vereenigen,

weshalve deze post gebracht wordt op ƒ. 4000.-
Ad. 14. Het lid Dussenbroek wenscht hier een art.sta in

te schuiven voor reis- en verblijfkosten van de leden van

de Raad van Politie, en stelt voor tot dit deel een bedrag
van ƒ. 1200. uit te trekken:



De Voorzitter is het eens met het lid Dussenbroek„

weshalve daarvoor een bedrag van ƒ1200. wordt uitgetrok-
ken met de Aoelichting als volgt: Voor eventueele oproepingen
van handraden door H. E. den Gouverneur of door de

handraden gemaakte dienstreizen in het belang van het
Aerritoir, acht de Raad de vaststelling van een bedrag

op de begrooting van het gebiedsdeel gewenscht.
Ad. 16. Het lid Dussenbroek merkt hierbij op dat hij maar

alleen 5 Roomsch Ratholieke Geectelijken op de begrooting
niet, Aerwijl er ’t zijn, w.l. 1 kapellaan Ae ranjestad
en op Ian Nicolaas.
De Voorzitter zegt dat het juist is, waarop inplaats van

5 Roomsch Ratholieke geestelijken, / op de begrooting
worden geplaatst en deze post gevoerd wordt pro- memorie.
Ad. 39. Het lid Dussenbrock regt dat hij graag een bedrag
van ƒ. 480. op de begrooting niet uitgetrokken voor bij drage
aan het muziekhorps Ian Michiel:
Het Eid regt verder dat dit het eenige muzickhorps is, dat

steeds zijn medewerking verleent bij nationale gebeurtenissen.
De Voorzitter is van dezelfde opinie, zoodat een bedrag van

ƒ. 100. op de begrooting wordt gebracht voor bijdrage aan het
muriekhorps Ian Michiel
Ad. 137. Het lid Dussenbroek vraagt of het niet mogelijk is

het bedrag van ƒ. 200.000. - voor wegenbouw te specificeeren,
zoodat men direct te weten kan komen wat voor een

edrag aan iederen bepaalden weg is besteed.
De Voorzitter antwoordt hierop dat dit Ahans van te

voren moeilijk is te doen, dat zoodra het geld binnen is.
iedere straat die verbeterd of hersteld moet worden met de

gelden van deze post wordt hersteld
Ad. 156c. De Voorzitter licht dit art toe, daarbij aan-
voerende dat dit bedrag uitgetrokken is daar het hoogst

n

noodig is de z. g. Village, door het Gouvernement te
doen koopen en te doen bebouwen met volkswoningen
De Voorzitter regt verder dat de eigenaren die tot de

arbeidersklasse behooren niet financieel krachtig zijn om
tot nieuwbouw over te gaan, erwijl zulks voor de volks„
gezondheid zeer noodzakelijk is.
berder zegt dat Voorzitter dat volstaan kan worden om

in het jaar 1311 met den aankoop Al beginnen en voor
het daarop volgend jaar een bedrag zal worden uitgetrok„

hen voor de bouw van de volkswoningen.
Het lid Duesenbroek kan zich hiermede geheel vereenigen
en juicht deze verandering toe

Verder gaande vraagt het lid Dussenbroek of geen
bedrag uitgetrokken is voor de residentie van den Gouverneur
op aruba.
De Voorzitter antwoordt hierop dat deze post al in de

suphletoire begrooting 1343 is opgenomen.
Ad. 157.. Het lid Dussenbrock neemt hier het woord en regt
dat hij Twee Gouvernements vroedvrouwen te gering vindt.
Verder regt het lid dat de menschen in de buiten-
districten, bij gebrek aan vroedvrouwen zoms genoodzaakt
zijn oude vrouwen, die geen vroedvrouwen zijn te halen
bij hunne bevallingen hetgeen geen geoorloofde toestand
is.

Het lid Dussenbroek stelt voor 3 Gouvernements vroedvrouwen

aan te stellen en wel 1 permanent op Sta. Crur.
Sevens zegt het lid Dussenbroek dat hij het eveneens nood-
zakelijk acht een buitengewoon Gouvernements- geneeskundige
op Sta. Cur aan te stellen, die aldaar woont en aldaar
zijn sprelkuren houdt.
De Voorzitter kan zich geheel met het voorstel van het

lid Dussenbroek vereenigen, weshalve 3 Gouvernements
vroedvrouwen en een buitengewoon Gouvernements genees=

hundige op de egrooting pro- memorie worden geplaatst
Ad. 186. Het lid Dussentroek brengt naar voren waarom

de Raad van Politie niet gehoord is geworden omtrent
een Crisisturean
De Voorzitter zeste dit breedvoerig uitien en deelt het

lid Dussenbroek v. a. mede dat het Crisisburean een zijtak

is van Cronomische en Pociale Zaken en dat dit een zuivere

aangelegenheid is van de hoogste overheidscontrole
Verder regt de Voorzitter dat dit onderwerp niet behoort

ot de bevoegdheden van de Raad van Politie.
Hierna wordt de begrooting in haar geheel aangenomen

Bij de rondvraag neemt de Voorzitter het woord en deelt mede
dat vanwege het regenrijke veizoen er een mogelijke surplus
aan mais zal zijn en dat er groote hans bestaat dat de

verbouwers van dit product, het surplus niet kunnen opslaan.
De Voorzitter stelt voor om dit urplus door het Bestuur

te doen aankoopen en ter beschikking te stellen voor wie het



koopen wil
Het lid Duesenbroek is het hiermede geheel accoord.
Verder niemand meer het woord verlangende en niets

meer se behandelen zijnde, luit de Voorzitter de
vergadering.

Aldus voorgelezen goedgekeurd en gearresteerd
in de vergadering van 2 Vebeaei 1343.

De Voorzitter
Waseman

De heden

an

De Secretaris.

BBoemen.
Vergadering van den Raad van Politie

op Dinsdag 2 Februari 1943.
Aanvang 8 uur en 30 minuten des namiddags.
Tegenwordig de Heeren I. Wagemaker.

Gezaghebber voorzitter, Dr. A. D Dussenbroek,
lid en J. F Bouwman, Secretaris.

Ahoezig zonder kennisgeving het lid
C.D Eman.
De Voorzitter opent de vergadering en

stelt den secretaris in de gelegenheid de
notalen van de vorige vergadering voor te
lezen, die ongewijzigd worden goedgekeurd

en garresteerd.
Hiema gaat de Raad over tot het

behandelen van het eerste pant der
agenda, n: E. Omaking der kiezerslijs ten

Deze lijden worden overeenkomstig

art3 van de Riesverordening van den

2030 November 1869 (8. B186940 24 met

een totaal van 1037 kiesbevoegden

opgemaakt; besloten wordt deze lijsten,
zooals bepaald bij het delid van art
6 van evengemelde Gerordening, af te
kondigen, aan te plakken en ter inzage

van een ieder gedurende veertien dagen ten
bureele van den Gezaghebber neder te leggen.

Bij de ronddraag wenscht niemand het

woord en niets meer te behandelen zijnde,
pluit de voorzitter de vergadering.

Aldus voorgelezen, goedgekeurd en

gearresteerd in de vergadering van
15 Maart. 1943.

De Voorzitter
De Leden: Wagenmster

aen

De Secretaris.
ABoueman

Gergadering van den Raad van Politie
op maandag 15 maart 1943.
Aanvangs uur en 30 minuten des namiddags
Tegenwoordigde Heeren I. Waarmaker

Gezaghebber Voorzitter, Dr: A P: Diessenbroek
lid en J. F. Bouwman, secretaris

shoezig zonder kennisgeving het lid baEman
De Voorziker opent de vergadering heet al

de aanwezigen welkom en delf den secre=

taris in de gelegenheid de notalen van de
vorige vergadering voor te lezen, die onge-
wyzigd worden goedgekeurd en gearresteerd

Hierna gaat de Raad over tot het behan=

delen van het eerste punt der agenda
n. C. Sluiling der kiezerslipten.

De voorziker regt dat deze vergadering
belegd is, om de ingevolge artb der Ries-
verordening P. Bo1869. No z opgemaakte
lijden van kiezers, vermits er geen bezwaar
hierlegen is uitgebracht, te sluiten,
zooals bepaald bij arte van evengemelde

verordening.
Dienovereenkomdtig worden deze lijsten

met een aantal van 1037 kies be-
volgden gesloten.



Besloten wordt deze lijsen zoo als bepaald
bijarts dier verordening, opnieuw te laten

afkondigen, aanplakken en gedurende
14dagen ter inzage van een ieder ten

burelle van den bezaghebber neder te leggen.
Vervolgens deele de Voorzitter mede

dat hij de navolgende panten t. w:
Algemeene beschouwingen voor de aan

plant van voedselgenagaen door de be-
volking en Ontwerpen van wettelijke
bepalingen voor de verplichte onder
houd voor de alde aanplant op de
agenda heeft gebracht, aangezien van
nu af aan maakegelen genomen
dienen te worden voor de toekomst

De Voorzetter regt verder dat zyns

insziens vanwege de mogelijke verande-
ringen in de oliëpolitiek van een der

nabij gelegen landen, het taak van
het bestuur is, thans reeds in alge-

meenen zin de bestaansmogelykheden

van het Ambaansche volk te bekijken,
voor het geval dat de olieindusrie van
hier abri weg trekken.

Vervolgens regt de voorzetter dat indien

zulks het geval acre zijn de toestand

op Acuba zeer precail zal zijn en dat

er dus nieuwe waarden zullen moeten
worden vastgesteld en dat de volken

recht zullen doen gelden op de natuur-

lijke hulpbronnen van hun grond; dat

hij daarom reeds beginnen wil met
zjn gedachten te laten gaan over

pcoblemen die in de toekomst moge-
lijk accuit zullen worden.

Het lid Duesenbroek jrecht het mitia-
hef van de Voorzitter toe en looft de
Ainbaansche bevolking die van nature
agrarisch is;
Het lid meende echter dat de landbouw

plechts door een kleine groep der bevolking

wordt uitgeoefend en zou gaarne zien dat men

het vakonderwijs zou opvoeren, door Jongere

krachten vakken te leeren, z.0. timnerman,
bankwerker, smid enz, zoodat indien de

olie van hier zoo vertekken, een groep der

bevolking eenigszing door het iitoefenen
van hun vak hun dagelyksch brood.
kunnen verdienen, en regt verder dat
indien hier niet voldoende werk is, die

vaklieden in het buitenland kunnen

gaan werken.
Het eid Dussenbroek bepleit eveneens het
aandellen van een deskundige op land-

bouw gebied, teneinde de bevolking te
leeren, hoe men planten moet en hoe

men parasieten enz kan bestrijden.
De Voorzeker oppert de mogelijkheid
om landbouw corporaties te stichten
en de landbouw meer dan thans het

geval is te mechaniseeren, en voert
daaraan nog toe dat er vele gronden
zijn die in 1o jaar tyd niet bewerkt zijn.
De Voorzitter en het lid Dussenbroek
beheuren beiden dat het hid Jman

alweer afoezig is, uust omdat deze

aangelegenheld, lypesch Armbaansch is.

en het moeilijk is een meening hieren
uit te spieken
Vervolgens verklaart het lid Duesenbroek
dat hy niet ophnisusch gesteld is over

de alsecultuur en vreest dat spoedig

na de oorlog een scherpe inzinking
van de prjs het gevolg zal zjn.

die de maatche Dit lid regt verder dat gronden.

ey voor. waarvoor men ƒ 250. betaalde, thans
fgekocht is

ƒ 1300- opbrengen, daarbij in het oog
M J noudende de gronden die indertij

aan de oliemaatschappj zijn verhuurd1
De Voorzitter regt dat de aanplant

van versche groenten aan het achter
uitgaan is, en verklaart dat de



aanplant van encalijhtus misliekt is
Op verzoek van de Raad geeft. Mr. T.

Sperker van achter de publieke Aribune

zijn meening omtrent deze aangelegen.
heid te kennen en regt dat hij het zeer
aanbevelenswaardig acht dat voor de

landbouwers een plemiestelsel worde

ingevoerd, ter aanmoediging van de
landbouw.

verder regt genoemde Heer dat het
itoetenen van during onder deze om-

landigheden zeer moeilijk zou blijken

en dat de industrie een te groote aan-
trekking zou vormen om de menchen
tot intensieve landbouw te verlokken.

De Voorzitter bedankt de Heer Wrerker

voor zijne meening, waarna de Heer.

J. Blarijon op verzoek van de Raad zijne
meening uitspreekt

De Heeer Beaujon regt dat wat het lid

Dussenbroek omtrent vak onderwijs
aangehaald heeft zeer mooi is, doch

regt dat het vakonderwijs dank zij de
liemaatschappij reeds op hoogen trap
staat; verder zegt genoemde Heer dat

indien de olie van hier zou vertrekken,
wat men dan met al die ioe vaklieden

zal moeten beginnen, die daardoor vrj
komen: De Heer Beaujoon haalf naar

voren hoe de cunucoe menschen weger

weinig verdienden en toch gelukkig
walen

Hierdoor ontstaat een kort verschil

tusshen het tid Dussenbroek en den

Heer Beaujon, waarop laatstgenoemde

op een vraag van het lid Dussenbroek
antwoordt dat er thans ongeveer 60
aloesneders zijn, en indien men dit
prodeel op zyn volle werking eon
krijgen met ongeveer 600 myders
kan krijgen.

De Heer Beaujon spreekt zijn overtuiging uit
dat de alde hier nooit vervangen kan
worden door eenig ander kunstproduct
en pleit de uitbreiding van de aloi-

cultuur
De Voorzitter bedankt de Heer Beaujon

voor zijne uiteenzetting en geeft als zijne

persoonlyke meening te kennen dat de
olie hier nog jaren zal blyven, daar
de maatschrappis beseft dat in dit

staatsdeel groote kapitalen geinves-

teerd zijn en onder een uistig bestuur
met werkhestige en vreedzame bevol=
king men alheer veilig is.

Alvorens de vergadering te sluiten
doet de Voorzitter een beroep op de
pers en vereenigingen om over het
besprokene de aandacht te laten

gaan, voor de toekomst en het wel-
zijn van Aruba.
Verder niemand meer het woord

verlangende en niets meer te behande-

len zijnde, sluit de Voorzitter de

vergadering
Alduss voorgelezen, goedgekeurd

en gearresteerd in de vergadering
van Maandag 19 April 1943.

De Foorzetter.
WagemsteDe heden.

atdemente
De Secretaris.

I Bouwman



Vergadering van den Raad van Politie
op maandag 19 April 1943.
Ganvang 8uur des namiddags.
tegenwoordig: de Heeren I. Wagemaker,
pezaghebber, Voorzitter, Dr. A. T. BDussenbroek
lid en J. P Bouwman, Secretaris.
aewezig zonder kenniggeving het lid Ea Eman

se Voorzitter opent de velgadering, heef
al, de aanwezigen welkom en delf den

Secretaris in de gelegenheid de notalen

van de vorige vergadering voor te lezen, die

met een kleine wyziging worden goedgekeud
en gearresteerd.
Vervolgens deelt de Voorzitter mede de

inhoud van een ingekomen stuk, zjnde
een beschikking van den Gouverneur ad.
8 April 1943.20 2599.

Heerna gaat de Raad over tot het behou-

delen van het eerste punt der agenda, n. l.
Wijziging en aanvrolling van de Politiekeur.

De Voorzitter leest een doorseel tot wyziging
en aanrelling van de Politiekeur voor

nadat de voorlezing door den Voorzetter is

geschiedt, vaagt de voorziker of het lid
Dussenbroek geen aan -o opmerktugen daarop
heeft.

Het lid Dussenbroek regt dat hij bij act121.
bis graag wilde zien dat de bevoegdheid
tot het plaatsen van verheersborden niet
beruet bij het Plaatselijk Hoofd der Politee
doch bij den Gezaghebber, gehoord de Land-

raden.

De voorziller antwoordt hierop dat hij hier
tegen geen bezwaar heeft, weshalve in art

121 bis de bevoegdheid tot het plaatsen

van verheerwborden lidt als volgt:

De bevoegdheid tot het doen plaatsen van
de in dit art bedoelde borden berust bij
den, Gezaghebber, gehoord de Landraen

Bij de rondsraag neemt het lid
Dussenbroek het woord en regt dat hij in

de parochies het over landbouw en alse had

en er een voordel gedaan is om met voor.

stellen te komen bij het Bestuur; dat hij
reedsde meening is toegedaan dat er thans
al aan gewerkt wordt.
Verder regt genoemd lid dat hij wederom
aandringt om een gouvernements genees.

kundige en een broedvrouw te Halruz
te doen stationeeren.
De Voorzilter antwoordt hierop dat dit zijn

volle aandacht heeft en hij er direct werk
van zal maken:
Het lid Dussenbroek regt verder dat hij

niet hoopt dat de postoerdeeling in de

buitendistricten op de lange baan zal
worden geschoven.
erder sprekende zegt het lid Dussenbroek

dat een publieke telefoon op Tavaneta
dungend noodig is en regt dat de Castoor

wel een telefoon heeft, doch dat een publie-
ke telefoon niet bij de Vadtoor thuishoort.

De Voorzitter antwoordt hierop dat er des-

tjds reeds proeven genomen zijn, door een

publieke telesoon aldaar tegen den muur
te plaatsen, doch dat dit maar 3 maanden
heeft geduurd, en daarna kapot was; dat
er toen daarom overgegaan is om de tele-

zoon bij de badoor te plaatsen.
Verder regt de Voorzitter dat hij het met
den deer Willemse van de shands dele-
fomdienst er over had en dat deze hem

beloofd heeft dat zoodra de automatisee-
ring van de telefoon op Aruba een fect

wordt savanela zyn publieke telefoon
zal krygen en wel in een soort stalen huis.
Herlid Dussenbroek regt dat hij weer
vernomen heeft dat de Lago, loonsverkoo-

ging wil geven: dat hij het beter acht

geen loonsverhooging, dich atabilisatie
van nieuwe prijzen;
Het lid zegt verder, dat de handel



vroeger heel goedkoop was en dat dit stimulans
thans heelemaal weg is en ongeveer 40 %

winst gemaakt wordt; het hid regt dat de
politie ingrijpen moet.
De Voorzitter leest vervolgens voor een cerceu-

raire dat door de Lago uitgegeven werd
waaruit bleek dat op verzoek van den Gouver=

neur de loonsverhooging wordt aangehouden

de n statistische pryzen; het publiek is

echter te onrustig en het begrypt dit ver-
keerd, doch het Bubliek dient eigenlijk het

gouvernement te helpen en vertouwen te
stellen in het Gouvernement.

De Voorziller regt verder dat hij een onder

houd over dit onderwerp met de directeur
van de Lago heeft gehad en dat deze hem
mede gedeeld heeft dat de basis waarvoor

zij tegenover sonden ook naar boven is
gegaan met 5 punten en thans op 1- 38
sptaat, en dat men in de dad op 1= 56 Plaat,
dat is 19 punten verschil„

verder regt de Voorzitter dat op zyn vraag
aan den Directeur hoe dat kwam, de derec=

teur hem medegedeeld heeft dat hij consumptie
in groote hoeveelheden met eigen schepen„

de zo goedkooper aan vracht krygt. de
voorziller regt dat indien de directeur dit

faciliteit niet had, de kago ook niet goed-
kooper kon verkoopen.
Het lid Dussenbroek driugt aan om zoo

poedig mogelyk het bedrag dat uitgebok-
ken is voor reis- en verblyfkosten van de

handraden op Cuacoo op de suppletoire-
begrooting te plaatsen.

De Voorzeller antwoordt hierop dat hij dit
wel zal vragen voor de aappletoire begrooting.
Vervolgens vraagt het lid Duseenbroek
der geen oplossing kan worden gevonden

naar aanleeding van de deeds toenemende
waterschaarste op Aruba-

de Voorziller antwoordt heerop dat hij

bezig is met de Amenhanen te onderhandelen.

onj, het waterverbruik te bezuinigen.
Vervolgens vraagt het lid Dussenbroek

indien er een epidemie zou uitbreken,

wat er dan zal geschieden.
Op deze vraag antwoordt de Voorziller

dat hij het ook niet weet en regt dat dit

een moeilyk kwestie zal kunnen worden.

Verder regt de voorzitter dat de nieuwe

descellatie inrichting van af Januare in
Ingeland ter verzending gereed is, dich

dat men wachten moet, aangezien er
geen scheeparuimte to.
det lid Dussenbroek regt dat hij op een

bespreking is geweest met de directeur

van de pasnieuw ingesteld depastement
van Landbouw- verteelt en vrischerj, dat
en daar landraden en ook blatenleden

waren, dich dat de Gezaghebber niet aan

wezig was, dat hij niet weet of hij de
instelling van dit nieuwe de partement
moet toepechen, aangezien hij van mee-

ning is dat instelling van nieuwe depar=
tementen in deze tydsomstandigheden

wel niet verantwoordelyk is te noemen,
terwyl de belangen van den dienst voor

zoover hem bekend toch reeds naar behoo-

ren zijn behartigd door den Gezaghebber.

Voornamelijk omreden de departementen

op Cuiacoo gevestigd zyn en uiterlydrd
zeer moeelyk de zaken op Amba, kunnen

leiden, worden deze departementen door

spreker in het geheel niet toegepucht

De Voorziller antwoordt hierop dat de
depastementen meer de technische kant

betreft, terwijl administratief soch de

kzaghebber de leiding behoudt.
Verder regt de Voorzitter dat zijns inszieus

de depastementen toch bevorderlyk zijn voor
de goede gang van zaken, doch dat nij

eens is met het lid Duisenbroek dat veel



onafhankelijkheid van Aruba wordt ontnomen

door deze departementen.

Het lid Dussenbroek verklaart tegen deze

maatregelen te protesteeren en zon gaarne

deze aangelegenheid nader bespreken met
Z. E den Gouverneeur.

De Voorziller antwoordt hierop dat hij
daarom gaarne een raad met meerdere
leden wil zien; dat hij ands 1937 voorzeel.

len daartoe heeft gedaan; dat hij kocft
dat nu de daatkundige commissie Oppen-
heim in het leven is geroepen, het voor

elkaar komt en dat de Raaddan zal

besleeden en niet een directeur op cuiacod

Aangeboden door den Voorzitter voert Paatoor
meesters het woord ten vraagt in de buiien-

dictricten geen open vrulndrucks te gebrui-
ken; het ware gemakkelijk te verhelpen
met het afdekten van de tiecks, daar in
de tegenwoordige toesland het vuil

grootendeels wegvtregt bij het transport.
De voorzitter belooft hierin verbetering
te zullen doen aanbrengen.

Ook. 3. Siepa voert het woord en regt
dat naar zijn meening het tekert aan
water meer aan de militairen is te wij=

ten en vraagt of de bluitingsuuer van
water ook voor de militaiien geldt.
De Voorziller antwoordt hierop dat het.
afsluiten van de waterleiding voor
iedereen geldt.
de Heer srerker voert ook nog het woord

en regt dat hij de aanvalling van art 150
van de Goliteeheur met een lid c ten

zeersle toepucht, epeciaal voor wat behreft
de wettelijke verzekering tegen gevaren van

lichamelijk letsel, dood df schade aan

een derde toegebracht, en vraagt wanneer

dit in werking zal heden.

D Voorzitter antwoordt, zoodra, de
Gouverneur het voordel heeft goedgekeurd

en in publicatieblad zal zyn opgenomen.
iemand meer het woord verlangende
en niets meer te behaudelen zynde, sleit
de voorzitter de vergadering:

Aldus voorgelezen, goedgekeurd en
gearresteerd in de vergadering van
Maandag 27 mei 1943.

De Voorzitter
De heden: Wajemsen

Adeembe
De Secretaris

Bouuma

Vergadering van den Raad van Politie op.
Maandag 24 Mei 193.
anvang buur en 30 minaten des namiddags.

tegenwoordig de Heeren, I. Wagemaker, Ge-
Laghebber- Soorzitter, De. A d.o Deeseenbroek
lid en J. P Boruwman Secretaris.

Heb lid C. a Eman verschijnt ter vergadering
na de voorlezing van de notalen, hierna te
vermelden, onder aanbieding zijner excuus
voor de te laat koming.
de Voorzitter opent de vergadering, heet het
lid Dr. A 5. Dussenbroek welkom en stelt

de secretaris in de gelegenheid de notalen
van de vorige vergadering voor te lezen, welke

na voorlezing zonder wijziging worden goed-

gekeurd en gearresteerd, door de aanwezegen
zonder dat het lid Eman dit mede kon
onderteekenen wegens zijne te last koming

op de vergadering.
Vervolgens wordt ter oprake gebracht het
eerste punt der agenda, in. t bespieking
van de water nood toestand.
De voorzilter deels mede dat er momen-
teel een tekort aan leiding water bestaat

en dat hij alles gewend heeft tot bezuini
Jing hiervan; de voorzeder regt verder

dat wat de destillatie thans procieceerd
83



niet voldoende is voor het verbruik en dat
hij vreest dat binnen 10 a 14 dagen men ook
door de reserve heen is; dat hij eerder met de
militairen gesproken heeft om te bezuinigen
van 39 L. tot 772 plr man, en hij thans zelf
maakegelen genomen heeft om dit verbruik
te verlagen tot 654 per man per dag;
Voorts regt de Voorzitter dat hij een waar

schuwing heeft laten hooren dat indien dit

gezal overschreden zal worden, de leiding
afgesloten zal worden; dat zoowel de
Dmerikanen als de nederlandsche militairen
hem beloofd heeft hieraan ten volle mede
te werken; de Voorzeller regt dat zoowel hij

als de Directie van de Landswatervoorzig.
ning circelaren onder de bevolking heeft
verspreedt om geen planten en bloemen met
leidingwater te beproeren en dat ook

geen bouwwerken met leeding water
zal worden uitgevoerd; Verder regt de Voor-

ecter dat hij ook maatregelen neeft genomen
om de maakthallen en loodsen niet meer

met leidingwater schoon te maken, dich

met zeewater; dat deze bezuinging al een
winst van 29 ton perdag heeft gebracht
De Voorzeder regt dat indien iedereen

helraan wil mede werken de leiding

van buur smorgens tot buur des na med-

dags open zal blijven:
Het lid hman regt dat hij een cercelaire

in handen heeft gehad en vraagt de
voorzilter hoe de daarin omschreven mini-
nium prijs wordt vastgesteld:
De Voorziller antwoordt hierop en haalf

zen voorbeeld als volgt dat regt: degene
die een vast recht hebben als b.v. maduen

verbruik ƒ5: en die persoon met het geheele
maainem verbruikt, die person voor het

door hem verbruckt bedrag betaald en niet
zooals vroeger het masennum bedrag van

25. Het lid regt dat indien het zoo ver

komt dat voor de alhier gelegerde troepen, de
leiding afgesloten zal worden, wat er dan
zal geschieden
De voorziller antwoordt hierop dat ze dit

onder elkaar moeten regelen en zech houden

moet aan het verbruik van 652 per man

per dag;
Vervorgens wordt overgegaan tot het behan-
delen van de 2 pant der agenda, n. l
Vaststelling halfen actobus verkeer:

De Voorziller neemt het woord en regt
dat dit onderwerp reeds meerdere malen

in de vergadering naar voren is gebracht
en dat er destjds niets voor gevoeld wordt.

Verder zegt de voorzelter dat vanwege
het toenemende verheer en de verdistering

hij dit onderwerp weder ter tafel heeft

gebacht; dat er thans verschillende aan-

jdngen gebeuren wegens de duistemes,
vanwege de autobussen geen vaste halten
hebben en overal sloppen, zoodat een

achterop komende motorrijtiug zonder

dit te voorkomen er direct boven op eit;
De Voorzeller nuischt echter plaats en

uit te zoeken speciaal naar geen driek

verheer is, gelet op het voetvolk en
epeciaal voor de schoolkinderen;
De Voorziller regt dat hij alleen maar
de opinie van de leden hierover wilde

hooren en zal in de eerstvolgende ver=

godering een kaart van de eraten
van Orangestad voorleggen, alwaar de
halfen kinnen worden vastgesteld:
De leden waren het hierover eens met

de voorziller en puchen deze wiliakief boe;
Bij de rondvraag neemt het lid

Dussenbroek het woord en regt dat er

een gezucht de zoude doet dat de Gezag.
hebber weg gaat en dat er een andere
gezaghebber zal komen.
Verder regt het lid dat hij graog wilde



weten of dit werkelijk waar is:
De Voorzilter antwoordt hierop dat hij te

dien opzichte niets officiceels vernomen
heeft; dat hij uit de volksmond wel

verschillende keeren weggeweest was; dat

hij denkt dat zulks bij een gerecht zal
blyven;

Hierop antwoordt het lid Dussenbroek
dat indien het waar was, hij met een
voordel zou komen, doch daar het maar
een gerucht is, bij dit maar achterwege
zal laten:

De voorzilter regt dat wat het lid dunen-

broek aangehaald heeft hem zeer gehoffen

heeft; dat hij 15 jaren op Amba is en zijn
moorde jaren hier op Amba heeft meege-

maakt, dat hij gedurende die percode

verschillende apo en doons heeft onder-
voorden; dat hij eens den Gouverneur gezegd
heeft dat het een voorrecht voor hem is,
dat hij H. M de Koningen kan dienen en

by er nots en blij op is om een stukje neder

land in dit overzeesche gebredsdeel te
hebpen regeeren en in sland te houden.

iemand meer het woord verlangende en
niets meer te behardelen zynde, sluit de
Voorziller de vergadeing
adus voorgelezen, goed geheurd en gearres=

teerd in de vergadering van Donderdag
2 December 1443.

De Voorzelter
Waematen

De leden.

du

De Secretaris.

 Bonumar

Vergadering van den Raad van Volitie op
Donderdag 2 December 1943.
Aanvang t vier des namiddags.

tegenwoordig de Heeren, I. Wagemaker, Gezag.
hebben- Voorzitter Dr a:C Dussenbroek en C. a

Eman leden en J. P Bouwman, Secretaris

De Voorzidter opende te vergadering, heefede le-
den welkom en stelkede secrerans in de

gelegenheid de notalen van de vorige verga-
dering voor te lezen, welke na voorlezing
zonder wyziging worden goedgekeurd en
gearresteerd.
Vervolgens wordt ter sprake gebracht het 1
runt der agenda, n. E Het plaatsen van H.
leerden.

De Voorzilter deelde mede dat dit pent zjn
volle aandacht heeft en dat na een sludie
hiervan te hebben gemaakt er vele bezwaren

gerezen zijn
De Voorzeller zeide dat hij het over deze aan
gelegenheid met de Chef van Politie heeft
schad en dat het onmogelijk bleek om in
de pacsanstraat, alwaar het verheer het

drekst is d6 borden te plaatsen; dat in-
dien overgegaan wordt om in de nasoanskaat

t borden te plaatsen er een groote ruimte

dient vrijgelaten te worden voor dit doel,
terwijl de particuliere - en huurwagens dan

geen plaats hebben om te parkeeren:dat hy gedacht heeft om de bussen maar
eenmaal in de paasanstraat te laten slop.
pen om passagiers in te laten en wel ter
hoogte van het midden van bedoelde straat
Des voorzelles zeide dat de bizen bij het
beqnpant, nE ter hoogte van de Amba

Rrading Co Hoppen, zoo dat de passagiern
die over de helft van de naspanstraat
zijn, het begenpunt een bus kunnen ne

men en dat de andere pasoageees die

de eerde slopplaatsal voorbij zijn naar

het eindprent kunnen gaan, alwaar
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de bressen ook sloppen om paspagiers in te laten;
Het lid Dussenbroek zeide dat de dunen

meerdere malen in de nasanstraat Hop-
pen en het verheer zeer belemmeren.
Het lid Duesenbroek stelde voor om
Abordjes te plaatsen, alwaar het pebliek
zich aldaar kunnen verzamelen

De Voorziller wels hier nogmaals op

het gebrek van ruijnte;
Het lid dussenbroek zeede dat 2. 2 de
assanstraat geen plaats is voor beeven
die bressen zijn groot en daan verschrik-

kelijk in de weg Het lid zeide verder

dat aan het eind van de nagsanstraat
alwaar men bezig is een huis te soopen

die plaats zeer geschikt daarvoor is:

Te Voorziller eerde dat de nassanstraat

545 meter lang is en het zeer moeelijk is

om maar 1 opplaats te zetten.
De voorzetter zeide verder dat de busljven

aangezegd zijn geworden om maar maal
in de acsanstraat te soppen:
Voorts zeide de Voorziller dat dit al maan-
den aan den gang is en dat de politie

hierover geen klachten heeft gehad
Het lids Eman vroeg o het publiek hier-
van op de hoogte Co:
De voorzeller deide dat het publiek al

hieraan gewend is en indien er klachten

kannenkomen, hij zal overgaan om t borden
te plaatsen.
Aetlid Dussenbroek vroeg hoe het in dit ver-
band plaat met de buitenwegen en de weg

van Grandstad naar Jan nicolaas.

het lid zeide dat de bessen oomsbewegen-

gen maken als of zj gaan sloppen en
zonder zulks te doen blyft doorzyden, het

ted acht dit zeer gevaarlijk voor achterop
komende auto 6.
Het led Dussenbroek dtelde voor om op ieder
500 keters een 5: bord te plaatsen

de voorziller zeide dat zulks ook te bezwaarlyk

is, aangezien op de buitenwegen zeer weigng
zpoegen zijn, en het publiek dan zeer ver

moeten gaan loopen om bij het 18e5 bord
te 2yn„

Het lid Rman delde voor om de motovrj
tegen, speciaal de groote bueren, alleen

dan op den bern te laten sloppen;
De Voorzitter delde voor om bij wyze van

proef te kachten dat de bussen op den on-
verhoeden bern sloppen
Het lid Duisenbrock had hier niets op
tegen waarop besloten werd dat al de

busven op de buiten- en geasphalteerde
wegen op den onverharden verm soppen

en niet op het verhaede weggedeelte;
dat indien de beim op eenige plaatsen
te klein domal is voor dat doel er

daarin verbetering dient te worden aan

gebracht vervolgens werd bepaald om
de . V. Comfort hieromtrent een brief

te schrpven en nadruk op te leggen om

zich te houden om eenmaal te stoppen
in de nassaeestraat en wel het begin.
punt-de helft en aan het einde van
genoemde sraat:

vervolgenseeede de Voorzeder dat indien
aan het bovenstaande niet de hand
wordt gehouden en een voorstel dient

te komen om dit in de politiekeur op
te nemen.
Vervolgens weid overgegaan tot het behau
delen van het 2echt der agenda n. 
seaudplaats voor autoo bij de Karkerk te

angestad.
j dit punt deelde de Voorzilter mede
dat men dl bezig is een open vlakte

tegenover de Kkkerk te Grangestad, een
aandplaats voor auto= aan te leggen,

dat het werk hans voldoende gevorderd is

zoo dat men tegenover de rerk een moore
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geasshalteerde standplaats krijgt.
By pant 4 der agendadeed het lid
Duesenbroek een voorstel, dat nu de
verduistering voorbij is of er niet een
Maatverlichting voor Ticoliro, twidivi
en klooserweg aangelegd hin worden
De Voorziller en het lid Eman wagen

het hiermede eens, waarop de Voorziller

tevens mededeelde dat hij ook van plan

is om de bebouwde wijken dat niet geheel
van verlichting is voorzien, dit alsnog
te doen plaats vinden.

De voorzitter zeede verder dat de concenio-
naer al een contract heeft opgemaakt en

maternalen en lampen besteld heeft;
De Voorziller zeede dat men met klene

Jampjes rond moeten aangezien de 2:9
groote lampen niet meer te krijgen zijn;

By het 4 punt der agenda aangekomen,
seide het lid Duisenbroek dat de Gouver-
nements velarts wel eens op aruba komt

doch niet geregeld. Het lid Duszenbroek
zou groog zien dat de Goruvernements-
velarts geregeld op Amba komt en

om spreekeuren te zouden voor particulieren
De Voorzitter en het lid Eman waren
het hiermede accoord, waarop besloten
werd een brief te richten aan zijne roe-
allentie den ouvemeur op dat de Gouver-
nements velarts op vaste tijden Aruba
bezocht om vee te conprolleren en tevens
een gebouw kan betrekken om spreekuren

voor particulieren te houden;

t de roudvraag nam het lid Dussenbroek
het woord en zeide dat in de Kancho
een straat ligt, de 2.9. Verlengde Koning.
sraat waar aan weerozijden lantaarn

palen daan, doch dat die weg zelf in een
deplorabele toestand verkeert;
Verder zeide het lid dat die plaats als

een straat is geprojecteerd en niummer

is geasphalteerd
D8 Voorziller zeide dat dit een oud nummer
is en vele keeren op de begrooting is geweest
Verder zeide de Voorzillen dat van af 1937
maar weinig verhregen werd voor we-

genaanleg; dat hijd kan mededeelen dat
in 1944 de weg naar anhi heendert dat
aansluit met Buchiribana geasphalteerd

zal worden.De voorzillereerde dat de Heer de Koop
een exxpert is in wegenaanleg en dat

hij zelf geconstateerd heeft dat sofwegen
d.a de straat bewesten het oude lazerne
uitstekend is aangelegd.
De leden zeeden dat ook zij bedoelde draat

in oogenschouw hebben genomen en waren

het hiermede eens met de Voorziller,

waarop de Voorzetter de hoop uitsprak
dat nu den deerde Koop op Arula is,
hy veel kan doen voor onze wegen.
Het lid Dunenbroek vroeg hoe het staat

met de watertoestand.
De Voorzitter zeide dat de nieuwe plant

reeds aangekomen is en dat men met

volle kracht de plant aan het installeeren

13.Het lid Duseenbroek vroeg of de hago Meij
niet de voorheur geeft aan de oorspronke-
lijke eigenaren van terreenen om alde te
rijden.
De Voorziller zeide dat de Maatschappj

de oorspronkeljke eigenaren aangeboden
heeft om aloe te buijden, dah dat zij ook

de terreenen schoon moeten houden.
erder zeide de Voorzitter dat de Alaat-

schappy een regeling met hen heeft
gehoffen, dat indien hun contract
verstreken is die perconen zich deeds bij
de Maatschappij moeten melden en

zij met de Maatschappy zulks moeten
regelen



Niemand meer het woord verlangende en

niets meer te behandelen zijnde, sluit de
Voorzitter de vergadering.

Aldus voorgelezen, goedgekeurd en ge=
arresteerd in de vergadering van
oensdag 29 December 1943.

De Voorzitter
 MpjemakerDe heden.

assmmert De Secretaris

BBouuma
raadering van den Raad van Volitie op.
Woensdag 29 December 1943.

Aandang 8uier des snamiddage.Tegenwoordig de Heeren: T. Wagemaker
Gezaghebber- Voorzitter, Dr. A P. Duscenbroek
lid en J. J Bouwman, eecretaris.
De Voorzitter opende de vergadering en stelde

de secretaris in de gelegenheid de notalen van
de vorige vergadering voor te lezen, welke na

voorlezing worden goedgekeurd en gearresteerd.
door de aanwezigen, zonder dat het lid hmar
deze kon onderteckenen wegens zijne te laat

koming op de vergadering
na de voorlezing der notulen verscheen het
lid Eman ter vergadering onder aanbieding
zyner eeceuw voor de te laat koming.
ervolgens werd overgegaan tot het behandelin

der eenigele punt der agenda, w. l Ontwerp
begrooting van uitgaven voor het jaar 1943

welke artikelsgewijze in behandeling werd genomen

Het lid Dussenbroek van allereerst het

woord en of zak zijn blydschap uit, dat de

ontwerp- begrooting in een nieuwe vorm en
tig fraai is verschenen hetgeen aan de
verwerkte eijfen een veel betere overzicht

geeft.
Vervolgens inforimeerde het lid Dussenbroek

hoe het staat met de door de Raad gevraagde ver-

goeding voor den secretais van de Raad vanpolitie
dat wederom op het ontwerp geen bedrag daar
voor staat uitgelokken.

Het lid Eman oond dat de secrelans een vergoe
diug dient te krijgen, zoo als vroeger gebruikelijk
was, desnoods nmet terugwerkende kracht van
begrn 1943.

De Voorzilter was het hiermede een en nam

op zich namens den Raad een brief te richten
aan den Gouverneur over deze aangelegenheed.

Het eid Dussenbroek vond dat het bedrag van

ƒ910. dat uitgetokben is voor den bode ten
gezaghebbeis kantore te laag is.

De Voorziller lichtte toe dat het bedrag van
ƒ915- verhoogd wordt met duurte toeslag,

Arita aanplaats toelage enz, waardoor de

bode die een jongen van jeugdigen leeftyd

io op een maandsalans van ƒ120. komt te
slaan, hetgeen wel redelijk is te achten.

zy de post voor ereploitatiekosten van een

Gouvernements logiergebouw deelde de Voorzit-
der mede dat per 1 Januari 1944 een nieuwe

regeling zal worden geloffen voor de coeploi-
tatie van een Gouvernements logeer geborud;

waarop hij voorstelde om het bedrag van

ƒ1000: af te voeren en de poet C.m te begrooten.
Teleden waren het hierover eens waarop die
post C. werd begroot.
Het lid Dussenbroek zeide dat hij bij de Meili„
taire dolitie een bedrag voor 10 puselers

zich uitgelckken, terwijl zoo ver hij kon nagaan
geen enbele puseleer kent.
De Voorzitterdeelde het lid Dussenbroek mede
dat hij heer van niet veel afweet en dat de

opgave hem verstrekt werd door den Horfd
van politie zelf.

Het lid Dussenbroek vroeg wat bedoeld wordt

met het bedrag voor vergoeding aan de
politie voor gebruik van vervoermiddelen.
De voorzitter antwoordde hierop dat er
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politiemenschen zijn die ten behoeve van hun
dienst hunne eigen acto 5 gebruiken, waar-
voor zij per kilometer vergoeding krijgen.
Bij de post over gevangenisweden veracht

het led Dussenbroek naar voren, dat er een
Comnissie van toezicht bestaat, dich heel

dikwijls de gevangenen zich onledig in de
gevangenis bevinden.
Het lid opperde de mogelijkheid om de gevan-

genen steeds bezig te laten zijn met eenig
werk.

De Voorzitter repliceerde hierop dat waar op
Arriba geen gevangenis bestaat, doch een hhuis
van bewaring aan de gevangenen geen werk
kan worden opgedragen, zoo als op Curacao,

dat het wel gebeurd dat gevangenen helf
verleenen bij eenig werk ten algemeenen nette
zooals het schoonmaken van aardappelen

ten behoeve van den dienst en het droog ma-
ken van raad voor de tunbouw enz

Bij dit onderwerp deelde de Voorzitter nog
mede dat er een nieuwe gevangenis zal
worden gebouwd en dat er meer personeel
noodig is. De Voorzitter zeide verder dat de
nieuw op te ruchten gevangenis ook voorzien
zal worden van een doterskamer en de

gelden daarvoor bij aappletoire begrooting
194 zal worden aangevnaagd.
Bij de post voor salaniering van boschwach-
ters vord het led Eman dat dit te laag
is en stelde voor een salaris van rond
fd00 her maand voor deze landsdienaren
De Voorzitter en het lid Dussenbroek

waren het hierover eens, waarop besloten
werd een brief te ruchten aan den Gouver
neur voor een betere salaris voor deze
functionariwen.
Het lid dussenbroek merkte op dat hij een
bedrag voor grondbelasting voor gouverne-

ments gebouwen zieh uitgetrokken en vroeg
of het gouvernement ook grondbelasting betaalt,

te voorzitter lichtte dit toe en zeide dat de lands-

verordening op de grondbelasting zoo is zamen
gesteld dat een ieder voor eigendommen of
het eiland grondbelasting betaalt, dus ook
het Gouvermement.
By de post aanschaffing voor leermiddelen

en schoolbehoeften zeide het lid Dussen-

broek dat het bedrag van ƒ1000. te geruig
is en stelde voor art P.M te begrooten
De Voorzilter en het lid Eman waren het

hierover eens, waarop die post f.4 werd
begroot.
Het lid Dussenbroek zeide verder dat hij

het zeer vreemd vord dat de duurte toeslag
1942 voor de onderwyzers bij het openbaar
onderwijs ƒ 52:428. bedroeg, tewyl de perco-

neelskosten zelf op ƒ72.426 is gesteld.

De Voorzitter antwoordde hierop dat hij
daaromtrent geen informaties kon geven.
daar deze ejfers door het Depassement van

onderwijs op Curacas worden verstrekt.

Het id sussenbroek delde vervolgens

voor een post ten behoeve van een kleuter-
school J.f op de begrooting te plaatsen.

De voorziller en het lid man hadden
niets op tegen waarop een post voor de

kleiderschool op de begrooting t.7 werd

geplaalst.
Het lid Dussenbroek merkte op dat hij bij
de post voor Koomsch katholieke Geestelij

hen alleen s van deze functtonarisen
zict vermeld, terwijl er in werkelykheid
f zijn. Verder zelde het eid dat alle
pauchies alhier bezet zijn, waarop het lid
de namen van deze functionaiswen op-
noemde en wel ieder bij hunne parochies

De Voorzitter en het ted sman slemden
toe in de opmerking van het lid Dussen=
broek, waarop de poaten dienover eenkom=

dig werden gewijzigd
Bij de poat voor volhofceslen bij de
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verjaardag van d M de Koningin, zeide het
ld Duseenbroek dat hij slechts een bedrag

van ƒ1000. daarvoor zich uitgetokken,
terwyl hij stelds een voorstander van is dat
dit bedrag verhoogd dient te worden.
Het lid Dussenbroek delde voor dit be-

drag tot ƒ5000. op te voeren, waarop dit
bedrag met algemeene dtemmen op de be-

grooting werd geplaatst, terwijl de Voorzit-
ter daarbij zeede dat dit bedrag bij voor
komende extra- gelegen heden tich tot

een hooger bedrag ter beschikking zal
worden gesteld.

Op voorstel van het lid Dussenbroek werd

met algemeene demmen een post geplaatst
ten behoeve van de Geterinaire dieuet
en wel pro- memorie.
Joeneens werd op voorseel van het lid

Duesenbroek de post voor vroedvrouwen
inplaats van 2 op 4 gevoerd.

Het lid Duesenbroek betugde zijn leed-
wezen over het feit dat de koelinrichting
te Cranjestad delect is en bracht naar
voren dat de schieters die van vroch-

voedeel houden, daarvan vrilsteken zjn

daar men thans geen hollenrichting heeft
om de viect op te bergen:
De Vooriher antwoordde hierop dat al
het mogeljke gedaan is om de defecte

kollinhienting te herstellen, dock dat

dit niet mogelijk bleek daar er vele
onderdeelen zijn die niet of wel zeer moei

lick te keijgen zjn.
Het led Eman zeede dat het koelhuis

van den Heer Ruis best te gebruiken is

daar de scheepshandelaren geen vroek

in vleesch meer leveren aan de schepen.

De Voorziller nam op zich de mogelijk-
heid hiervan te onderzoeken
Het lid man infomeerde wanneer de

lang beloofde automaksche telefoor

op aruba te verwachten is.
De Voorzitter antwoordde hierop dat hij

van den Heer Willemse had vernomen dat

een groot deel der matenalen reedsaan-
gekomen zijn, dich dat men nog op een
paar onderdeelen wacht. Verver regt de
Voorzitter dat hij hoopt nog in 144 de

automaische telefoon te kunnen in-
stalleeren.By de post voor vergoeding aan de Kamer
van koophandel stelde het ld frman
voor hhet bedrag te verhoogen.
De Voorzilter alsde dat hij het hiermede

niet eens is, aangezien bij een inlangs
door hem gehouden bespreking met de

Kamer, de wenschelykheid geopperd
werd om een pull time secretaris aan
te stellen; verder zeide de voorzitter dat

dit betere resultaten zal opleveren en hij
daarvoor meer voelde.
det lid Dussenbroek was het eens met de
Voorziller waarop besloten werd een

brief te rechten aan den Gouverneur om
t.2. t een full-tiine secretaris voor de

kamer van Kooplandel aan te stellen;

Bij de post voor uitbreeding gezaghebbers.

kantoor stelde de Voorziller voor deze post
ƒ4 te begrooten en zeide dat het nieuwe

bestuurstelsel dat binnenhort ingevoerd
zal worden meer personeel bezeking noo-

deg is en ook een geheel andere regeling

van den dienst, zoodat er meer kantoor.

pumten daarvoor noodig zal zijn.

De vergadering was het hiermede accoord
Bij de rondvraag nam het lid hman

het woorden bracht naar voren dat op

gen onlange gebouden lezing behoogd
werd dat 46% van de ingevoerde
Bayrum gedrunken wordt; het led
sprak de wenscheljkheid uit om van
overheidswege het druiren van Boepum



tegen te gaan, aesnoods met een verbod
om bogrum in te voeren; dit brengt aan-

dienlyke nadeelen voor de gezondheid:

wellicht kan de oplossing gevonden worden
door alleen de verkoop van bay-vin toe
te daan in de apotheken.

De Voorzeller wes ook van meening dat

het drunken van bryrum een groot dewel
op Amba is, hetwelk einds gemime tijd

zijn aandacht heeft; dat de boyrum ge=
denatureerd wordt en veel houtgeest en
knine bevat om het druiken daarvan

tegen te gaan, en toch wordt het veel ge=
dronken.

Het lid uesenbroek vond dat het driuken

van bayrum dient te worden tegengegaan.
De vergadering besloot om deze zaak na de
te bestudeeren en te behandelen.

Verder niemand meer het woord verlan-

gende en niet meer te behandelen zijnde,
sluit de Voorzeller de vergadering
Aldus voorgelezen goedgekeurd en ge-

arresteerd in de vergadering van
Dinsdag 15 Februari 1941.

De Voorzitter
De Leden Walematen

addensehot
De, Secretaris.m Bouuma

M Oergadering van den Raad van Solitie
op. Dinodag 15 gebruare 1944.
Aanvang 8 uur ƒ 30 minieten des.
namiddage
tegenwoordigde Heeren I. Wagemaker
Gezaghebber Voorzidter, R. A J. Dussenbroek
en CA Crman leden en. J. J Bouwman.
Secretaris.

De Voorzilter opende de vergadering heefte de leden
welkem en stelde de Secrelares in de gelegenheid
de notalen van de vorige vergadering voor te
lezen, welke na voorlezing werden goedgeheurd
en geanesteerd.
haar aanleiding van de gearregeerde notalen
zeide de voorzilter dat hij zich in verbinding

heeft gesteld met den Heer Ch: Ruiz, die te ken=

nen gaf graog zijn hoelruime wilde afstaan,
dich dat dit niet geschikt is voor het doel
waarom het gaat.

Vervolgens werd een ingekomen diek, zjnde
een brief van den Gouverneur voorglezen, waar-
bij in antwoord ops Raads voorseel bericht
werd dat de Gouverneur ten principale gaane
Algemoet wil komen aan het uitgedrukte
verlangen Het zal aangenaam zjn voor zijne

Eecellentie medewerking te verleenen aan
personeels voorziening, te dien einde wordt met
belangstelling een geschikte candidaat tege
moet gezien om dan in overleg met de

Raad van Politie het noodige crediel vact
te stellen.
De vergadering zuichte dit bemoedegend
antwoord van harte toe.
dierna ging de vergadering over tot het behaar
deling van het eerste pant der agenda, n. l.

Opmaking der kiezerslijen deze lijsten wer-
den overeenkomstig art 5 Jd Kiesverordening

van den 230 november 1869 (8. B 1869. no 27
met een totaal van 1083 kies bevoegden ope-
maakt; besloten werd deze bjzien zoo als bepaald
bij het 1de lid van art 6 van evengemelde
beordening af te kondigen, dan te plakken en
ter inzage van een ieder gedurende 17 dagen
ten buheele van den Gezoghebber neder te
leggen:

ak Ede punt abeschouning over het bry-
uin vraagsteek kwam vervolgens aan de

beest.De Voorziler deed een brief van den naper-
16 1



teur der belastingen aan den Gorvernements-
secretaris voorlezen, waaruit ga bljkt dat
het probleem zooals voorgeseld in de ver-

slagen van 2 plaatselijke dagbladen over-

dreven is te achten. Jen warenwet wordt
niet de juiste oplosping bevonden. Met de
thans bestaande wetten kan de bayuin

e. d alleen gedenatureerd worden, doch
vanwege de oorlog is er geen murnachinine
voorradig, zoodat ingevolge advies van de
Openbare Gezondheidst denst ands gerume
tijd brucine als meugmiddel wordt
gebruikt. De bede oploseing door zijn de
geliefde bayum gelijk te seellen met
„derre drank en daarop accijns te heffen.

Volgens een geproduceerde satestiek is de

indoer van baisrum op arieba in verhou-
diig veel minder dan op Cuiacoo, daarom

beslaat nog groote twytel d het endel
inderdaad zoo groot is als wel wordt
voorgesteld.

Het lid Eman voord dat nu ook van
hoogerhand de zaak wordt aangepast ook
van deze zijde het noodige beloost te worden
verricht om tot verbetering van de wantoe-
sand te geraken.
Het led Eeman zeide verder dat het
slatenlid Plantz hem heeft megedeeld
dat dit vroogsteek ondertijd ook op de

Dovenwinden heeft voorgedaan en toen

pgelost werd door invoering van accyns-
recht op bay-reem.

et lid Eman died dan ook het voordel
om namens den Raad een verzoeh te doen

aan ZE den Gouverneur om boyrum en

andere gelijke vloeistossen te doen vallen on
der de gedisilleerd verordening 5908

de voorziller bevoogde dat deze aangelegen-
heid endo 1936 de aandacht van het
Beduur heeft naar aanleeding van een
art in dagblod amigoe di Cenacoo van

1 Juli 1936.0 2757, zelfs is er een drankcom-
missie ingesteld welke commissie belangrijke

rapportere heeft opgemaakt en ingediend bij
het hooge bestuur:

De voerzeller verklaarde zich te kunnen
vereenigen met het gedane voorstel.

Het lid Duivenbroek zeide ook voor de oplos-

zing in de voorgestelde zin te stemmen, doch
voord het alleen tammer dat door deze

maatregel ook degenen die een goed gebruik

van bedoelde vweestoffen maken, gestraft
worden, hetgeen niet pechtwaardig is.

Vervolgens werd overgegaan tot het bekande

len van het derde pant der agenda, n.l
Vaststelling halte plaatsen voor groote
acctoburen.

de voorzillen legde een politierappert over

met de noodige aanwijzingen over dit
ondewerp: De leden waren het allen

over it rappert eens, waarop besloten wed

halfe plaatsen aan te wijzen, als volgt.
d. te Arangestad voor de poute naar Ian nicelaat

1. Wilhelmmaplem ter hoogte Jd schuilplaats
2 nagsanstraat ter hoogte Ed. kantoor. V. C. C

3 „ „ „ Emans Bank
7 Ooststraat tuischen kassanstraat en nieuch
5 der hoogle van de Kooibrieg
6 nagoenweg zuid ter hoogte Jewoning Hr Herobig
6. Voor de poute van Jan nicolaas

Jnkanastraat tusschen de woning Ja Chefvan
Politie en de Jnlanaschool.

2. Vilhelmnastraat ter hoogte Jd winkel dr. Habibe
„ „ woning Kasso Heuriquer3 „ 11

B. te Jan hievlaat
1. Der hoogte Volikekazerne

velkantoor2.
 In de B. Jd V Zeppenfeldes tes hoogte Rodgeschaet

t der hoogle winkel Amba Rrading Lo
5 „ „ Ed Americau gorage-
„ „ „ „ Acine gelage

7 „ „ „ Jachion Kerk
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8. der hoogte van de Watertoren.
Hierop zeide de voorzitter dat een en ander
zal worden omgewerkt en geplaatst in de

plaatselyke verheerskeur
Bij de rondvraag vnoeg en kreeg het lid Eman

het woord en bracht het navolgende naar vrren
Mjnheer de Voorzitter. De wijze waarop door de

eiindelingen dienst alhier, vooral in de laatste

tijd, wordt omgesprongen met de hier verloevende
vreemdelingen, geeft aanleiding tot de grootte
eigenis en bezorgdheid in alle lagen van de

Rnbaarische bevolking, Leeds sedert genuil
tyd delde ik mij voor om dit onderwerp in

de raad van politie ter sprake te brengen, dece

de stille koop dat er verbetering dore intreden
weerheeld mij tot dusverre hiervan, maar de

pblustemeren van precente datum nopen mij
om deze zaak, van algemeen belang in onze
raad te brengen om de volle aandacht van

het plaatselijk bestuur voor deze malerie te noge
zij welen dat de materie van uitzelling van
vreemdelingen geregeld is bij de Verordening

van 29 April 1903 opgenomen in P. B 1905. 40 17.
n dese verordening zyn de gronden genoemd,
waarop een neemdeling het land kan wor-
den uitgezel. deze zijn 1. als men op het ei„

rand hoeft zonder middel van bestaan en

3. als men geacht wordt gevaarlijk te zijn
voorde publieke reest en openbare orde zie
art3 en 6 van de geldende verordening) dield
men zich maar pliptelijk aan deze twee billij-

te gronden van intaetting, dan zou niemand iet

needlegen kuuren inbrengen, maar de vaak
Acbwaardige wijze, waarop men hier te
zande te werk gaat, mest in i elk juridisch

fandament. Het is n. l verschillende malen
voorgekomen, dat als een hier toegelaten

Geverolaan zich aan het minste ahafbaar

eit heeft schuldig gemaakt en zyn deaf
zelfs had gehad dat zoon percoon boven

dien nog wordt opgenomen en zonder vorm

van prices het land uitgezet ook zijn en gval-
len bekend, waarby deze vreemdelingen als ver-

dachten zijn berecht en dat die, hetzjn zijn vrij-
gesproken, hetzs tot een voorwaardelyke stiaf
zjn veroordeeld, soch nog hetelfde tot delen

als dat van den gevaarliksten crimineel.
men geeft zich blykbaar bij de politie, met
name Rreemdelingendienst geen zekenschap van

de nadelige gevolgen van een dergelijke deportatie
Voor 2o iemand belekent het neels minder dan
verbanning voor het lven, want zou een uit-

gezede vreemdeling probeeren het land weer
bimen te komen, dan maakt hij zich schul-

dig aan artikel 203 hafwetbolk. In het
bezonder worden de enezolanen hiervan de
dape Voor het minite vergrijp wordt men aan

de hroog gepakt en het land uitgewezen.

den realiseert zich niet de schade, die een der

gelyke aritocratische handeling aan land
en iumoners kan veroorzaken Het is in
stiijd met de vooral in deze tjd ee zeer ge-

wenschte en elders nagestreefde politiek van

goede nabuurschap. men vergele niet dat wij
Generuela noodig hebben en zij ops niet in hier
moet ik herbalen wat ik zoo vaak van andere

zijde heb geboord, n. l. dat men het hier voor

anderen bederft. na een tijdje hier gewcest te
zijn, trekben de uitheemsche krachten weg en
dan voelen zij niet meer de slechte conse quenties
van hun toenmaals autoortaire handelingen
De wyze waarop men nu te werkgaot, ver
dient alles afkeming en goede te bengen. men

moet niet blechts Rachten gedekt te zyn door de
nuchtere zwade leters van de wet maar men
moet trachten in de eerdte plaats te hande
len in overeenstemning met de geest der
wetgevers Ik ben ervan overtigd dat toen
men ongeveer jy jaar geleden de door mij

aangehaalde verordening gemaakt heeft, dat

een dergeljke uitvoering als thans daaraan

wordt gegeven, niet daaraan ten grondslag
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zal hebben gelegen Het verwijderen van vreemdelingen
zonder meer, een prachijk van de laatste tijd is nog

veel erger. Deze handeling berust niet op eenig
wettelijke bepaling en dient dus voor goed alop
gezet te worden. De Gezaghebber is volgens ge=
melde verordening van 190d de amblenaar, die
belast is met de uitvoering. Doch wj welen wel

hoe het in de practijk goat Alles Agt pracioch
in handen van de Rreemdelingendienst Ik

ben van oordeel dat de gezaghebber niet zooveel
macht moet delegeeren aan de hem onder

geschikte polikie. Hij moet er persoonlyk meer
toezicht opoefenen Ik had ao iet gesproken
over de uitdelling van voor Geneolanen, dich
hetgeen ik heb gezegd is eveneens van toe-

passing op alle nationaliteeten. Men moet er
naar streven om de wet naar de geest des
welgevers ten uitvoer te leggen. Dnt is een
bellyk verlangen van ons volk Dersoonbik
zou ik willen zien, dat deze bevoegdheid tot

beoordeeling oer gronden zyn tot uildelling van
een vreemdeling zou overgaan aan de Raad
van Politie ont zo doende mogelijk mesbruik
tegen te gaan. Ik hoof eenheer de Voorzitten
dat n goede nota zult hebben genomen van
hetgeen ik en dit verband naar voren het
gebracht en dat de maalegelen met heffen
die zouden moeten biden tot een billijke
en juesse toepaseing van onze reemdelingen

voordening.

nadat het lid Eman het woord gehad heeft,
vroeg de voorziller het led Eman o hij met
ecten het door hem naar voren gebrachte
kon staven.
Het lid Eman somde op eenige gevallen, waarin
een verdachte wegens diefstal van een kij-

ker tot geldboete werd veroordeeld en

daarna door de reemdelingen dienst werd

uitgezet, ten ander verdachte die door

den rechter met de noodige clementie voor

het beheffende geval tot voorwaardelijke

straf veroordeeld, onderging eenzelfde lot.
nder zeide het lid man een brief te heb-
ben gelezen, waarin een Bitsche onder daan

aangezegd werd het gebiedsdeel te verlaten
omdat de Gezaghebber niet aan den indriek
ken ontkomen dat hy voornemens zou zjn
een zaak te beginnen, hetgeen niet mecht.
De Voorzilter antwoordde het lid Eman
hierop dat de beoordeeling van de gronden

voor enketting door hem als gezaghebber
aan de Politie wordt overgelaten, die ge-
heel voor die taak berekend is.

Te Voorzitter zeide verder dat zelfs gezegd
kan worden dat de criminaliteit op het

eiland aan de lage kant is, dank zj het

goede werk van de politie. De Voorzitter
verder sprekende, zeide dat de beschikking

tot uitzetting door den Geraghebber genomen
wordt, waarlegen appel open is bij den

Gouverneur; dat de beoordeeling aan de
politie wordt overgelaten, is niets anders
dan begriypelijk daar niemand beter dan
de politie zal kunnen vaststellen wanneer

iemand gevaarlyk is de achten voor de

openbare orde en uist. De Voorzitter
was dan ook tegen het voordel van het
lid man.

Het led Duesenbroek vond, dat het voor-
del van het lid hman impliceert, dat

de Rood van Politie zich ook met uitvoe=

ping van wetten zou gaan bemoeeen.
daarde drie geseelde machten, n.t wetge
vende rechtsprekende en uitvoerende
macht streng moeten onderscheeden voord

het hid Duesenbroek het gedane voorstel
onaannemelyk
Het led Eman repliceerde hierop dat de
Raod van Politie, zynde belast met het

dagelijks bestuur wel degelijk deel
uitmaakt van de uitvoerende macht

het ted Duesenbroek wenschte na de
10l



woorden van het led hman van zijn kant te
betuigen dat hij deeds met groote voldoening
het dele werk van de politee heeft gade gesla.
gen en dat het bekend is dat de politie cripen

te kampen hebben met personeelsgebrek„
zoodat het vele werk dat door hun verzet

wordt, ook op prijs dient te worden gesteld
zynde het voorseel van het lid man afge-

demd, verklaarde de voorzilter het de vat
voor gesloten.
Hetlid Eman nog steeds aan het woord

bracht naar voren dat eenige dagen geleden
een ooort slating onder een del werklieden

van de Lago zou hebben plaatsgehad naar
aanleiding dat er bezwaar besond over vrij
vervoer van de poort naar hun werkplaats

Het led Eman zeide dat die werklieden ongeveer
30 centen per dag van hun loon aan pariceelien

brissen moeten betalen om hen naar hun werk.

plaats te brengen.
Het hd Eman verzocht in deze de bemiddeling
van de Voorziler om een onderzoek in te

stellen en zoo mogelijk te bewerkstellegen dat
die werklieden grakes vervoer krifgen naar hun
werkplaats.

De Voorziller antwoordde hierop dat van een
moeelijkheid zoo als het lid Eman bedoeld

hem bij genichte wel bekend is, dich dat

hem offrcceel niets ter kennis is gebracht.
De Voorzilter zeide verder dat de werkleden
van de Log hun eigen comstes hebben die
bij de Directie al hun belangen kunnen voorstaan
Het lid Eman repliceerde hierop dat die

werklieden hun klacht gedaan hebben, dech

zonder zucces en dronger bij de voorzitter aan
bemiddeling te verleenen.

De Voorziller antwoordde dat hij van niets afweet
aangezien niemand bij hem geweest was om
daarover klachte te doen.

Het lid Eman eerde hierop dat zijn verzoek

geucht is om naar het voorgevallene een

onderzoek in te sellen om die werklieden te helpen

detlid Eman zeede verder dat hij namens die
menschen het verzoek rucht.

De Voorziller vnoeg het led Eman o hij dit bewij
zen han, waarop het ld man antwoordde

of hij een machtiging noodig heeft om voor de
publieke zaak het woord te voeren.
De Voorzetter antwoordde hierop dat het beter is
dat die werklieden hun klacht schuftelijk

schriftelyk indienen by hem of bij de Raad.
Verder zeide de Vooralles dat deze aangelegen.
heid beter zoo behandeld wordt, aangezien
de niet geheel ontbloot is van politeeken inslag

detkd hman antwoordde dat deze zaak
met potitiek niets te maken heeft en zeide

dat hij een bemiddeling vroogt om dat er onge

regldheden geneest was:
De Voorziller antwoordde dat niemand bij
hem geweest was om een klacht in te dienen

Het lid Enan antwoordde toen dat indien

de voorziller hem zoo kleineert hij hier
niets te doen heeft, waarop het led Eman
ofstond en de vergadering verliet:
Het ld. Dussenbroek had verder niets

voor de hondvraag, waarop de Voorzitter de

vergadering sloot.

Aldus, voorgelezen, goed gekeurd en ge-
arreseerd in de vergadering van den

19n Juli 1744.

De Voorziller

Vagemakende heden
_„o

9.d

De secretaris.

 Bomman
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Vergadering van den Raad van bolitie
op Woensdag 13 Juli 1844.
Aanvang Duir t 50 minuten desnamid-

dags. tegenwoordig de Heeren H: Wage-
maker Gezaghebber- Voorcitter, Ar. A F.

Dussenboek lid en J. P. Bouroman
Secretaris.

Ofwerig zonder kennisgeving het lid
C. O. Eman.

De Voorzufter opent de vergadering heef
al de aanoezigen welkom en stelf
den Secrotaris in de gelegenheid de
notalen van de vorige vergadering voor
te lezen welke naa voorlezing werden

goedgekeurd en gearresteerd.
Vervolgens doet de Voorzitter voorlezing

van een triefwisseling Russchen heb
lid Eman en de Vorlatter van de
Raad van politie.

De Voorzitter regt dat hij naar aanlei-

ding van dit verroek zier gewend heeft
ot den Gouverneur Aeneinde de in-

Richten van Z. E. hieromtrent Ae

vernemen. Vervolgens regt de Voorzitter
dat 2E ook van meening is dat het

niet op den weg ligt van de Voorziste
van de Raad van Politie Aevens Gerag-
hebber een des beneffend verzoek Aon
de dago se richten; dat de ago een
particuler Aerrem is en de overheid
hiertoe niet de bevoegheid heeft

om verzoeken ter verkrijging van
toegang Aot -particuliers Herrennen
aan e vragen.
Het d Dussenboek was het hiermede
geheel eens waarop besloten werd
de stukken te beponeeren.

verd
Vervolgens att overgegaan tot voorle-

zing van een reguest dor eenige
kooplieden aan den Raad gericht

waarbij gevraagd werd om de naam

Nasbanstraat te veranderen, in die van
Mohu. G. Ernansstraat.
Op voorstel van de Voorzit ter werd de
behandeling van dit request uitgesteld

tot op de eerstvolgende vergadering:
Daarna wordt overgegaan ot het be.
handelen van het 1:e punt der Agende„

n: C: Ontwerp benoodigde fondsen
ƒ343- 1347 voor uit te voeren werken:
De Voorzitter vroeg het lid Dussen-
boek of hij hierop vnagen te stellen

heeft. Het lid Dustenhoek neemt

hierop het woord en regt dat het nu
heer moenlijk is om reeds over de
komende jaren te praten, Het hie Dussen

boek regt dat hij zich in het algemeen
hiermede kan vereenigen, doch dat
hij het bedrag van ruim millioen

voor wegenbouw wel te laag acht,
De Voorzitter meent dat dit met
het geval is in aanmerking nemend

dat dit bedrag over 3jaren se wer-
werken zal voorzien in 120 Pim.

wegenaanleg en verharding van bestaan

de wegen.
Verder regt de Voorzutter dat uitbeiding

van het Gezaghebbers kantoor en Gerechtsge-
bouw in den naaste Aoekomst op het
progamma staan, Terwijl voor de bouw
van een residentie voor den Gouverneur
een bedrag van ƒ 155.000 is uitgetrokken
Het lid Dursenboek regt dat hij geen

bedrag uit uitgetrokken voor scholenbouw
en uitbeiding waterleiding van Jan
Nicolaas en zou gaarne cyfers willen
zien deze voorlieningen scheftende;
De Voorzotter regt hierop dat nog

nimmer betreffende deze 2 posten
lijfers waren vermeld.

Het Eid. D. antwoordde hierop dat
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het van groot belang is en wijst er weer
op dat men het op Curacar doet en weer
buiten de Raad om.

De Voorzitter antwoordde hierop dat
hij over deze aangelegenheden met
de Inspecteur van het onderwijs en
de Directeur van de aandswater voor-
zieningsdienst zal spreken.
Bij Spunt 2 der agenda w.l. Volkswo-
ningbouw deelf de Voorzitter mede
dat uit het vouwfonds of Amba

100 volkswoningen op Auba zullen
worden gebouwd, n l. 60 te Jan Nicolaas

en 40 te Franjestad.

Vervolgens legt de Voorzitter over
zitnatieteekeningen en bouwplannen
van de woningen e Oranjestad,
welke woningen zullen komen te

staan er hoogte van de nieuwe
ggevangenis en de loodsen van den
heer Cladisou Croes.
De Voorzitter regt verder dat op het
inschrijvingslijst Aen Gedaghebbers-

kantore reeds een aantal van 450

gegadigden zijn voor deze huizen„
wel een bewjs hoe groot-de behoefte
voor volkwoningen is, zoowel.
kleine als groote Aijpe woningen
zullen worden opgetrokken.
De Voorzister stelt voor een commis-
sie in het leven te roepen die tot
staak zal hebben aan de hand van
Economische en Sociale zaken ver

strekte gegevens, de huurders voor
deze woningen aan te wijzen; de
door het oofd van dit Departement
gestelde gedragsregels bepalen dat
de Aoekopmstige erooners van een

volkswoning arbeider moet zijn

met een maarmeum salaris van

ongeveer ƒ 150. per maand in dien

hij geen kinderen heeft voor ieder kind
worden deze grenzen met ƒ 25 verhoogd
lands kinderen hebben de voorkeur boven
vreemdelingen; de huurders moeten

van goed zedelijkgedrag zijn en in

staat de woningen op behoorlijke wijze
te beroonen rommel mag niet op
het erf aanwezig zijn en kindertjes

mogen niet naakt loopen;
Bj de bespreking van dit onderwerp,

regt het Eid Dussenbroek volkowoning
bouw een loflijk streven te vinden

doch vindt het woord -landskind wel
erg vreemd in de voren klinken: het

lid zon liever zien dat deze bepaling

plaats zou maken voor een meer alge-
meene vorm zoodanig dat ieder die

onder de Nederlandsche vlag heeft,
dus Nederlanders hiervan gebruiik

kunnen maken. Voorts met betrek-
king tot het rondloopen van naakte
kindertjes, acht het lid deze bepaling
een eenstig inguspen in het privé=leven
en meent hiertegen einstig bezwaar

te maken;
Verder vraagt het lid Dussen broek zich

af waarom niet alleen grote wonin
gen gebouwd kunnen worden; nn dit
overwegend katholek land meent het

lid Dussenbroek het Tatholieke stand

punt in dezen naar voren te moeten
brengen, dat als een van de progamma
fuuten van de Katholicke afdeeling
hij voorstander is van woning mogelijk-
heden voor groote gezuonen;
Het lid Dussenbroek meent in dit
verband een aanval, te moeten doen
op de regeering in Rondon de weinig

begaen schuut te hebben voor de

behoeften van een overoegend
Ratholieke bevolking.
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De Voorzitter verzoekt het lid Dussen-

broek sich tot het onderwerp te bepa-

len en gaat nog eens op zakelijke wyze
na, waarom tot het bouwen van

groote en kleine huizen wordt overge
gaan en toont de noodzakelijkheid
van beide Aijpen aan door er op te
wijzen dat de woningen ook bereik-
baar moeten zijn voor hen met
een klein gezin en gering inkomen,
De Voorzijtter haalf voorbeelden naar

voren en zegt dat er menschen zyn
die met 3 gezinnen een huis bewonen.
dat hij ook een geval weet waar in
een geroone garage = gezinnen bewonen

De Vooreitter was het hiermede niet

eens met het lid Dussembroek.
Het lid Duseenbroek blijft bij zijn boven.

aangehaalde en sprak de koop uit
dat men in deze zijn wensch ten

uitvoer zou brengen: Bij punt 3

der agenda aangekomen deelf de

Vooruitter mede dat vanwege de
de centralisatie men groote kantoor
lokalen moet hebben zoodat reeds

met de bouw van een nieuw post-

kantoor is aangevangen en wel
samen met de radiodienst.

Het lid Dussenboek zegt dat hij
zulks gezien heeft en dat hij het

niet als een uitbreiding Aschouwd
aangezien het nieuwe foss kantoor
maar 13 ooter is dan het Aegenwoor
dige. De Voorzitter antwoordt hierop
dat de postdirecteur hem mede gedeeld

heeft dat het kantoor niet tegenstaande
het kleine er bij gekregen gedeelte aan
zijn bestmming voldoet; Pr de rond.

vraag aangekomen drungt het lid
Dunenhoek op verbetering van de
bermen van de weg naar A buz

en sevens ook aan de weg die achter

de woning van den heer Baldomiro
Bislief loopt; het lid rigt dat deze
weg in een deploratelen oestand
verkeerd De Voorzitter regt dat hij

hiervan notitie zab nemen en een

onderzoek hal laten instellen niemend
meer het woord verlangende en niets

meer te behanden zijnde, sluit de Voor-

zitter de vergadering.
Eldus voorgelezen, goedgekeurd en ge-
arristeerd in de vergadering van den

15e December 1944.

De Voorzitter.
WagemakrDe heden.

at

De scretaris.

BBouma
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Vergadering van den Raad van Politie
op. Donderdag 14 December 1944
Lanvang buir des namiddags

Tegenwoordig de Heeren I. Wagemaker

Gedaghebber. Voorzeder, Dr- A. F Diessenbroek
lid en J. T Bouwman Secretaris
Afwezig zonder kennes geving het lid bll Eman
De oorzitler opende de vergadering heefte al

de aanwezigen welkom en stelde de secre
taris in de gelegenheid de notalen van de
vorige vereadering voor te lezen, welke na

voorlezing werden goedgekeurd en geerresteerd
Alvorens met de behandeling van de begrooting

190 een aanvang te nemen nam het lid
Dussenbroek het woord en merkte op dat

het hem niet recht duidelijk is waarom

de naam Weuschelykheidsbegrooting

gebreeekt wordt; dat hij voor het eerst deze
naam hoort. Verder sprekende zeide het
Eid Dussenbroek dat de behandeling
van dit onderwerp door de Raad haar oor

pprong vindt in de bepaling in het kegee-

riugneglement, dat regt dat de Raad den

Gouverneur van advies dient; het lid
zeede dat dit onderwerp hoogstens advies-

begrooting 19446 genoemd kan worden,
ware dit de laatste keer van zulk een

begrooting, hij niets gezegd zore hebben, doch

dat hij geloofd dat deze Raad nog een
tyd lang de zaken zal moeten afdoen
volgens het oude opteem.

De Voorzitter was het heelemaal eens met
de opmerking van het lid Dussenbrolk en

verzecht den secretaris de wyziging van
de sout.
Vrvolgens werd overgegaan tot het behandelen
van het 1 peent der Agenda, u. C. Begrooling
van uitgaven, over het jaar 1946, welke
artikels gewjze in behandeling werd genomen
Bij de post personeelskosten op het bedeis.

kantoor vnoeg het led Dussenbroek of er

voor 1946 een tweede hoofdcommies kon komen op
het Gezaghebbers kantooi. De Voorzitter zeide dat
bij niet recht weet hoe de hoofdcommeeren worden
aangesteld, onder de vorige Gouverneur was be-
vordering tot hoofdcommees een uitzondering,

thans schynt de bevordering tot hoofdcommies

ingeschakeld te zijn in de gewone bevorderingspleem
dat hij er echter niet voor voelt om een tweede
hoofdcommies op het Gezaghebberskantoor te plaaten
Bij de post personeelskosten voor de Burgerpolitie
vroeg het lid Duesenbroek of er in 1946 oparieba
een Inspecteur van politie zal zjn.

De Voorzitter antwoordde hierop dat zulks mis-
schien eerder zal geschieden.
Het lid Duesenbroek Jichte de uuitbreeding van
het aantal politiemannen, byzonderlyk om de

politieposten te staberur en noord goed te
doen bezetten en ook om de bezondere wetten

te doen naleven Het lid Dussenbroek zeide
dat hij vernomen heeft dat op het eiland het
gokten een zeer actueele kwaal is geworden,

waarbij Lantastische bedragen genoemd worden.

De Ooorzider antwoordde hierop dat met de
Det in de hand men nog niets doen kan
oegen het gokken in de chebs.

By de post gevangenis wezen vroeg het hid Duesen.
broek of de nieuwe gevangenis groot genoeg is.

De oodzitter antwoordde heerop ontkennend

en zeide dat de gevangenis met de vele opge-
sloten schutters niet groot genoeg is, dich

sprak de koop uit dat als de vorlog in 1946
afgeloopen is, zulks wel het geval is,

bij de post voor volksteesten op den verjaardag
van d n de Koningin zeide het lid dussen-

broek dat op zijn voordel steeds het bedrag
door hem verhoogd is, dich door het Bestuur

op Cuiacoo steeds op ƒ 1000. werd gehouden.
Het lid Dussenbroek, stelde voor on deze post
hardnekkig te bljven verhoogen tot dat het
Bestuur van Euacob daarvan de noodzaak.
inziet;



De Voorzitter verklaarde zich hiermede eens

waarop een bedrag van ƒ5000. voor deze
post is uitgetrokken.
Bij de pist van de genees- en heelkundige
dienst bepleette, het lid Dussenbroek de
wenschelykheid van een volledig betaalde
dokter.
D Voorzitter antwoordde hierop dat aan de
hand van statistische cyfers de dokter op
Savaneta betrekkelijk weenig gouvernements

pakenten heeft, zoodat de noodzaak niet

beslaat om een volledig betaalde dohter te hebben,
Het lid Dussenbroek nam hierop wederom
het woord en deed een aanval op de huidige

toestand waarin de oogarts zoo nee en dan

van macoo voor een dag overkomt;

het lid pessenbroek drong hierbij op om een
behoorlijke voorziening, daar men altyd beter

geatendeerd wordt door een oogspecialist dan
door een gewone dokter; het lid Duxenbroek
zeide dat iemand die b. veen bril noodig

heeft liever naar een specialist gaat dan
naar een gewone dokter
De oorziller antwoordde hierop dat de

directeur van de Openbare Gezondheidsdienst

geen noodzaak ziet voor een oogarts; de wei-
nige gevallen op het eiland zullen zulk een

dogspecialist niet rechtvaardigen.

Op voorstel van het lid Dussenbroek zal

hierover een brief gericht worden aan Z. D.
den Gouverneur.
Bij de post verloskndige dienst werd op
voordel van het ld Dussenbroek deze post.

met nog een vroedvrouw verhoogd, aange-
zien het lid, 2 vroedvrouwen te weinig vord.
Ad. 78401. By deze post vroeg het lid vllosenbroek.

of de promotie van ambteuaren die onder
militaire diene zjn, door gaat.
De Voorziter antwoordde hierop zulks niet
te weten.
By de post Landswatervoorzienings dienst

meende het tid Dussenbroek een woord van lof
te moeten toezwaien aan de betrokken nstan-
tie die ons per 1 Januari a. 5 dag en nacht
water zal geven.
De Voorzider meende dat dit toekwam aan de

Directeur van de Landswater voorzienings dienst.

Het Lid Duesenbroek meende dat voorschotten
voor den landbouw gegeven moet worden en

stelde voor hierop een bedrag van ƒ 100.000
uit te tekken.
De Voorzitter was het hiermede geheel eens

waarop een post voor voorschotten voor den

landbouw ten bedrage van ƒ100.000 werd
uitgetokken
Het lid Dussenbrock vroeg de Voorzitter of
de Gezaghebber uitgenoodigd was op de J.l.
gehouden conferentie door den Directeur
Ik dept aandbouw, Veeteelt en Dieschery
De Voorziller antwoordde hierop dat van oege
de late uitnoodiging hij niet op de conferen-

tie kon zjn
Bij de pht voor bydragen aan de Namers van

Koophandel werd door bezoldiging van
secretaris een f. 11 post uitgetrokken, om dat
spoedig verwacht zal worden dat de Ramer

van Koophandel actief zal ophreden en de

kosten ervan gedekt moeten worden

Ad 100401. vroeg het lid Dussenbroek of er

geen bedrag uitgetokken is voor de haven
van Cranjestad.

De Voorzitter verklaarde dat zijns inziens
andere werken dringerder zjn en vroeg aan
het statenld keman die in de zaal

aanoezig was of het hem bekend is
voor 1945 geen bedrag voor de haven
op de begrooting is gebracht.
Het Statenld Eman antwoordde zulks

niet te weten, aangezien de begrooting

1945 nog niet behandeld is
By de post aanleg rvoleering, zeide de

Doorzitter dat al hoewel deze post
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eer voornaam is, hij zulks niet op de begroo-
ting voor 1945 heeft geplaatst, hoewel de

Raad daarvoor ƒ250.000 had aangenaagd.
De Voorzitter zeide om dit bedrag wederom
aan te vragen in de koopdat Wy er deze
keer wel wat van zullen krijgen
Het lid Dussenbroek was het hiermede ge.
heel eens, weshalve voor deze post een
bedrag van ƒ250.000 uitgetrokken werd.
Bij de post Lieuwbouuw vroeg het led Dusoen
broek ook voor Amba een J. VJ. post re
plaatsen voor een stationsgebouw op het

vliegoeld, temacao gaat zulk een diere

Haaonsgebouw krijgen, zoo dat Aieba ook
rijp is voor een nieuw gebouw
De Voorzitter antwoordde hierop dat de

slatenleden hem toegezegd hebben reeds
voor 1945 uitbreeding van het stationsge-
bouw te zullen toeslaan.

Het aanwezige Slatenlid Kman na toe-
stemming van de Voorzitter te hebben ver-
kregen lichtte de voorziller in, dat hij of

Aaacoo voorgesteld heeft om de te bouwen
stationsgebouw voor Emacoo op Amba te

bouwen, daar dit goedkooper uitkomt.

Het Statenkd Eman zeide dat de andere

slatenleden daar tegen was, dich hem
toegezegd heeft dat zij de verbetering van
net tegenwoordige sakonsgebouw op
Aulo zullen toestaan:

Deshalve werd een post voor vergrooting

Hationsgebouw K L M. P. m op de begrooting
gebracht.
Hierna wordt de begrooting in haar geheel
aangenomen.

By de ingekomen dukten was er een uitge
reide correspondentie omtrent klachten
over de alve; de klacht is afkomstig uit
Liverpoot, waar gebleken is dat uit

Amba afkomstige aloe vol met yzer,
steenen enz is. De Voorzilter meende dat

alleen strenge maatregelen tegende overtiederd
mischien zal kunnen helpen; er bestaat

volgens de Voorzitter zelfs het gevaar dat de
mindere kwaliteit aloe afkomstig uit afsiha
bij de koopers preferentie zal gaan vinden
wanneer de knoeies op Aiba zoo door gaat

De Voorziter zeede hiermede bezeg te ziyn
overleg te plegen met het Bestuur op Emacoo

Vervolgens werd een brief van 2E den

Gouverneur voorgelezen over de eventueele
verandering van de naam naeanstraat.
Dit onderworp werd over en weer besproken

waarbij de Voorzitter en het lid Dussenbroek

overeen kwamen dat vanwege de natio-
nale beteekenis van deze straat het verzoek

van de requlstranten niet ingewilligd kon
worden, dich dat de nieuwe weg naar het
clubgebouw van Soceedad Boluariana

de naam zal krijgen van John Eman weg

Haerover zal een brief gericht worden aan
de initratiefnemer:
De laatste ingekomen stuk was een ontslag

driff van het lid Dupenbroek, die per„

Januari 1945 zijn taak als landraad
moet nederleggen, vanwege zijn a5 vertrek
naar Cuacoo.
De Voorzitter hield een korte toespraak en
bracht naar voren dat hij beheurt dat het

afscheid van het hd Duisenbroek niet
in een volledige raad plaats vindt;

het toch al magere lchaam van deze
laad ondergaat een groot verkes met uid

heengaan; nu ik U het laatst in de
Raad toespreek, moet ik zeggen dat het
mij apigt dat b heen gaat: daar uw
vertrek voor 6 een promotie oplevert, wor-
den mjn gevoelens gemengd; gedurende

15 jaren hebben wij van gelachten
gevesseld aan deze tafel om met de be-
scheiden middelen die dit bchaar

heeft, de goede zaak te dienen; steeds.
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heb ik in t gezien de eerlykheid en of rechtheid
waarmede 16ophwam voor recht, orde en tucht

De samenwerking met 16 in dit college is
steeds uitstekend geweest, hoewel er verschil-
lende van meeningen waren is men steeds tot

een goed begrijpen gekomen, herhaaldelyk werden
de degens gekruist, maar werden zy daarna
steeds weder in de schede gestoken; er was

een percode van minder goed begrypen, maar

daar zijn wij menschen voor om souten te begaan
en die te herstellen. Ik danh 16 voor alles

wat Eb gedaan hebt in dit college; het spyt

mij dat de Raad zoo ontzekend weinig
belangstelling heeft van de bevolking en
ammer genoeg ook van het Bestuur op Cnacoc.
zoodat niet genoeg bekend is uw herhaalde-

lyke voorstellen in de Raad voor de goede
zaak op het eiland; Amba kan A Lankbaar

zjn; om eens een voorbeeld te noemen, reeds
in 1932 hebb Ub de rioleering in Gelad bepleit.
Ik danh 10 voor alles namens de Raad en

ook uit eigen naam. Ik wensch 16 het beste
toe en Gods zegen ruste op. 26.

Het lid Duesenbroek dankte voor de woorden
van de Voorzitter en zeide blijte zyn dat hij
heeft mogen zamenwerken voor het algemeen
belang van het eiland; dat de degens dezwijls

gehreust werden is waar, dich opontaan
werden zij weer in de schede gestoken en

sleeds met een niettig effect, daar men
sleeds kwam tot een goed begrypen van eaar
Het lid Duesenbroek hemnnerde nog zijn
eerste vergadering op 3 november 1931 in het

gebouw waar nu de Hoofd Vechuisch ambte-
naar woont, waar een debot was overart

117 van het Regeeringreglement; de decentra-

ksatie werd toen al door hem bepleet, er
is niets gekomen gedurende het aantaal

jaren dat hij er was, maar hij is blij dat
men het binnenkort verwacht mag.

et danh aan den voorzitter voor de

prettige samenwerking eindigde het lid Dussen
broek.
Het Statenlid Eman na vergunning van de
Voorzitter te hebben bekomen, mocht eveneens
van uit het publieke zaal het woord voeren en

bracht dank uit aan landraad Dussenbroek
voor alles wat hij gedaan heeft: Het staten

lid Jiman schetste het lid Dussenbroek

allereerst als een goede medicus en verder
als een slagvaardig man die goed heeft

samengewerkt in de Raad van Politie voor
het algemeen belang van het eeland- nu

de militaire plicht het lid Dussenbroek naar

een hoogere positie elders roept, zeede het
platenled Eman hem dank en wenschte hem
het allerbese toe.
Het lid Dussenbroek dankte eveneens den

heer Eman voor zijne woorden.
27 de rondvraag merhte het lid Dussenbroek op
dat de arbeiderswoningen op Dakota wel te
kleen zijn en wel zoo klein, dat men ze eigenlijk

geen huizen kan noemen: Het lid zeede verder
van goede bron vernomen te hebben dat de

Hygeenische Dienst hierover niet geraadpleegd was
De Voorzeller antwoordde hierop dat de Reggiene

sche dienst zeer zeker ingeschakeld is aangezien
de plannen daartoe door D. C. Waan het Dept.

Openbas Gezondheiddienst waren toegezonden
iemand meer het woord verlangende en
niels meer te behandelen zijnde sluit de Voor-
zeller de vergadering
Aldus voorgelezen, goedgekeurd en gearresteerd

in de vergadering van den 25' Januari 1945.

De Voorzitter
Colgemckende hedfi.

G De Secretaris
BBouwman



Veigadering van den Raad van Politie op
Donderdag 25 Januari 1945.
Dauvang 8uier des namiddags

Tegenwoordigde Heeren: J. Wagemaker-
Gzaghebber- Voorzeller, C. A Eman lid
en J. F Bouwman secretaris.

De Voorziller opent de vergadering, heet al„
de aanwezigen welkom en stelt den secre-

taris in de gelegenheid de notalen van
de vorige vergadering voor te lezen, welke

na voorlezing weden goedgekeurd en
gearresteerd.

Vervolgens deelt de Voorzilter mede den
inhoud van een ingekomen stuk, zijnde

een beschikking van den Gouverneur dd
12 Januari 19445. No. 277.
Haerna gaat de Raad over tot het behan-

delen van het eerste punt der agenda, n.l
omaking der kiezerslijsten.

Deze lijsten worden overeenkomdig art 5
van de Riesverordening van den 2830
november. 1869. (J. B 1869. no zy met een

totaal van 1077, kiesbevoegden opgemaakt.
Besloten wordt deze lijsen woals bepaald

bij het eerste lid van asto van evengemelde
verordening, af te kondigen, aan te plakken

en ter inzage van een ieder gedurende
veertien dagen ten bureele van den Gezag-

hebber neder te leggen.
Bij de rondvraag zilde het lid Eman voor

om niet meer met deze instelling te verga-
deren, daar de vergaderingen toct van

weinig beteekenis zijn; beter kan de decen
nalisatie worden afgewacht.

De voorzitter was van meening dat de

tegenwoordige instelling een hol vat is,

 zonder belangstelling van het Bestueer.
 publiek, waar geen kracht van

do
J F D uitgaat.
JV5 De Voorziker zeide dat er wettelijke voor-

schiften zijn betreffende de Raad, die17/4

vergaderingen noodig maken.

Het lid Jman stelde voor om dan voorloo
pig het leden aantal uit te breiden
De voorzitter was het hiermede eens en be-

sloten werd dit voorstel bij den Govveneur
in te dienen.
niemand meer het woord verlangende en
niets meer te behandelen zijnde, sluit de
Voorzitter de vergadering:

Aldus voorgelezen. goed gekeurd en

gearresteerd in de vergadering van
den 12„e Februari 1975:

De Voorzitter

WagemalterDe legen

G
De secretaris.

JBouma

Vergadering van den Raad van Politie op.
Maandag 12 Februari 1945.
Aanvang Tuur des namiddags
Tegenwoordig de Heeren, I. Wagemaker Gezag
hebber- Voorzitter, C A Eman lid en J. 1.
Soumman Secretaris.
De Voorzilter opent de vergadering, heet al de
aanwezigen welkom en stelt den secretaris
in de gelegenheid de notalen van de vorige

vergadering voor te lezen, welke na voorlezing
door een opmerking van de Voorzitter werden

goedgekeurd en gearresteerd.
haar aanleeding van de notalen, merkt de
Voorzitter op dat het wel een mieverstand
moet zyn geweest, dat het voorstel ter vorige
vergadering geopperd om een brief te schrij„
ven voor uitbreecing van het aantalraads=

leden als aangenomen wordt beschouwd.

De Voorzillen zegt dat hij het voordel heeft.



aangehoord doch aangezien hij van meening is
dat men eelig het reeds in ontwerpklaar

zijnd eilanden reglement moest afwachten,
hij niet voor is om uitbreiding thans voor te stellen
en verzocht vermelding in de notalen dat

een en ander op een mieverstand moet hebben
bemet.
Hierop volgt een gedachten wisseliug tuescken
de Voorziller en het ld iman, waarbij de

Voorzilter regt dat de Raad thans zonder
eenige bevoegdheid inderdaad geenerlei waar
de heeft, dich dat volgens de bestaande ver-

ordening de zaak aan de gang moet worden
gehouden totdat een nieuw sepleem dit
alles komt vervangen.
Het lid fiman meent dat beter geen verkie-
lingen gehouden wordt, daar het Bestuur
vlugges zal overgaan tot mivering van

de decentalisatie; indien men bezig

blijft met de Raad het Bestuur denhen
zal dat alles zoo blyven kan.

Vervolgens deelt de Voorziller mede deminhoud

van een ingekomen stuk, zijnde een brief
van RE den Gouverneurad 23. Januari 7944
waarbij de Gouverneur te kennen guldat
onder de tegennwoordige sydsomstandigheden

onmogelijk is gebleken specialeiten te krijgen.
uitsluitend voor oogziehten; dat na akoop

van den oorlog pogingen gedaan zullen wor-

den om een bogarts te bewegen, zich op Aruba
te vestigen, waarop het Gouvernement met

dezen dogaito een overeen komst kan aangaan
om tegen een vade vergoeding de behandeling

van de gouv. patenten op dich te nemen.
Ociema gaat de Raad over tot het behandelen
van het eerste pant der agenda, n. C. Suiter
der kiezersliplen

De voorzitter zegt dat deze vergadering belegd
is, om de ingevolge astb der hierverodening

PB 1869. 4627 opcemaakte lysten van
kiezers, vermits er zeen bezwaar hierlegen.

is uitgebracht, te aluiten, zoo als bepaald bij art

8 van evengemelde verordening.
Dienover eenkomstig worden deze lijsten met
een aantal van 107 7 hiesbevoegden gesloten

Besloten wordt deze lijsten zooals bepaald bij
dit 8 dier Verordening opnieuw te laten afkon-

digen, aanplakken en gedurende 14 dagen ter
mzage van een ieder ten bureele van den

Gerughebber neder te leggen.
Bij de rondvraag weischt niemand het
woord en niets meer te behandelen, zynde

sluit de Voorzitter de vergadering.
Aldus voorgelezen, goedgeheurd en gear-
resteerd in de vergadering van

De Voorzitter

MooemitenDe Ledew:

An
De Secretaris.
Bouwma



Vergadering van den Raad van Politie op Donderdag 8 Maart 1945.

Aanvang 8 uur des namiddags.
eman

Tegenwoordig waren de Heeren. I.Wagemaker Gezaghebber-Voorzitter,C.A.Lid

en A.E.Wever nieuw verkozen lid en L.E.van der Jagt,secretaris.

De Voorzitter opent de vergadering,heet den nieuwen landraad,den heer We-

ver welkom, en geeft vervolgens den aftredende secretaris gelegenheid de

notulen der vorige vergadering voer te lezen,welke zonder eenige wijziging

werden goedgekeurd en gearresteerd. Hierna wordt overgegaan tot het onder-

zoek van de geloofsbrieven van den heef Wever,die in orde worden bevonden.

De nieuwe landraad legt nu in handen van den Voorzitter de voorgeschreven

eed af. De Raad van Politie,herneemt de Voorzitter was in den tijd zijner

instelling de vertolking van een zeer vooruitziend,democratisch inzicht.

Het lichaam beantwoordt echter niet meer aah de eischen van dezen tijd.

Dit eiland is in de laatste vijftien jaren zoo enorm vooruitgegaan,dat de

Raad nu nauwelijks meer een velksvertegenwoordiging kan geneemd worden en

geheel is verouderd. De nieuwe landraad is waarschijnlijk een der laatsten,

daar er geen periodieke verkiezingen meer zullen worden gehouden. De nieuw

eilandenraad bestaat al op papier en zal meer en beter voor de belangen

der bevolking kunnen zorgen. De tegenwoordige Raad kan echter ook niet

worden genegeerd. De heer Wever stelt nu zijn krachten en zijn groote en-

dervinding in verschillende deelen der wereld opgedaan ter beschikking van
de bevolking.De hoop is gerechtvaardigd dat zijn politieke loopbaan niet

zal eindigen met de opheffing van de Raad van Politie,maar voortgezet zal

worden in den nieuwen raad,Gods zegen zij hem toegewenscht en een hartelijf
welkom in ons midden.
De heer Wever dankt voor de verwelkoming en de gegeven inlichtingen en

zal op het eind der zitting wederom het woord vragen.

Een ingekomen stuk van den heer H.E.Lampe wordt nu door den Voorzitter

voorgelezen,waarin deze uiting gevend aan gevoelens van hooggestemd pa-

triettisme den nieuwen landraad welkom heet.

Bij de rondvraag, die het volgende punt op de agenda is,houdt het lid Eman

een rede van den volgenden inhoud:

"Mijnheer de Voorzitter, Nadat ik in de laatst gehouden politieraad verga-

dering gezegd heb dat er m.i. geen nut meer daarin lag voor dezen Raad om

bijeen te komen,is inmiddels de Raad weer voltallig geworden door de ver-

kiezing van het ontbrekende lid.Thans dat de Raad weer voltallig is ge-
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worden zal hij kunnen functioneeren totdat hij vervangen zal zijn door

het ons in uitzicht gestelden Eilandenraad. Alverens hierover dieper in

te gaan wilde ik gaarne van deze gelegenheid gebruik maken om collega

Wever van harte welkom te heeten in ons midden. Het feit dat hij gekozen

is als Landraad getuigt van het vertrouwen dat hij bij het Arubaansche

Publiek geniet. De heer Wever kennende als een man van initiatief en van

groote stuwkracht,die menigmaal getoond heeft belang te stellen in den
vooruitgang van zijn geboorteplaats,ben ik ervan evertuigd dat deze schit

terende hoedanigheden een waarborg zullen zijn voor het Arubaansche velk,

dat hij de belangen dezer gemeenschap met liefde en opgewektheid zal be-

hartigen.Ik heb voor mij de overtuiging dat de heer Wever het in hem ge-

stelde vertrouwen niet zal beschamen. Reeds werder was hij een candidaat

van het volk voor Stahenlid.Het grootevaantal stemmen dat destijds op

hem was uitgebracht geeft een beeld van de groote achting welke hij bij
het Arubaansche publiek geniet.Terugkomende op het eilanden-reklement dat

al zoolang op zich laat wachten wil ik hier aandringen op bespoediging

van zijn indiening bij de Staten van Curacao.Van betrouwbare bren weet ik

dat de Hooge Regeering in Londen bereids Haar goedkeuring daaraan heeft

gehecht.Het verwondert heel Aruba daarom dat het betrokken ontwerp de

Staten nog niet heeft bereikt.Ik moge daarom hierbij het voorstel doen dat
de Raad bij Z.E.den Gouverneur op bespoeding aandringt.Mijnheer de Voor-

zitter,-Het is geen geheim meer dat U zeer spoedig Uw gezaghebbersambt

zal neerleggen.Wij hebben vernomen dat U tegen Mei a.s. met verlof weg-

gaat,welk verlof zal aansluiten bij Uwe pensioneering.Het is geen afscheid
rede dat ik hier wil houden,doch hoop echter t.z.t wel in de gelegenheid
gesteld te worden een paar afscheidswoorden tot U te richten. Het is in

verband met Uwe pensieneering dat ik hier een voorstel wensch te doen.

Met belangstelling heb ik gevolgd,dat de Staten van Curacao den Gouverneur

voorgesteld heeft U een uitkeering te doen uit 's Landskas,als compensatie

voor het geringe pensioen,dat U als gedetacheerd ambtenaar toekomt.Ik
acht het niet meer dan billijk dat de gevraagde uitkeering aan U worde

gedaan.Ik wensch dan ook voor te stellen dat de Raad op bespoediging ook

hiervan bij den Gouverneur aandringt.Hoewel Uw vertrek als het ware voor

de deur staat,heeft de Gouverneur in Ue vervanging nog niet voorzien.Wij
hebben in den laatsten tijd vele geruchten hieromtrent gehoord,doch eene

definitieve beslissing is nog niet gevallen,zulks tot groote teleurstelling
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van het gansche Arubaansche Publiek.Het betreft hier een zaak waar heel
Aruba in geintereseerd is.En toch laat Z.E.den Gouverheur zoolang op

een besluit wachten.Zooals bekend is zeer onlangs door een groot deel

der Arubaansche burgerij,bestaande uit alle lagen der bevolking door

tusschenkomst van de Arubaansche Statenleden Eman en Kwartsz een verzoek-

schrift bij Z.E.den Gouverneur ingediend,waarin men de wenschelijkheid
betoogde de benoeming tot Gezaghebber van Aruba,van een geschikt landskin

met bestuurservaring en juridische kennis. Okk hierover is onlangs veel

geschreven in de Curacaosche pers.En toch blijft deze benoeming in myste-

rie gehuld. Waarom deze geheimzinnigheid,vragen velen zich af.De nieuwe

functionaris zal zeker een paar maanden tijd noodig hebben om zich op de

verschillende Departementen op Curacae in te werken.Zijn benoeming komt

nu veel te laat.Het is algemeens bekend op wien Aruba's keuze is gevallen

en algemeen vertrouwt men dat de Gouverneur bij het doen deze benoeming
wel degelijk rekening zal willen houden met den wensch en het verlangen
des volks.Waar de Raad van Politie het Arubaansche volk in al zijn gelede

ren vertegenwoordigt,meen ik dat het op den weg des raads ligt om het be-

wuste verzoekschrift bij den Gouverneur te steunen.Het is den uitgesproken

wensch van ons volk om nu eens de kans te geven aan een landskind,teneinde

zijm krachten te kunnen wijden aan de belangen van ons eiland.Ik neem

daarom de vrijheid den Raad voor te stellen een telegram te richten tot

Z.E.den Gouverneur van ongeveer den volgenden inhoud,"waarna hij een tele-

gram voorleest en overhandigd van den volgenden inhoud:" Gouverneur Cura-
cao."De Raad van Politie in vergadering bijeen neemt beleefd de vrijheid
het door de Arubaansche Statenleden Eman en Kwartsz bij Uwer Excellentie

ingediende verzoekschrift,verzoekende een Landskind te bevorderen tot

Gezaghebber van Aruba,met aandrang te steunen en den wensch te uiten dat

U.E bij deze benoeming wel rekening zal willen houden met den uitgesproken
wensch van het Arubaansche Velk".

De voorstellen tot aandringen bij Z.E.den Gouverneur op bespoediging van

indiening van het Eilandreglement bij de Staten en tot het verzenden van
bovenstaand telegram worden met algemeene stemmen aangenomen. Voor wat

betreft het verzoek om uitkeering aan den Gezaghebber bij zijn beeindiging
van den dienst als schadeloosstelling voor zijn gering pensioen stemt de

Voorzitter blanco,de beide leden voor.

De heer Wever komt nu met drie voorstellen:het eerste om tweemaal per
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maand te vergaderen, het tweede om eens permaand de Raadzaal ter beschik-

king van de landraden te stellen opdat het publiek hen over zijne wenschen

en grieven kunne spreken,het derde om den secretaris te salarieeren,te-

meer daar nu zijn werk zwaarder zal worden. Ten aanzien van het eerste

voorstel meent de Voorzitter dat dit beter van de onderwerpen,die een

gevolg zijn van het aannemen van het tweede voorstel kan worden afhanke-

lijk gesteld.Daarenboven kunnen de landraden telkens als zij dit gezamen-

lijk noodig achten eene vergadering aanvragen. De geer Eman vereenigt zich

hiermede.Het tweede voorstel wordt met algemeene stemmen aangenemen. Wat

betreft de salarieering van den secretaris stelt de heer Eman voor hier-

over een brief aan Z.E. den Gouverneur te richten,waarin gevraagd wordt

f.25.- per maand voor het verleden met terugwerkende kracht en f.50.-

voor de toekomst in verband met het zwaarder worden van het werk,door de

verhoogde activiteit van den Raad.Dit voorstel wordt met algemeene stem-

men aangenomen,waarbij de Voorzitter opmerkt,dat een salaris voor den

Secretaris jaarlijks op de wenschelijkheidsbegrooting wordt gebracht,doch
in de laatste arensr

dat dit/elk jaar wordt afgevoerd.

De heer Wever verzoekt nu den Voorzitter eenige woorden in den landstaal

te mogen richten tot het publiek om hen te bedanken voor het in hem ge-

stelde vertrouwen. De Voorzitter heeft er voor deze gelegenheid geen be-

zwaar tegen,doch stelt voorop dat het Nederlandsch de officieele taal is.

De heer Wever dankt met eenige woorden in de landstaal de aanwezigen voor

het in hem gestelde vertrouwen en verzekert dat de Raad in beteekenis zal

toenemen vooral doordat nu het publiek in de gelegenheid zal zijn geregeld

de landraden te spreken. Verder hoopt hij met den Voorzitter en zijn mede-

lid samen te mogen werken voor het algemeen welzijn.

Het lid Eman vraagt aandacht voor de wegen in de buitendistricten,waar-

langs de meeste arbeiders naar en van het werk moeten komen. Deze verkeeren

in een vreeselijke toestand.Hij stelt voor alle gelden voor wegen op de

begrooting te doen besteden voor deze buitenwegen. De Voorzitter zet uiteen

dat de oorlog vele moeilijkheden met zich brengt,doch dat metvhet beschik-

bare gedaan wordt wat gedaan kan worden,De nieuwe volkswoningen brengem

aan wegen ook nieuwe wegen met zich.Wel wil hij Z.E. voorstellen om alle werken,die

niet direct hoodzakelijk zijn te vervangen door verbetering van de buiten-

wegen. Toezicht op de wegen is de taak van den Raad zegt det lid Eman.
Zeker beaamt de Voorzitter en lang verzuimd. Gaarne ziet hij de goede ge-
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woonte van wegeninspectie heleven. Het bezwaar was dat de leden nooit

tegelijk tijd ervoor hadden. It komt weer onmiddellijk te zien als de

landraden verschillende dagenbeginnen voor te stellen. De heer Wever

denkt zelfs aan den Zondag. DeVoorzitter meent dat Zaterdag het bestei

De eenige tijd,dat allen kunnd,blijkt eindelijk de Vijdagmiddag te zij

Er wordt overeenkemstig besloth elke Vrijdagmiddag om 3 uur op inspecti
uit te trekken. Nog even vraagtiet lid Eman de aandacht voor de Beca

Canoa,die dermate verzand is da de visschers moeite hebben met het in

uit varen. De Voorzitter beloofder aandacht aan te zullen besteden en

dankt voor de groote belangstellng voon de zijde van het publiek,hopen-

de dat deze nog zal vermeerderendij wijst er op hoe weinig van die zij-

de belangstelling is getoond in ht werk van den Raad.Dit nu zal in de

toekomst moeten veranderen. Aruba Mijgt bij de invoering van het eiland-

reglement een groote kans om eigen zaken in eigen huis te beredderen.

Wordt die kans niet gegrepen en blijft men afzijdig van deze belangen

dan zal wat ter goede is bedoeld zich ten kwaade keeren.En dan kemen de

belangen van Aruba on de goot te liggen en dan kan men het eitket eigen

schuld daarop plakken. Spreker zegt dat niet om enaangenaam te zijn,maar

omdat de belangen van dit ressort hem zoe aan het hart liggen.

Niemand meer het woord wenschende,sluit de Voorzitter de vergade

ring.

ddus voorgelezen ooesphuurt en gearrecheerd in
Maart 1945de vereadering van den 29 ae

De Voorzitter:
De lijden W. GGemate

6.

Aode
de Secrifaris

BBagen

Vergadering van den Raad van Politie op Donderdag 29 Maart 1945. Aanvang
8 uur des namiddags.

Tegenwoordig waren de heeren: I.Magemaker, Gezaghebber-Voorzitter, C.A.Eman

en A.E.Wever, leden en L.E. van der Jagt, Secretaris.
iel

De Voorzitter opent de vergadering met een welkomstwoord aan de aanwezigen

in de eerste plaats aan de landraden en stelt vervolgens de secretaris in de
en

gelegenheid de notulen der vorige vergadering voor te lezen, deze worden on-

gewijzigd goedgekeurd en gearresteerd.

Een ingekomen stuk van beide landraden wordt door den Voorzitter voorgelezen,

waarin de heeren protesteeren tegen de wijze waarop deer Z.E. den. Gouverneur

een door den Raad verzonden telegram beantwoordt door aan den Gezaghebber te

seinen inplaats van aan den Raad.

De heer Wever vraagt en krijgt nu het woord, waarop hij een beginselverklaring

voorstelt, welke als bijlage bij deze notulen is opgenomen. De bestrijding van
ondeugd en onontwikkeldheid dient de taak van den Raad te zijn.

Dit onderwerp is niet nieuw, zegt de Voorzitter, toch is hij blij dat het weer

eens ter sprake wordt gebracht. Het is een onderwerp dat gedegen studie eischt.

Dit is dan ook volgens den heer Wever de bedoeling, hierin moet een grondslag
worden gezien voor verdere actie. Bij stemming wordt met algemeene stemmen aan-

genomen deze motie op te nemen als bjlage bij de notulen.
Het lid Eman stelt nu de volgende vragen: Is er eenig aan den Raad gericht
antwoord gekomen op het telegram dat na de vorige vergadering werd verzonden?

Neen, zegt de Voorzitter het antwoord was aan hem gericht.

Is er aan Z.E. geschreven over eene uitkeering aan den Gezaghebber bij zijn

vertrek? Nog niet, antwoordt de Voorzitter.

Is er geschreven over het verzoek van den Raad om de indiening van het eiland-

reglement te bespoedigen? Ja, hierover is geschreven, evenals over de salariee-

ring van den Secretaris.

Het lid Wever vraagt uitleg over de positie van de landraden en hunne ver-

houding tot andere overheidsinstanties tevens een exemplaar van de desbetref-

fende wettelijke voorschriften. Er blijkt één exemplaar van te zijn, de Voor-

zitter belooft dit te zullen laten overtikken. Het lid Eman vraagt of de
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onbezoldigde secretaris dit ook zal moeten doen. De heer Wever geeft de

wensch te kennen een dienstauto ter beschikking der landraden te stellen
voor het onderzoek van de op de spreekdagen ingekomen wenschen en klachten.

De Voorzitter zegt, dat tot nog toe hierin niet op de begrooting is voor-

zien, doch belooft, dat erover naar Curacao zal worden geschreven. Het lid

Wever wil het schooltoezicht door den Raad zien herleven en liefst zoo gauw

mogelijk. De Voorzitter licht toe, dat hijzelf over zeer weinig tijd beschikt

doch dat de landraden dit toezicht ook zoowel gezamenlijk als elk afzonder-

lijk kunnen uitoefenen. De heer Eman ziet dit liever gezamenlijk gebeuren

met den Voorzitter op een nog overeen te komen dag. De Voorzitter vereenigt

zich hiermede.

De heer Wever vraagt nu om openstelling van het Willem de Zwijgerpark voor

de jeugd, - de kinderen hebben een park noodig voor ontspanning en het op-

doen van natuurkennis. De Voorzitter heeft hiertegen bezwaar, groot bezwaar.

Het park is het eenige, kostbare plekje groen in Oranjestad, hierin vormt:

Aruba een contrast met de rest van de wereld. Ginds groeien groote sterke

boomen, die tegen een stootje kunnen. Hier kunnen boomen geen ruwe behande-
ling velen. De heer Eman vraagt, wat dan het doel van het park is ? Ver-

siering van de stad, antwoordt de Voorzitter. De heer Eman vindt dat het

park dan van geen nut is en vereenigt zich met het voorstel van den heer

Wever, mits de jeugd onder toezicht staat. In stemming gebracht wordt aan-

genomen er gedurende een maand de proef mee te nemen, te beginnen op den

1sten April. De Voorzitter stemt tegen. De heer Wever ziet veel heil in

het plaatsen van waarschuwingsbordjes binnen het park. De heer Eman ver-

heugd zich over het nuttig gebruik dat ervan zal worden gemaakt. Wijt het

niet aan ons, zegt de Voorzitter, als het park geheel teniet gaat. Schrijf!
het gerust af’f Op verzoek van het lid Eman, krijgt de heer Marchena uit

het publiek het woord. Hij wenscht banken in het park, als er banken zijn

neemt het gevaar voor de planten af. Het lid Eman meent, dat die er al waren.

Nu ze er niet zijn moeten zij er zoo spoedig mogelijk komen.

Er wordt nu besloten te wachten tot er banken zijn en dan het park open te

stellen voor kinderen, doch uitsluitend onder toezicht van volwassenen.
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De heer Wever komt nu met eenige verdere voorstellen. De nieuw opge-
richte vereeniging voor t.b.c. bestrijding, verdient de medewerking en

steun van depolitieraad. Zijn voorstel om die schriftelijk aan te bie-
den, wordt met algemeene stemmen aangenomen. De Rotary op Aruba heeft

een commissie ingesteld voor het bestudeeren van wegen- en verkeers-
vraagstukken. Kunnen de plannen en bevindingen dezer commissie aan den

Raad worden medegedeeld 7 Met algemeene stemmen wordt aangenomen hier-

over een brief aan de Rotary te richten. Tenslotte vraagt hij een Raads-

vergadering voor de volgende Donderdag. De Voorzitter kan er dan niet

zijn, wel over veertien dagen. Er wordt nu besloten op Donderdag 12 April
de volgende vergadering te houden. De heer Wever vraagt nu dagteekening

en nummering der stukken en stelt voor de volle tekst der voorstellen
in de notulen op te nemen. De Voorzitter ziet deze liever als bijlagen

bij de notulen opgenomen, zoodat het opnieuw overnemen wordt vermeden.

Allen kunnen zich hiermede vereenigen. De heer Eman wenscht in de notu-

len opgenomen te zien dat tweemaal wegenschouw door den Raad heeft plaats

gehad en dringt nogmaals op uitdieping der Boca Canoa aan. Hij wenscht

verder te zien opgenomen, dat de Raad het recht van appel heeft bij de

Staten, de Gouverneur, de Staten Generaal en de Kroon. Hij wil evenwel

de Gouverneur niet passeeren door zich rechtstreeks tot de Kroon te wen-

den over de benoeming van een landskind tot Gezaghebber van Aruba. Ook

vraagt hij of de putten niet meer onder het toezicht van den Raad staan.

Gaarne zou hij zien, dat, zooals vroeger, de Raad opgaf wat er aan de

putten gedaan moest worden, waarna het betrokken departement dit uitvoerde.

Hierin is geen verandering gekomen, zegt de Voorzitter, het Bestuur - dus

ook de Raad - maakt uit wat gebeuren moet en het departement voert dit

uit. De heer Wever verontschuldigt zich, dat hij zijn voorstellen niet

voor de vergadering ter bestudeering heeft ingediend, doch wil in de toe-
komst alle moeite doen, dat dit gebeurt.

De Voorzitter verheugt zich over de activiteit van den Raad, vooral met

het oog op de toekomstige eilandraad; niemand doet dit meer genoegen dan

den scheidenden Gezaghebber. Hij stelt evenwel voor, dat de politieraad

zich beweegt op het terrein, waarop de Raad zich kan en mag bewegen.
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De Raad kan een verzoek doen of een wensch te kennen geven aan den

vertegenwoordiger van H.M., den Gouverneur. De Kroon benoemt geen

Gezaghebber, dit is een zuiver territotiale aangelegenheid, ook de

Minister doet dit niet, uitsluitend de Gouverneur van Curacao.

De heer Eman is het hiermee niet eens en wil in stemming zien ge-

bracht of de Raad het recht heeft zich tot de Kroon te wenden, heder

burger kan dit in het belang der gemeenschap. De Voorzitter vindt dit

geen onderwerp voor stemming, het is een opvatting over wettelijke

bepalingen. De heer Eman wenscht toch stemming. De heer Wever vraagt

uitstel, daar hij de betreffende wettelijke bepalingen nog niet kent.

Dit uitstel wordt toegestaan.

Niemand meer het woord wenschende sluit de Voorzitter de vergadering.

ddus voor pelloen wedgcheurd en o earresters
in de Ofrgedering van den 190e3 Aeril 1945-
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Vergadering van den Raad van Politie te houden op Maandag

13 Februari a.s. des avonds te 8 uur in de Raadzaal.
De StstarAgenda.

1e. Het opmaken der kiezerslysten. SHEME
2e. Rondvraag.

Aruba, 7 Februari 1939.
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4 43DE RAAD VAN POLITIE in zijne zitting van den. 27.-- Sbeth , dezer
heeft besloten en verklaart: dat

A. Hij is van oordeel dat het bestaan van ondeugd en onontwikkeldheid
tot de meest beroerde,meest vernederende en onmaatschappelijke

toestanden zijn aan te merken,waarin een gemeenschap zich mag
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De Raad kan een verzoek doen of een wensch te kennen geven aan den

vertegenwoordiger van H.M., den Gouverneur. De Kroon benoemt geen

Gezaghebber, dit is een zuiver territotiale aangelegenheid, ook de

Minister doet dit niet, uitsluitend de Gouverneur van Curacao.

De heer Eman is het hiermee niet eens en wil in stemming zien ge-

bracht of de Raad het recht heeft zich tot de Kroon te wenden, heder

burger kan dit in het belang der gemeenschap. De Voorzitter vindt dit

geen onderwerp voor stemming, het is een opvatting over wettelijke

bepalingen. De heer Eman wenscht toch stemming. De heer Wever vraagt

uitstel, daar hij de betreffende wettelijke bepalingen nog niet kent.

Dit uitstel wordt toegestaan.

Niemand meer het woord wenschende sluit de Voorzitter de vergadering.

ddus voor pelloen wedgcheurd en pearresturs
in de oergadering van den 1902e3 April 1945

De Voorzitter:De Reden:
WsgemettenSed

De seritaren.

Msegt

443DE RAAD VAN POLITIE in zijne zitting van den. 27.--Sattl . ezer
heeft besloten en verklaart: dat

A. Hij is van oordeel dat het bestaan van ondeugd en onontwikkeldheid
tot de meest beroerde,meest vernederende en onmaatschappelijke

toestanden zijn aan te merken,waarin een gemeenschap zich mag
bevinden;zulks destemeer wanneer deze toestanden diep en vast
zijn ingeworteld.

AB. Hij vermeent oprecht en vastberaden,dat het de plicht, ja-tot de
verplichtingen behoord van een klaarziend Gouvernement om een besliste

en vast bepaalde houding aan te nemen in al zijn handelingen en over-
wegingen tegen dergelijke toestanden in de mate die zij vóórkomen
onder de leden der gemeenschap waarover hij wettelijke zeggenschap
heeft.

C. Hij neemt aan,dat niet slechts het Gouvernement in zijn geheel,doch
ook ieder deel daarvan alles doen moet wat in zijn macht ligt om
te vernietigen en te helpen vernietigen door alle middelen rechtens
in zijn bereik liggende, alle elementen,toestanden en omstandigheden
die bijdragen of mogen bijdragen in welk vorm of gedaante dan ook

tot eventueele schepping van de ondeugd of tot haar behoud onder de
gemeenschap waarover hij zeggenschap heeft totdat er een gezonde

sociale toestand in overeenstemming met de zedelijke wetten,het
deugdzaam leven,de volksgezondheid en de maatschappelijke welvaart
hecht zouden zijn geschapen en mede om te elimineeren en te helpen
elimineeren,te ontwortelen en ts helpen ontwortelen alle factoren,

bijdragen 6p
elementen,toestanden en omstandigheden dieymogen bijdragen in welke
vorm ook of gedaante tot eventueele schepping van dergelijke toestand-

en van onontwikkeldheid en tot hun behoud strekkende onder de ge-

meenschap waarover hij zeggenschap heeft,totdat er vaste toes-
tanden zouden zijn geschapen voor de maatschappelijke ontwikkeling/
het individu kan geraken en hare bestemming moge bereikenwaarin
op de hoogste tree van de wetenschappelijke ontwikkeling, voorzien
van geoefende capaciteit en met een eerlijke gelegenheid tot eigen
verheffing als persoonof als lid van een wellevende maatschappij

Wéar hij zich ook moge bevinden.



En besluit in deze gedenkwaardige Zitting zijn eed getrouw
als een wettige en democratische licham-met zeggenschap over de
gemeenschap van dit eiland,in welker welvaart en voortuigang hij
het hoogste belang stelt,om:

Alles dat in zijne macht gelegen is te doen voortdurend en met
beslistheid ten einde te vernietigen ente helpen vernietigen
op Aruba de ondeugd in al hare vormen en om te elimineeren en te helpan
elimineereh alle facteren,element toestanden en omstan-

digheden die bij-dragen of helpen bijdragen hoe dan ook in elk
vorm of gedaante tot eventueele schepping van de ondeugd en tot haar
behoud in deze gemeenschap totdat er een hechte gezonden toestand
zou zijn geschapen in overeen stemming met de hoogste wetten van

zedelijkheid,deugdzaam leven,en de beste menschelijke gezondheid
en sociale welvaart,zoomede te vernietigen en te helpen vernietigen
te ontwortelen en te helpen ontwortelen door alle middelen rechtens,
in zijn bereik liggende alle factoren,elementen,toestanden en om-

standigheden die bijdragen of mogen bijdragen in welke vorm of gedaant;
ook tot de schepping van den toestand van onontwikkeldheid
en zijn behoud op het eiland Aruba,totdat er vaste toestanden

zouden zijn geschapen voor de maatschappelijke verheffing waarin het
individu kan geraken en hare bestemming moge bereiken op de hoogste
tree van de wetenschappelijke ontwikkeling,voorzien van de geoefende
capaciteit en met een eerlijke gelegenheid tot eigen verheffing
als persoon of als lid van een wellevende maatschappij,
waar hij zich ook moge bevinden.

Vergadering van den Raad van Politie op Donderdag den 19den April 1945.
Aanvang 8 uur des namiddags. Tegenwoordig waren de Heeren: I. Wagemaker,

Gezaghebber-Voorzitter, C.A.Eman en A.E.Wever,Leden en L.E.van der Jagt,

Secretaris.

De Voorzitter opent de vergadering met een welkomstwoord aan de aanwe-

zigen en stelt vervolgens de secretaris in de gelegenheid de notulen der

vorige vergadering vóór te lezen, deze worden ongewijzigd goedgekeurd en

gearresteerd. Als eerste spreker stelt de heer Wever voor, onder aanhaling

van art. 125 van P.B. 1902 No. 22, een telegram aan H.M. de Koningin te

zenden van den volgenden inhoud, met afschriften aan Z.E. den Gouverneur

en de Staten van Curacao:

"Her Majesty Queen Wilhelmina of the Netherlands, London

De Raad van Politie op Aruba in vergadering bijeen, vertolkend de

gevoelens van het Arubaansche volk, neemt eerbiedig de vrijheid zich

tot Uwer Majesteit te wenden uitsprekende den wensch, dat bij de aan-
staande benoeming van een nieuwe gezaghebber voor Aruba rekening moge
worden gehouden met Volksverlangen om een geschikte en bekwame Arubaan

zonder onderscheid van kleur, Godsdienst of ras in die post te benoemen
stop Hoewel de Raad zich volkomen bewust is van het feit, dat deze be-

noeming valt binnen prerogatiefsdomein des Gouverneurs heeft hij oppor-

tuun geoordeeld Uwe Majesteit hiervan op de hoogte te moeten stellen."

Het lid Eman is verheugd, dat zijn medelid hem bijvalt in wat hij in
de vorige vergadering heeft opgeworpen en zelfs nog verder gaat, door

nu reeds een telegram aan H.M. te willen sturen betreffende de benoe-

ming van den volgenden Gezaghebber van Aruba. Dit is noodig daar er

hier een grapje van wordt gemaakt. De Gouverneur meet zelfs den bode
AAle

van den Gezaghebber hebben gevraagd, wie diens opvolger zal zijn. Spreker

vindt dat de Gouverneur geen vriend van Aruba is. Hier roept de Voorzitter

den spreker tot de orde, hij laat geen dergelijke critiek op Z.E. den

Gouverneur toe.

De heer Eman protesteert tegen de interruptie en gaat voort met te zeg-

gen, dat er blijkbaar geen ernst bij het bestuur van Curacao bestaat 36
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aangaande deze benoeming. Als hij spreekt heeft hij slechts het belang

van het eiland op het oog, niet familiebelangen, zooals in krantenartike-

len werd beweerd, waarin o.a. werd geschreven over oomlief en neef in

den Raad. Hij mag in dit verband wijzen op de bepalingen van P.B. 1867

No.24, waarin duidelijk staat, dat oom en neef niet tegelijk in den Raad

kunnen zitten.

De Voorzitter verdedigt zijn recht om te interrompeeren onder aanhaling

van art.10 van het Reglement van Orde, het lid Eman heeft zich op voor

den Gouverneur beleedigende wijze uitgedrukt. Hij gebruikt den Raad als

spreekbuis voor zijn politiek. Spreker blijft volharden dat de instantie
voor de benoeming van den Gezaghebber de Gouverneur is. Volgens de Grond-

wet kan iedere Nederlander hiervoor worden benoemd, onverschillig waar hij

geboren is. Persoonlijk is spreker er een voorstander van, waar mogelijk

Landskinderen benoemd te zien, doch als eerste principe geldt de beste

candidaat onverschillig waar geboren en het oordeel is aan den Gouverneur.
Men behoeft zich hiervoor niet tot H.M. de Koningin te wenden.

In stemming gebracht gaat de heer Eman volkomen accoord met het voorstel

van den heer Wever. Het is dus aangenomen, ofschoon de Voorzitter tegen

stemt. De heer Wever komt nu met een tweede voorstel. De landraden hebben
een uitnoodiging ontvangen van arbeiders om op een nader te bepalen dag

een vergadering bij te wonen op Santa Cruz, om de Politieraad te vragen
bij den Gouverneur een verzoek in te dienen om een arbeidersdag vast te

stellen. De Voorzitter vraagt, wat hiervan de bedoeling is, misschien

een soort 1 Mei-viering. Dit zijn Communistische of Nationaal Socialistische
ideeën en hieraan kan het bestuur niet medewerken. Een arbeidersbond kan

zich voor iets dergelijks spannen, maar niet de Raad, die moet hierbuiten

blijven. De heer Wever wil wachten tot het verzoek er is en trekt voor-
loopig zijn voorstel in. Het volgende voorstel van den heer Wever is om

inplaats van op elken tweeden Donderdag der maand, op zittingsdagen een
half uur voor de aanvang der zitting, de landraden in de gelegenheid te
stellen de klachten en wenschen van het publiek in ontvangst te nemen
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en dit tegelijk met de bekendmaking van de vergadering te adverteeren.

Dit voorstel wordt met algemeene stemmen aangenomen. Hierna vraagt land-

raad Wever eerst na stemming menschen uit het publiek toe te staan te

spreken, deze moeten dan eerst schriftelijk opgeven waarover zij willen

spreken. De Voorzitter vindt, dat de gelegenheid om het woord te vragen

en vrijuit te spreken moet blijven bestaan. De Raad is er om het publiek

te dienen en gelegenheid tot uiting te geven, niet om te decreteeren.

Dit staat trouwens ook duidelijk in art.15 van het Reglement van Orde.

Bij stemming wordt het voorstel van den heer Wever verworpen. Laatstge-

noemde vraagt nu wat er van overheidswege is gedaan bij den dood van
President Roosevelt van de Vereenigde Staten om het volk in de gelegen-

heid te stellen zijn leedwezen te betuigen. De Voorzitter verklaart dat
van alle officieele gebouwen de vlag halfstok was geheschen gedurende
den tijd, dat het lijk boven aarde stond. Verder zijn in de kerken

speciale diensten gehouden die een ieder kon bijwonen. De heer Wever

vraagt nu of de bestaande leeszaal in Oranjestad publiek is. Neen, ant-

woordt de Voorzitter, wat U bedoelt is de bibliotheek van het A.N.V.,

maar de Directeur van het Departement van Onderwijs en Volksontwikkeling
spoedig

ijvert er voor om zoo/mogelijk een openbare leeszaal te openen verbonden

aan een bibliotheek, waar velerlei boeken zullen zijn te krijgen.

De heer Wever wil vervolgens gaarne een lijst van alle vergunninghouders

ook van bierhuizen. Verder ook van de vergunningen aan vreemdelingen voor

het drijven van handel. De Voorzitter belooft hem deze zoo spoedig moge-

lijk te zullen verstrekken.
De heer Eman vraagt of er al iets aan de Boca Canoa is gedaan. De Voor-

zitter weet dat eraan gewerkt wordt, men is bezig aan voorbereidend

werk, meten en berekenen. Hetzelfde lid vraagt of er al iets is gedaan

aan den weg op Santa Cruz van den hoofdweg naar het huis van de vroed-

vrouw. Volgens Openbare Werken is dit al in orde gemaakt, deelt de

Voorzitter mede. Het lid Eman vervolgt door te vragen of er al geschreven

is over het salaris van den secretaris. Ja, zegt de Voorzitter, dit is



al uitvoerig geschied. In afwachting van de beslissing des Gouverneurs

stelt de landraad Wever voor alvast uit eigen middelen daarop een voor-

schot te verleenen, waarop deze hem een som aanbiedt. Hierop vraagt de

Voorzitter wat er gebeurt indien de Gouverneur het verzoek weigert. De

landraad Wever antwoordt daarop terugbetalen, hij is een eerlijk man.

De secretaris weigert dit aan te nemen, daar dit hem als ambtenaar is

verboden zonder uitdrukkelijke toestemming van den Gouverneur. De heer

Eman vraagt een dag vast te stellen voor een bezoek aan de openbare

scholen in Oranjestad. Na eenige discussie wordt dit bepaald op de vol-

gende Dinsdag om 9 uur des voormiddags. Verder vraagt hij een rapport

over de putten op het eiland. De Voorzitter zal dit aan het betrokken

diensthoofd vragen. De Voorzitter belooft den heer Eman op zijne vraag

voor verlichting van het park te doen zorg dragen. Het lid Wever merkt

op, dat er den vorigen Zondag geen stoelen in het park waren voor de

muzikanten. Dit zal genoteerd worden voor Openbare Werken, zegt de Voor-

zitter. De volgende muziekuitvoering zal naar de heer Wever meedeelt op

Zondag den 29sten April worden gehouden.

Niemand meer het woord wenschende, sluit de Voorzitter de vergadering.

dldus voorgelezen goedgeluurd en gearresteerd in
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Vergadering van den Raad van Politie op Vrijdag den 11-den Mei 1945.

Aanvang 3 uur des namiddags. Tegenwoordig waren de heeren: I. Wagemaker,

Gezaghebber-Voorzitter, C.A.Eman en A.E.Wever, leden en L.E. van der
Jagt, secretaris.

De Voorzitter opent de vergadering en stelt de Secretaris in de gelegen-

heid de notulen der vorige vergadering vóór te lezen. De heer Eman heeft

een bemerking op de notulen, hij heeft in verband met de Gezaghebbers-

benoeming het woord " grapje " niet gebruikt zijn woorden waren: " dat

het bij het bestuur van Curacao aan volle ernst ontbreekt ". Aan zijn

verzoek om dit in de notulen dezer vergadering op te nemen wordt hierbij

gevolg gegeven. De notulen worden na nog een verandering van twee woorden

goedgekeurd en gearresteerd. Ingekomen is een afschrift van een verzoek

door den directeur van deffanfarecorps St.Michaël aan Z.E. den Gouverneur

gericht om de subsidie aan deze harmonie en hare te St.Nicolaas opge-

richte zustervereeniging te verhoogen tot f.1200,-- 's jaaks. De Voor-

zitter brengt dit door voorlezing ter kennis van de leden.

De heer Wever vertolkt nu de gevoelens die Aruba bezielen bij de bevrij-

ding van Nederland. Onze band met Nederland, zegt hij, is meer dan een

politieke, hij is er een van afstamming. Wij mogen soms al niet sympathi-

seeren met de politiek maar wij hebben het gevoel van overeenkomst in

bloed, ras, traditie en geschiedenis. Als uiting van deze gevoelens stelt

hij voor een telegram aan H.M. de Koningin te zenden van den volgenden
inhoud:

"Diep getroffen door bittere jaren en onbeschrijflijk lijden van Neerlands
volk verheugt Aruba zich over bevrijding land en volk alsook terugkeer

Koninklijke Familie in het Vaderland met wenschen voor moed en vertrouwen

in komende taak van opbouw, voor vervulling waarvan Aruba's volk hulp

naar bescheiden krachten aanbiedt ".

De Voorzitter spreekt nu den heer Wever toe, onze jongste landraad, zij
het niet in jaren. Hij is verheugd, dat er van deze zijde gewezen is op

het besef van afstamming van één zijn met de Groot-Nederlandsche stam.

De namen op Aruba wijzen er trouwens al op. Er kunnen meeningsverschillen
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zijn, doch wij zijn en blijven van hetzelfde bloed, denzelfden stam.

In vele tropenjaren in Oost en West heeft spreker Nederland leeren

zien als Groot-Nederland. Als dit besef doordringt staan wij veel
royaler tegenover elkaar. En dit zal noodig zijn: er komt een betere

wereld, maar niet zonder harde schokken en stooten. Mogen wij dan ook

evenals schepen bij naderenden storm het sein wisselen: " Laat ons bij

elkander blijven tot onderlinge steun en hulp ". Als teeken van deze

saamhoorigheid juicht hij dit telegram toe.

De heer Eman betuigt zijn volkomen instemming met den vorigen spreker,

zoodat met algemeene stemmen wordt besloten het telegram te verzenden.

De heer Wever zou gaarne den staat van beleg zien opgeheven en wil

gaarne vernemen welke de juiste weg is om daartoe te komen.

De Voorzitter zét uiteen, hoe wij militair samengaan met de groote

geallieerden en onze verdedigingsmaatregelen van Puerto-Rico komen.

De heer Eman stelt nu voor zich tot Z.E. den Gouverneur te wenden en

den wensch te kennen geven zooveel mogelijk de opheffing van den Staat

van beleg te bevorderen. Dit wordt met algemeene stemmen aangenomen.

Dezelfde spreker vraagt naar de invoering van het eilanreglement. De

Voorzitter antwoordt dat deze spoedig is te verwachten onder zijn op-

volger, waarschijnlijk in eenigszins vereenvoudigde vorm. Al in 1937 is

er in de Raad over gesproken deze uit te breiden tot 7 of 9 leden om

zoo met meer recht een volksvertegenwoordiging te kunnen worden genoemd.

Spreker heeft toen nog reglementen van plaatselijke raden in Indië opge-

zonden. Het voornaamste recht n.l. het eigen budgetrecht wordt in het

nieuwe reglement toegekend. Op verscheidene vragen licht spreker toe hoe

zijns inziens de dagelijksche toepassing zal worden.

De heer Wever merkt vervolgens op, dat het park nu wel is opengesteld,

doch dat er nog geen licht in is, evenmin zijn er banken. De Voorzitter

deelt nu mede, dat er besprekingen gaande zijn met den heer de Castro,

m over het vervaardigen van gegoten betonnen banken. Wat de verlich-

ting betreft, dit moet als het gedaan wordt goed worden gedaan en daar
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is nu geen geld meer voor, mede door den aanleg van noodzakelijk ver-

lichting in de stadswijk Sividivi. Spreker wil er echter gaarne Z.E.

den Gouverneur over spreken bij zijn a.s. bezoek aan Curacao. De heer

Eman vraagt in afwachting der verlichting het park des avonds te sluiten.

De heer Wever vraagt hoe en wanneer de nieuwe Gezaghebber zal worden ge-

installeerd. De Voorzitter denkt dat dit wel in dezelfde vergadering zal

geschieden waarin hij afscheid neemt, vermoedelijk op den 31sten Mei a.s.

De heer Wever vraagt of de hoofden van diensten en vooraanstaande inge-

zetenen zullen worden uitgenoodigd deze vergadering bij te wonen. De

Voorzitter ziet hier geen enkel bezwaar tegen ofschoon natuurlijk het

publiek ook toegelaten moet worden. Deze afscheidsvergadering is voor

hem van groote beteekenis, er breekt iets in zijn leven, als hij deze

plaats waarmee hij is samengegroeid zal verlaten. Een stuk van zijn

persoonlijkheid blijft hier achter. Hoe het gaan zal weet hij nog niet

in details, dit zal een onderwerp van bespreking zijn bij zijn a.s. be-

zoek aan Curacao. De heer Wever wil gaarne weten, wanneer hij de lijst

van vergunninghouders kan krijgen, die hem in de vorige vergadering is

beloofd. De Voorzitter deelt hem mede dat eraan wordt gewerkt, doch dat

het een werk is van eenigen omvang, zoodat hij nog wat geduld moet oefenen.
De heer Wever constateert nu, dat drank een monster is, dat moet bestre-

den worden. Hij betreurt het, dat de Voorzitter er niet meer zal zijn om

aan deze bestrijding mede te werken. Er is vroeger al iets aan gedaan,

zegt de Voorzitter, de Heer Kerstens had al in 1938 een Vereeniging voor

Drankbestrijding opgericht en zou propagandamaterieel uit Nederland

krijgen, door de oorlog evenwel zijn de bestellingen niet geleverd. Er

wordt vervolgens afgesproken op de volgende Woensdag de Openbare Scholen

van Oranjestad te bezoeken. Niemand meer het woord wenschende sluit de
Voorzitter de vergadering, dlaus voorgeleen, gredgekeurd in

gearresteerd in de verpadeeing van dets 35 Men Mei 1945
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Vergadering van den Raad van Politie van Donderdag den 31sten Mei 1945.

Aanvang 8 uur des namiddags. Tegenwoordig waren de heeren: I. Wagemaker,

scheidende Gezaghebber-Voorzitter, Mr.L.C. Kwartsz diens opvolger als zoo-

danig; C.A. Eman en A.E. Wever, leden en L.E. van der Jagt, secretaris.
De Voorzitter verwelkomt de Landraden en in het bjzonder zijn opvolger en
stelt de Secretaris in de gelegenheid de notulen der vorige vergadering

voor te lezen. Deze worden ongewijzigd goedgekeurd en gearresteerd. De

Voorzitter herneemt nu het woord voor de bestuursovergave. Zijn gevoelens

bij het bereiken van deze mijlpaal voor Aruba zijn gemengd. Zestien jaar

had hij het voorrecht het bestuur over Aruba te voeren. Bij den aanvang
hiervan trof hij Aruba aan in het dieptepunt wat betreft welvaart en op-

voedingsmogelijkheden. Er is intusschen veel veranderd: de olie bracht

groote welvaart, de bevolking steeg van 13.800 tot 40.000 zielen. Dit alles

vermeerderde de verantwoording van het bestuur. Toch bleef het verouderde

bestuursapparaat onveranderd. Daarin komt nu eindelijk verandering, binnen

zeer afzienbare tijd zal het nieuwe Eilandreglement worden ingevoerd. Hij

vraagt de volle belangstelling van de burgerij voor den nieuwen raad, ook

zoonoodig critiek, maar dan opbouwende. Hij richt zich nu even tot de Land-

raden en meemt met eenige hartelijke woorden afscheid van hen. De teugels
van het bewind komen in handen van zijn opvolger; het zijn hiervoor berekende

handen. Als zoon van Arüba is hij met de moeilijkheden vertrouwd, hij heeft

getoond over groote kennis en andere persoonlijke eigenschappen te beschik-

ken, die hem volkomen berekend maken voor zijn taak. Ook mag hij rekenen op

den steun van het volk; als hij deze niet krijgt, zou dit spreker van Aruba's

volk tegenvallen. Verder moge Gods beste zegen rusten op hem en gezin. Bij
het scheiden worden altijd wortels afgesneden dit is ook bij spreker het

geval. Hij zal Aruba nooit vergeten, hij heeft dit eiland en zijn bewoners
leeren waardeeren en liefhebben. Spreker vraagt nu aan den heer Kwartsz om
als teeken van de aanvaarding van zijn ambt op de voorzitterszetel plaats te

nemen. Hier klinkt ineens de muziek van de harmonie van St.Nicolaas, die
beneden in het gebouw is opgesteld. Na dit muzikale intermézzó vraagt de
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heer Eman het woord. Hij vangt aan met te verklaren, dat het doel

van deze vergadering tweeledig is nl. het aftreden van den heer

Wagemaker als Gezaghebber en het installeeren van den heer Kwartsz

als zoodanig. Hij zal zich eerst tot den heer Wagemaker wenden.

Toen deze in 1928 zijn ambt aanvaardde, stond Aruba op den drempel

van een schoone toekomst. Deze verwachtingen zijn niet beschaamd.

Hij spreekt zijn waardeering uit voor den heer Wagemaker als bestuur-

der. Een waarachtige waardeering, ook al was er soms verschil van

meening en zijn er harde woorden gevallen. Hij dankt den aftredenden

functionaris voor het vele, dat hij voor Aruba heeft gedaan en wenscht
hem en zijne familie nog vele gelukkige jaren in zijn bevrijde Vader-

land. Zich tot den heer Kwartsz wendend spreekt hij zijn vreugde uit

omet de benoeming van een landskind tot Gezaghebber van Aruba. Deze

vreugde is evenwel vermengd, daar de nieuwe Gezaghebber daarvoor zijn

ambt van Procureur-Generaal heeft moeten neerleggen. De invoering

van het Eilandenreglement zal nog een wensch van Aruba vervullen:

Zeggenschap in eigen huis. Een groote taak staat den nieuwen functio-

naris te wachten, waarbij zijn juridische talenten tot hun recht kun-

nen komen. De heer Eman hoopt hem nadat deze taak is volbracht weer op

zijn oude ambtsstoel terug te zien. De landraad Wever verzoekt nu
eenige woorden in het Papiamentsch tot het publiek te mogen richten.

Dit wordt toegestaan. Spreker zegt nu, dat hij den wensch van het

volk vertolkte toen hij voorstelde een telegram naar H.M. de Koningin

in Londen te zenden, met het verzoek een landskind tot Gezaghebber te

benoemen. Nu deze wensch is vervuld kunnen wij niet anders dan verheugd

zijn. Hij vraagt hulp en medewerking voor den nieuwen Gezaghebber.

Zijn mislukking zou de mislukking van Aruba zijn, zijn succes Aruba's

succes. Het is niet alleen het belang van den Raad hem te behouden,

maar het belang van het geheele eiland. Hij is op een gunstig oogen-

blik gekomen, het oogenblik van overwinning in den oorlog een tijd
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waarin het eiland nog steeds in opgang is. Wij willen iets nieuws

en schitterends van ons Vaderland maken. Hiertoe zijn groote en urgen-

te verbeteringen noodig. Een hiervan, de decentralisatie van het

bestuur is op komst, maar nog altijd is b.v. de handel aan banden

gelegd, hiervoor moet een oplossing worden gezocht. Op sociaal gebied

is er ook veel te doen: ondeugd, onwetendheid en analphabetisme moeten

worden bestreden. De hygiene laat ook nog te wenschen over. Er moet

goed drinkwater, er moeten goede wegen en schollen komen in de buiten-

districten. De problemen zijn groot doch kunnen worden opgelost. Hij
vraagt nu drie hoera's op den nieuwen Gezaghebber uit te brengen. Dit

geschiedt. De heer Wever vervolgt met de bestuursperiode van Gezagheb-
ber Wagemaker te bezien. Er is in Aruba zeer groote vooruitgang ge-

komen in deze periode. Soms kon hij het met den heer Wagemaker oneens

zijn, doch deze deed altijd wat hij voor Aruba het beste oordeelde.

De namen Wagemaker en Aruba zijn dan ook onafscheidelijk verbonden.

De nieuwe Voorzitter dankt voor de sympathieke verwelkoming, al op

het vliegveld en vervolgt met te memoreeren dat de heer Wagemaker

Aruba heeft medegemaakt van hulpbehoevend wicht tot een centrum van

wereldindustrie. Het overnemen van dit welvarend bestuursressort

wordt hem daardoor vergemakkelijkt. Van een andere zijde bekeken

maakt dit het hem moeilijk, hij komt als het ware in een vroolijk

huis en kan alleen maar hopen, dat dit zoo zal blijven. Hij schrok

even toen de Gouverneur hem mededeelde, dat hij Gezaghebber van
Aruba werd. Tien jaar lang is hij op het parket geweest, de plaats,

waar het de taak is onaangenaam te zijn, de fouten te zoeken en de

vinger op wondeplekken te leggen. Hij vond zich daardoor niet ge-

schikt voor bestuursambtenaar. De Gouverneur bracht hem evenwel tot

andere inzichten, door hem er op te wijzen, dat hij al meer dan een
jaar feitelijk aan het besturen was. Hij is verheugd over de hem

aangeboden steun en het uitgesproken vertrouwen. De heer Eman heeft

- 4 -

over botsingen gesproken, spreker vindt botsingen in het geheel niet

erg, onder de uitdrukkelijke voorwaarde, dat het vertrouwen niet ont-

breekt, zij leiden uiteindelijk tot beter wederzijdsch waardeeren.

Wat betreft de verlanglijst van den heer Wever: Keulen en Aken zijn

niet in één dag gebouwd, maar gebouwd zijn ze toch. Voorloopig is hij
waarnemend Gezaghebber voor den tijd van zes maanden, hij verwacht dat
binnen dezen tijd de decentralisatie zal zijn doorgevoerd. Aruba heeft

een Landskind gevraagd, heeft nu een Landskind gekregen. Hij hoopt dat

hij niet zal teleurstellen en het sumbool, de voorzittershamer even
waardig zal gebruiken als de heer Wagemaker.

Niemand bij den rondvraag meer het woord wenschende wordt de vergadering
Gesleten. Aldus voorgelesen poedpcheurd en
gearresteerd in de bergaderilng veln den 14 den
6 Juni 1945 .
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Vergadering van den Raad van Politie op Donderdag den l4den Juni 1945.

Aanvang acht uur des namiddags. Aanwezig zijn de heeren: Mr.L.C.Kwartsz,

Gezaghebber-voorzitter, C.A.Eman en A.E.Wever, leden en L.E.van der Jagt,
secretaris.
De Voorzitter opent de vergadering en stelt de secretaris in de gelegenheid

de notulen der vorige vergadering voor te lezen, deze worden ongewijzigd

goedgekeurd en gearresteerd. Als eerste ingekomen stuk wordt door den Voor-
zitter voorgelezen een brief van den Heer H.E.Lampe, waarin deze den nieuwen

Gezaghebber verwelkomt en afscheid neemt van den vorigen. Hij spreekt den

wensch uit het nieuwere stadsgedeelte, bekend onder den naam van " de Klip "

 om te doopen in "Ville wagemaker " en zoo diens naam in eere te houden.

De heer Eman vindt, dat beter een straat naar den heer Wagemaker kan worden

genoemd. Hiermede stemt het lid Wever in onder de mededeeling, dat hij later
op deze avond een plan wil uiteenzetten voor het herbenoemen van onze stra-

ten. Als tweede ingekomen stuk komt aan de beurt een verzoekschrift van den
 directeur van het fanfarekorps " St.Michael ", mede voor de zustervereeniging

" St.Jan " om verhooging van subsidie, door Z.E. den Gouverneur om advies

gezonden. Besloten wordt dit te behandelen bij het agendanummer: muziekuit-

voeringen in het park. Als laatste stuk leest de voorzitter een dankbetuiging

voor namens H.M. de Koningin via den Gouverneur door den Directeur voor West-

Indische Zaken aan den Raad gezonden als antwoord op het telegram van den
Raad bij de gelegenheid van Nederland's bevrijding. De besprekingen betref-

fende het Crisisbureau zullen worden uitgesteld tot na de vergadering die de

Voorzitter met enkele personen uit den handel 7 de landraden en den chef van

genoemd bureau zal houden op den volgenden dag. Het lid Wever kan zich hier-

mede niet vereenigen, bij stemming wordt evenwel dit punt afgevoerd van de

agenda. De interpretatie van art.l17 van het oude Regeeringsreglement van

1902. De landraden vergelijken hunne positie met die van de wethoudersin

een Nederlandsche Gemeente, die dan den Gezaghebber altijd zouden moeten

bijstaan. De Voorzitter herinnert zich dat een vroegere Gouverneur, vermoede-

lijk de Rouville heeft verklaard, dat deze bijstand " desgevraagd " wordt.
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verleend. De heer Eman vindt noch in het artikel zelve, noch in de geschiedenis steun

voor deze uitleg; hij zegt er niet op te staan dat dit artikel persé in dezen geest

moest worden toegepast doch dat hij er evenwel op vertrouwt dat de Gezaghebber hen in
alle belangrijke zaken zal raadplegen. De Voorzitter wil echter een principieele op-

lossing, niet een persoonlijke, hoezeer hij ook ingenomen is met het hem geschonken

vertrouwen. Hij zegt dat het in dat geval noodzakelijk zal zijn, dat de landraden den
geheelen dag met hem op kantoor zitten; dat de wethouders dit doen is gelegen in het

feit dat deze bezoldigd zijn. De heer Wever wenscht ook een principieele oplossing,

Hij geeft toe dat deze interpretatie inderdaad tot een praktische onmogelijkheid
zal leiden doch is van meening dat wat de wet voorschrijft gebeuren moet; kan dit

niet dan moet de wet worden vervangen door een betere. Deze haalt aan, dat de

vorige Gezaghebber hem een lijst van vergunninghouders heeft beloofd, doch dat

hij die nog niet ontvangen heeft. Enkele cijfers zijn hem echter verstrekt. Er
zijn op dit eiland 160 vergunningen d.w.z. één vergunning op elke 30 gezinnen.

Dit is te veel, er moeten geen vergunningen worden gegeven zonder bespreking vooraf
in den Raad. De heer Kwartsz is hier kort en kent de zaken van Aruba dus nog niet

goed. Een procureur-generaal weet veel - interrompeert de Voorzitter -, toch moet

hij toegeven dat hij natuurlijk noggniet op de hoogte kan zijn van alle aangelegen-

heden. Hij heeft bereids een lijst opgesteld van belangrijke zaken, waarin hij den
Raad wil raadplegen. De heer Eman vraagt de door den Voorzitter gegeven interpre-

tatie van art. 117 vast te leggen. De Voorzitter belooft de notulen te doen circu-

leeren alvorens tot uiteindelijke vastlegging wordt overgegaan.
Er komt nu ter sprake interpretatie van art. 124 van het R.R. 1902, geeft De Voorzit-

ter als zijn opvatting te kennen, dat hier sprake is van een verplichting van den
Raad nl. om den Gouverneur van advies te dienen, zoo dikwijls deze dit vraagt.
De heer Eman meent uit dit art. op te mogen maken, dat de Raad den Gouverneur van

advies moet dienen in alle zaken. Als hem om advies wordt gevraagd kan hij echter

op grond van art. 117 de kwestie aan den Raad voorleggen. Zijns inziens is hier

geen sprake van een recht, maar van een plicht. In de 80 jaren dat de Raad bestaat
is dit zoo toegepast, bij gebrek aan literatuur
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is er geen aanleiding van het historisch gebruik af te wijken. De heer Eman

leest nu uit de indertijd gegeven toelichting aan de tweede kamer voor,waar-
38

uit Meet blijken dat de Raad ook ongevraagd advies kan geven. T

Het volgende agendanummer is " Muziekuitvoeringen in het Parky waarbij het
verzoekschrift van het muziekkorps " St.Michaël " in behandeling komt. De

Voorzitter stelt voor toekenning van een vierde aandeel in de loterijbond

" Fortuna " te adviseeren, inplaats van subsidie-verhooging, doch wil gaarne

eerst weten wat de bestaande toestand is. De heer Wever expliceert dat het
korps op dit oogenblik een subsidie geniet van f.40,-- per maand, waarvoor

op nationale feestdagen gratis wordt gespeeld. De opbrengst van het spelen

bij andere gelegenheden gaat in de kas der vereeniging. De leden betalen

geen contributie. Bij deze gelegenheid wil hij ook eenige tegemoetkoming
vragen voor het muziekkorps " Excelsior " van St.Nicolaas, dat belangeloos

wil spelen in het Park als zijn transportkosten worden betaald, gaarne zou-
hij hierbij nog f.30,-- per maand zien gevoegd voor ververschingen der muzi-

kanten tijdens het spelen. De Voorzitter stelt nu voor een lijst te doen

opmaken van de diverse korpsen en de verdeeling van een aandeel in Fortuna.

Landraad Wever wil er de aandacht op vestigen, dat de opening van het Park

zonder verlichting en toezicht aanleiding geeft tot wantoestanden en stelt

voor het park voorloopig te sluiten en slechts 's Zondags te openen. De
Voorzitter zou het een beleediging aan het volk vinden het park te sluiten,

wil echter wel zorgen voor verlichting en zoover mogelijk politietoezicht.

De heer Wever, vraagt nu hoe het zal gaan met de stoelen voor de muzikanten.

De Voorzitter deelt mede dat hieraan wordt gewerkt. Het is hem echter niet

toegestaan uitgaven van meer dan f.100,-- te doen zonder machtiging. De heer
Eman vindt dat verandering van dit voorschrift moet worden gevraagd. De
rondvraag wordt door landraad Wever geopend met een voorstel tot het vragen

van opheffing van den staat van beleg nu de oorlog in Europa is afgeloopen.

De Voorzitter wenscht onder den aandacht van den landraad te brengen, dat

opheffing van den staat van beleg geen opfheffing van de verschillende

lastige bepalingen beteekent. Wij zijn nog in oorlog met Japan. De censuur-
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b.v. zal moeten blijven bestaan, bovendien worden deze zaken internationaal
geregeld. De heer Wever stelt nu voor de medewerking van de Staten in te

roepen om tot opheffing van den staat van beleg te komen. Dit wordt met al-

gemeene stemmen aangenomen. Landraad Wever wijst op de slechte verlichting

en de vervuiling van enkele straten. De Voorzitter vraagt een lijst van de

slecht verlichte straten, daar kan wat aan worden gedaan, Wat de hygienische

toestanden in enkele straten betreft stelt hij voor met Dr.Robles deze

plaatsen te bezoeken en verbetering te bespreken, de hygienische dienst is

op Curacao pas begonnen en wij krijgen hier ook een afdeeling. De heer Wever
stelt voor de begrootingen der laatste tien jaren voor den Raad aan te vra-

gen. Die hebben wij wel hier, antwoordt de Voorzitter. Dezelfde landraad

vraagt nu herziening van de straatnamen. Nassau- en Wilhelminastraat zijn

vanzelfsprekend passende namen, maar waarom Zand-, Klei- en Stormstraat.
Amsterdamstraat klinkt beter dan Noordstraat. Aruba heeft verscheidene

personen gehad, die veel voor het eiland hebben gedaan, waarom geen straten

naar hen genoemd en verder naar plaatsen in Nederland en de omliggende

landen. De Voorzitter is het in principe hiermede eens en zal op de kaart

veranderingen voorstellen en deze kaart doen circuleeren. Nogmaals vraagt

de heer Wever naar de lijst van vergunningen hem door den vorigen Gezagheb-
ber beloofd. De Voorzitter vraagt dit op te nemen in de notulen. Ook de

verbetering van de Boca di Canoa is nog niet uitgevoerd. De Voorzitter zal

erop letten, dat dit gebeurt. Zal de inspectie van de wegen en ook van de

scholen worden voortgezet, vraagt landraad Wever. De Voorzitter antwoordt,

dat hij dit inderdaad van plan is, maar er nu nog geen tijd voor heeft, daar

hij zich in vele zaken moet inwerken, hij hoopt echter spoedig weer met de

gezamenlijke inspectie te kunnen beginnen. De heer Wever vraagt nu of zijn

vroegere beginselverklaring kan worden voorgelezen om te weten of de nieuwe

Voorzitter zich hiermede kan vereenigen. De Voorzitter belooft dit zelf te

zullen lezen. Verder vraagt landraad Wever om geregelde, zoo mogelijk,

wekelijksche vergaderingen, hij heeft veel materiaal. Er wordt in principe

besloten elke tweede en vierde Donderdag van de maand te vergaderen, welke

12
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vergaderingen op de gebruikelijke wijze zullen worden aangekondigd. Verder

vraagt de heer Wever om een vijftigtal stoelen in de zaal, ook om een grootere

zaal, de tegenwoordige Raadzaal wordt te klein er moet een Raadhuis komen. De

heer Eman vraagt de aandacht voor een belangrijke kwestie nl. het uitbaggeren
van de Westelijke haveningang. De oorlog is nu ongeveer voorbij. Hij wenscht

aan de Staten voor te stellen gelden hiervoor op de begrooting te brengen.

De Voorzitter denkt, dat de Staten vóor dit te doen een plan zullen willen
zien. De heer Eman stelt dan voor de Staten te vragen deze post en ook die
voor een luchthaven pro memorie te voteeren. De Voorzitter weet, dat de Staten

niet voor memorieposten zijn. Het zou beter zijn een Commissie van deskundigen

te vragen een degelijk opgezet plan te maken en dit over te leggen. Hij is

bereid een voorstel voor de samenstelling van deze commissie op te maken en

te laten circuleeren. Dit wordt met algemeene stemmen aangenomen, waarbij de

heer Eman zijn vreugde uitspreekt, dat de Raad er zich voorspant. Niemand
meer het woord wenschende sluit de Voorzitter de vergadering. Aldus voorge-
lezen, goedgekeurd en gearresteerd in de vergadering van den 28 Juni 1905

De VoordelterDe Reden:
GjSoon

lijd
De Secretaris.

Ne

Vergadering van den Raad van Politie op Donderdag den 28sten Juni 1945.-

Aanvang 8 uur des namiddags. Tegenwoordig zijn de heeren: Mr. L.C.Kwartsz,

Gezaghebber-voorzitter, C.A.Eman en A.E.Wever, leden en L.E.van der Jagt,

secretaris.

De Voorzitter opent de vergadering, verwelkomt de aanwezigen en stelt de

secretaris in de gelegenheid de notulen der vorige vergadering voor te lezen,
deze worden goedgekeurd en gearresteerd.

Naar aanleiding van de notulen geeft de Voorzitter een overzicht van wat er

verricht in verband met het besprokene in de vorige vergadering:

l. Er blijken drie muziekkorpsen te zijn. Het verzoek van de harmonie
"St.Michael" is behandeld, wat de "Excelsior Band" betreft is de Voor-

zitter in principe tegen het geven van ongevraagde geschenken. Er kan

echter alsnog een verzoek worden ingediend.

2. De inspectie van de verlichting in het park met de Hoofd-technisch Ambtenaar

heeft nog geen plaats gehad er zal echter voor worden gezorgd.

3. De stoelen voor de muzikanten zijn er, zij worden bij uitvoeringen gebracht

en gehaald door Openbare Werken.

4. Het is niet meer noodig de opheffing van den staat van beleg te vragen, de
Staten hebben deze al bij twee begrootingen gevraagd, het duurt niet lang

meer. Opheffing van den staat van beleg beteekent echter niet het einde van

de Censuur, de Incu, de Deviezen-commissie enz.,deze blijven zeker nog be-
staan, er is nog altijd oorlog.

5. De beginselverklaring van den heer Wever in de vergadering van 29 Maart j.l.

heeft spreker met aandacht gelezen en hoopt die later entre-nous te bespreken.
6. De Boca-Canoa wordt uitgebaggerd, spreker en landraden zijn er samen geweest.

7. Van het bezichtigen van de vervuilde straten is nogniets kunnen komen,

doordat noch de Voorzitter noch Dr.Robles daarvoor totnogtoe tijd hebben

gehad. Het zal echter nog gebeuren, landraad Wever wordt uitgenoodigd mede

te gaan.

8. Ook het voorstel tot veranderen van de straatnamen is nog niet klaar, maar

dit zal de volgende week klaarkomen.
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9. Voor het havenplan is er al gedacht aan bepaalde personen, dit is monde-

ling aan de landraden medegedeeld. Als zij daarmee instemmen kan de com-

missie ingesteld worden, als tenminste de aangezochte personen zich hiertoe
bereid verklaren. Het zijn de heer M.Noot, J.Beaujon, L.de Hoop, S.Henriquez,

J.Hazes, Godfried Eman. De landraden betuigen hun instemming.

Er blijkt een ingekomen stuk te zijn, de G.B.dd. 19 Juni 1941 No. 4396 betref-
fende schoolvoeding. Besloten wordt dit stuk aan de landraden door te geven

om er rustig kennis van te kunnen nemen.

Bij de rondvraag begint de heer Wever met:
a. Opnieuw de lijst van drankvergunningen hem in Maart door den heer Wagemaker

beloofd te vragen en vraagt toezicht op de wijze van verkoop en de soort

sterke drank. De Voorzitter weet dat er al toezicht bestaat op de soort

drank en weet dat er op Curacao vele eischen zijn, die aan een vergunnings-

lokaal worden gesteld, hoe het hier is kan hij nog niet zeggen.

b. Landraad Wever stelt vervolgens voor om afwisselend de scholen en de wegen

te inspecteeren. Voor de wegen zou hij gaarne een vier- of vijf-jaren plan
zien. Het schoolbezoek zou ook zijn met het oog op eventueele ondervoeding.

De heer Eman merkt op, dat de heer Wever ook het recht heeft alleen scholen

te bezoeken, waarop deze antwoordt gaarne de Voorzitter erbij te hebben,

daar deze honderd problemen tegelijk kan overzien. De Voorzitter dankt voor

het compliment en zegt zelf ook geinteresseerd te zijn in de scholen.

c. De heer Wever vraagt wanneer hier de schuilkelders zullen worden afgebroken,

dit gebeurt al op Curacao. De Voorzitter vindt deze opmerking zeer juist en

zal dit bespreken met den heer de Hoop van Openbare Werken.

d. Landraad Wever vervolgt met op te merken, dat er twee watermolens zijn op

Balashi waarvan er een defect is. Hij zou willen vragen deze molen òf te

doen herstellen òf te verkoopen. De Voorzitter zal dit met den Administra-

teur van den Landswatervoorzieningsdienst opnemen.

8. Vervolgens vraagt dezelfde landraad Fort Zoutman tot historisch monument

te verklaren en in goeden staat te onderhouden. De Voorzitter kan dit ver-
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langen wel inzien, doch hoopt, dat het niet uitgebreid zal worden tot de
oude kazerne.

f. De heer Wever wil weten, wie Voorzitter wordt van de vereeniging " Helpt

Elkander "nu de heer Wagemaker weg is, misschien de heer Kwartsz. De Voor-

zitter antwoordt, dat hij er niet voor voelt Voorzitter te worden van een

particuliere vereeniging, hierin verschilt hij in opvatting met zijn voor-
ganger. Het beheeren van de Gouvernements-armenkas doet hij ambtshalve.

g. Ook zou de heer Wever willen weten, wat er van de gelden van Sanoa is ge-
worden. De Voorzitter zegt dat zooals iedereen in de kranten heeft kunnen

lezen een belangrijk bedrag is opgestuurd, hoe het evenwel wordt besteed

weet hij nog niet.

h. Nu de eilandraad komt, moet er voor een Raadhuis worden gezorgd, vindt

bovengenoemde landraad. De Voorzitter denkt, dat dit wel terecht komt als het
zoover is. Landraad Wever wil echter nu al een plan gemaakt zien en denkt

daarbij aan de plaats waar nu de oude kazerne staat, de openbare bibliotheek

zou dan ook in het nieuwe gebouw kunnen worden ondergebracht. De Voorzitter

is wel bereid aan de heeren van Openbare Werken te vragen een ontwerp voor

dit gebouw te maken.

1. De heer Wever zou graag een rijdende bibliotheek zien opgericht voor de

cunucu-menschen. Hij denkt hierbij aan een daarvoor ingerichte vrachtauto

met een 500-tal boeken, waar zich ook nog een postbus in zou kunnen bevinden.

De heer Eman vindt dit een pracht-idee. De Voorzitter betwijfelt of er vol-

doende belangstelling voor zal bestaan, de kosten beraamt hij op f.10.000,--
per jaar. Over zulk een bedrag kan hier niet zonder meer worden beschikt, hij

stelt voor dit aan de Staten voor te dragen, wat met algemeene stemmen wordt

aangenomen.
j. De telefoon is volgens den heer Wever vreeselijk. Dit wordt door den Voorzit-

ter toegegeven. Als hij het zich goed herinnert is al een jaar geleden een
automatisch systeem uit Amerika besteld, doch de Vereenigde Staten kunnen

nog niet leveren.

k. Landraad Wever wil voor het onderhoud der tertiare wegen een CoSperatief
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systeem zien ingevoerd. De Voorzitter vindt hem een optimist, hij heeft
hiermede al eens ondervinding opgedaan doch verklaart zich bereid met den
Hoofd-technisch Ambtenaar van Openbare Werken de mogelijkheid te bespreken.

1. Mogen hanen die deelnemen aan hanengevechten door de politie in beslag
worden genomen, vraagt landraad Wever. Zeker, antwoordt de Voorzitter, als

Iie nolgendte (voorwerpen waarmee een misdrijf is gepleegd. En wat doet de politie met die

Instular. (hanen, vraagt de landraad, worden zij onderling verdeeld 7 De Voorzitter
roept hem tot de orde, daar hij de politie zonder eenigen grond beschuldigt

van verduistering. Hij noodigt landraad Wever uit zulke zaken bij hem op

kantoor te komen bespreken, doch in geen geval in het publiek zulke onge-
gronde beschuldigingen te uiten.

mm Landraad Wever verklaart nu, dat er op Savaneta met dynamiet wordt gevischt.

De Voorzitter weet dat dit slechts eens is gebeurd. De betrokkenen, Ameri-

kaansche militairen, zijn toen zwaar gestraft en zullen het zeker niet her-

halen.

n. Dezelfde landraad wenscht dat het plan tot stadsuitbreiding en verfraaiing
aan den Raad ter inzage zal worden gegeven. De Voorzitter zegt, dat dit

nergens gebruikelijk is, daar het aanleiding zou kunnen geven tot speculatie.

De heer Eman is het hiermede niet eens en vindt, dat delplan eerst de goed-
keuring van den Raad behoort te hebben, alvorens het wordt uitgevoerd. De

heer Wever wenscht een schoonheidscommissie voor de stad en vraagt hoe het

staat met de verbeteringsplannen voor Sint Nicolaas. De Voorzitter is hier-
van niet op de hoogte. De vorige spreker vraagt waarom de grenzen van Oran-

jestad en St.Nicolaas niet worden verzet, daar beide plaatsen zich belangrijk
hebben uitgebreid. Dit geeft moeilijkheden b.v. met de hondenbelasting. De

Voorzitter wil dit onderzoeken en uitbreiding bekendmaken.
exploratie

o. De heer Eman vraagt wat den Voorzitter bekend is betreffende de explwikskikx

van goud op dit eiland, of er voldoende gevonden is om tot exploitatie over
te gaan. De Voorzitter weet dat er een Canadeesche ingenieur is geweest voor

onderzoek en er een N.V. is opgericht, die concessie heeft gevraagd. De
heer Eman vraagt of die conceasie is verleend en of er vroeger al een con-

cessie was.

De Voorzitter weet alleen maar, dat er vroeger een concessie is geweest van
de Maduro's op Curacao, doch weet niet of deze intusschen is vervallen of

nog altijd geldig is. Landraad Wever is van meening, dat het gobud het erf-

deel is van de Arubanen en zou gaarne weten op welke voorwaarde het wordt af-

gestaan aan de kapitalisten van Curacao. De Voorzitter vraagt wat eigenlijk

de vrees is, misschien dat de Curacaosche maatschappij zal verkoopen aan an-
deren 7 Samenvattend vraagt hij of goed begrepen is, dat de wensch is een

brief te richten aan den Gouverneur en daarin te vragen of er een concessie
is verleend en of er tot werkelijke exploitatie zal worden overgegaan. De heer

Eman zou er ook gaarne in willen hebben, een verzoek om den Raad in te lichten
of er goud is gevonden, en hoeveel. De Voorzitter betwijfelt of het bestuur

dit weet, maar er kan altijd naar worden geinformeerd.

p. De heer Eman zegt, dat nu de verduistering is opgeheven, maar de verlichting

toch nog niet geheel is hersteld, misschien kan het bestuur zich hierover tot

"Electra " wenden. De Voorzitter vraagt enkele straten te noemen. De heer

Eman noemt hierop Socotoro en Sividivi, er schijnt volgens hem gebrek aan
kappen te bestaan, waarom dan geen lampen zonder kappen. De Voorzitter legt

uit dat lampen zonder kappen zeer oneconomisch zijn en weinig zouden bij-

dragen tot betere straatverlichting. De heer Wever heeft gehoord, dat er
straten 1ste, 2de en 3de klassen zijn, wat betreft de verlichting. De Nassau-

straat b.v. is goed verlicht, andere straten weer niet. De Voorzitter zegt dat

dit overal zoo is, geheel Parijs is niet zoo goed verlicht als de Place de la
Concorde, hij wil echter gaarne navragen, hoe het met de verlichting staat.

d. De heer Eman vindt, dat nu er een Commissie voor havenverbetering is er ook

een Commissie kan worden ingesteld voor de verbetering van onze luchthaven.-
De Voorzitter wil met alle genoegen aan de oprichting van zulk een Commissie

medewerken, hij vraagt echter suggestie's ten aanzien van deskundige personen.

De heer Eman is blij dat de Voorzitter het in prihcipe aanneemt en wil voor-
stellen doen aangaande de geschikte personen, evenwel niet onmiddellijk, hij

moet er eerst zijn gedachten over kunnen laten gaan. De Voorzitter zegt, dat
niet vergeten moet worden de luchtvaartmaatschappijen te raadplegen. Landraad
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Eman is het hiermede eens.

Niemand meer het woord wenschende, sluit de Voorzitter de vergadering.

Aldus voorgelezen, goedgekeurd en gearresteerd in de vergadering van
den 19den Juli 1945.

De Voorzitler:
De Reden Wijuk.
So

W De secretaris

Sage

Vergadering van den Raad van Politie op Donderdag den 19n Juli 1945.

Aanvang 8 uur des namiddags. Aanwezig zijn de Heeren Mr. L.C. Kwartsz

Gezaghebber- voorzitter; C.A. Eman en A.E. Wever, leden en L.E. van

der Jagt secretaris.

De voorzitter opent de vergadering, heet de landraden welkom en stelt

de secretaris in de gelegenheid de notulen der vorige vergadering voor

te lezen. De Heer Wever heeft bezwaar tegen de zin opgenomen onder 1.

in de notulen: " En wat doet de Politie met die hanen, worden zij on-

derling verdeeld. " Hij heeft gezegd " naar ik verneem worden zij onder-

ling verdeeld, ik hoop dat dit niet waar is". Besloten wordt deze ver-

betering in de notulen dezer vergadering op te nemen, wat hierbij ge-

schiedt. De notulen worden vervolgens goedgekeurd en gearresteerd.
De voorzitter geeft nu een overzicht van wat er is verricht in verband

met de enkele onafgehandelde punten uit de vergadering van 14 Juni en

de voorstellen van 28 Juni:

1. De verlichting van het Park is opgenomen met den H.T.A. van Openba-

re werken; hij zal de toestand in het donker opnemen en uitmaken hoe

de verlichting het best kan geschieden.

2. De vervuilde plekken en slechte sanitaire toestanden zijn bezichtigd

met Dr. Robles die deze echter allang kende. De meeste eigenaars we-

ten wel dat het zoo niet mag, maar rekenen erop, dat de huizen niet

onbewoonbaar verklaard zullen worden in verband met den woningnood.

Er bestaat ook een andere oplossing n.l. dat Openbare Werken zulk

een perceel in orde maakt en dan de rekening aanbiedt aan de huis-

eigenaar. Aan de straten is er al veel verbeterd, er wordt echter

met een tekort aan materiaal en personeel gewerkt. De Heer Wever

vraagt, hoeveel plaatsen er zijn, die niet aan de sanitaire voor-

schriften voldoen; hij wil gaarne een opgave van zulke plaatsen, ook

zou hij gaarne zien, dat de hygienische dienst werd ondergebracht

bij Openbare Werken. De voorzitter vraagt nu den Heer Miedema, con-
troleur van den hygienische dienst eenige toelichting te geven op de

ondervonden -
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ondervonden moeilijkheden. Deze vertelt welke behandeling hij en

zijn personeel ondervinden als zij de menschen aanmanen o.a. van
den landraad Wever zelf. Besloten wordt dit onderwerp verder te la

van verdere inlichtisgen van din hler Miedemis of te zien
tet rusten, doct ten adsszrin van dit onderwvrp te aoen waort de

met voorschrijft over

3. Het plan voor de wijziging in de straatnamen is eenigszins licht-
haust

vaardig beloofd; de voorzitter is er niet mee klaar gekomen. Er
zijn groote uitbreidingsplannen voor Oranjestad; een kaart hier-

van is in het bezit van het Bevolkingsbureau; o.a. komt daarop

voor de verdeeling in wijken. Er kan beter worden gewacht met de

wijziging van namen tot dit plan gereed is.

4. De lijst van vergunningen, die van den Heer Wever was beloofd is

nu gereed, er heeft veel werk aan vastgezeten. De Heer Eman vraagt

ook een afschrift. Dit wordt hem beloofd.

5. Er zijn nu twee scholen bezocht, over twee weken is de school van

Noord aan de beurt. De heer Wever vraagt even een opmerking te mo
gen maken naar aanleiding van de G.B. ddo. 19 Juni 1945 betreffen-
de de schoolvoeding, er komt in voor versche melk aan schoolkinde-
en te verschaffen, spreker acht dit gevaarlijk, gecondenseerde

melk is niet overal verkrijgbaar. De voorzitter wil wel aan den
Gouverneur voorstellen art. 2 sub 1 aan te vullen met: " klaarge-

maakte poedermelk." Ook heeft landraad Wever bezwaar tegen art. 4
hij zou gaarne " andere vruchten " vervangen zien door " twee ba-
nanen. "

fis Br Erfgebleken, dat voor het afbreken van de schuilkelders de toestem

ming van den A.M.C. vereischt is. Deze is inmiddels gevraagd. Dan

komt er materiaal voor de buiten wegen, zegt landraad Wever.
7. Van de watermolens op Balashi is er één goed, deze wordt gebruikt

voor het afpompen van spoelwater; de andere is defect, er zijn van-
wege de afwijkende maten geen onderdeelen voor verkrijgbaar. De

laatste kan voor afbraak worden verkocht; de put kan natuurlijk

niet verkocht worden.
8
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8. Fort Zoutman is in feitex al een historisch monument, ook de voor-

zitter ziet het gaarne opgeknapt en heeft hierover al met den Heer

de Hoop van Openbare Werken gesproken. Als vuurtoren wordt de toren

vanzelf onderhouden. Een verklaring tot historisch monument kent on-
ze wetgeving niet, dit wordt door het lid Eman onderschreven. In

Nederland, vervolgd de voorzitter geschiedt aankoop en onderhoudpvan

historische gebouwen en plekken door particuliere vereenigingen.

Door het Gouvernement kan in dit geval alleen gezorgd worden voor

goed onderhoud en voor rekening houden met de toren bij uitbreidings

plannen. De Heer Wever spreekt nu uitvoerig over zijn opvattingen

van historische monumenten, wat den voorzitter de opmerking ontlekt,
d Rand n ervoor moet ofharsen om door duster zijn Zevoegdhidin te

dat hij niet aan belachetrikheden meedoet. huden nilbbt belalkelijk
te maken.

9. Wat den bouw van een Raadhuis betreft, waarin ook zouden zijn onder-
gebracht de Kamer van Koophandel en den Openbare Bibliotheek, lijkt

de beste plaats de plek waar nu de oude kazerne staat. Hiervoor be-

staan verschillende plannen: de kazerne omverwerpen en daar een

plein maken, van het oude gebouw een historisch monument maken en

verder het gebouw sloopen en op deze plek een raadhuis bouwen. Bit

laatste plan lijkt spreker het juiste. De Heer de Hoop is bereid een

schets te maken voor dit gebouw.

10. Voor een reizende bibliotheek zouden gelden worden gevraagd door

tusschenkomst van de Staten, spreker vond het bij nader inzien beter

zich rechtstreeks tot den Gouverneur te wenden; dit is ook geschied.

De Heren landraden vinden Fl. 10.000 te hoog geschat. De voorzitter

geeft opnieuw de uiteenzetting, hoe hij tot dit bedrag komt.

11. De grenzen van Oranjestad en St. Nicolaas worden al in het nieuwe
uitbreidingsplan herzien.

12. Over de goudaffaire is al een brief aan den Gouverneur geschreven.
De Heer Eman vraagt of daar al antwoord op is. Nog niet, antwoordt

de voorzitter.

13. De verlichting van Socotoro valt des particulier terrein buiten 's

7 Gouvernements -

6.
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*Gouvernements zorg. De Socotorolaan wordt wel verlicht. Sividivi

ligt nu buiten de standsgrenzen, maar komt erbij het uitbreidings-

plan in te liggen. Dit kan nu beter worden afgewacht, daar wijzi-

ging van het bestaande contract met de electriciteitsmaatschappij

niet zoo eenvoudig is.

14. Spreker vraagt nu aan den Heer Eman, hoe het zit met de lijst van

deskundigen voor het luchthavenplan. De Heer Eman heeft al een

lijst van drie personen, hij zou echter gaarne een commissie van

vijf hebben en hoopt in de volgende week met zijn lijst gereed te

zijn.

15. Spreker vraagt den landraden ervoor te willen zorgen dat de belang-
hebbenden zelf Openbare Werken waarschuwen, wanneer er een muziek-

uitvoering zal zijn. Het is al eens gebeurd, dat de stoelen noode-

loos naar het park werden gebracht.

16. De voorzitter overhandigd aan de leden een lijst van onderwerpen,

warin het advies van de landraden zal worden gevraagd. Hij wil nu
gaarne een systeem voor spoedige afdoening van de betreffende stuk-

ken voorstellen:op Dinsdag en Vrijdag worden stukken aan de land-
raden gezonden. De stukken die Dinsdag bij den eenen landraad zijn

bezorgd, worden Vrijdag opgehaald en naar den anderen gebracht, die
ze den volgenden Dinsdag gereed heeft liggen ter afhalling. Als de

leden afwezig mochten zijn, wordt er op gerekend, dat zij toch de

stukken ter aflevering gereed hebben liggen, zoodat zij opgehaald
kunnen worden. Beide landraden stemmen hiermede in.

Er blijken vier ingekomen stukken te zijn, waarvan wordt afgespro-

ken, dat er drie zullen worden gerirculeerd om er rustig kennis van

te kunnen nemen. Het vierde stuk is Maar den Heer E.F.Arends, die
zich over de huurcommissieregeling beklaagt, hij beweert o.a. dat

hierdoor de landskinderen worden achtergesteld bij vreemdelingen.

De Heer Eman, ofschoon hij het niet geheel eens is met den schrij-
ver van het stuk, is van meening dat door het systeem eerst huur-

- huurcommissie -6i
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huurcommissie danrechter, zaken lang hangende blijven.

De voorzitter zet uiteen hoe de huurcommissie ten voordeele van

den Arubaan werkt. Besloten wordt ook dit stuk te doen circuleeren

ter bestudeering. Bij de rondvraag krijgt eerst landraad Wever het

woord:

a. Hij uit zijn bezwaren tegen de registratie bij de Kamer van Koophand
del, hierdoor komen concurrenten op de hoogte van de financiele po-

sitie van een handelaar. De voorzitter betoogt, dat deze regnstratie

overal bestaat, bovendien is dit een wet en moet nageleefd worden,

de opgaven komen in khanten van den secretaris van den Kamer, en de-

ze is besedigd. De voorzitter zal niet meedoen aan het aanvallen van

een wet, zijn er bezwaren, dan moet de handel maar zelf tegen deze

bepalingen opkomen.
b. Dezelfde landraad wil gaarne weten hoe gemaakte onkosten aan e land-

raden worden vergoed,onkosten voor verveer b.v. Waarom kan er geen

auto ter beschikking van de landraden worden gesteld! Dit zal aan

denGouverneur worden voorgelegd.

c. Landraad Wever vervolgt met schoolbussen te vragen voor de kinderen,

die ver buiten wonen hij neemt hierbij Maravil en Boedoei. Deze kin-
deren kunnen volgens hem nooit gezond en sterk opgroeien. Hij zou

gaarne een bus aan de freres gegeven zien om hiermede deze kinderen,

die meer dan b.v. drie kwartier gaans van & schiol af wonen, op te

halen. De Heer Eman wil liever het onderwerp in studie genomen zien..

Hiermede stemt de voorzitter in.

d. Waarom wordt er op 4 Juli, 5 Juli en de Colombiaansche vrijheidsdag

niet van Gouvernementswege gevlagd, wil landraad Wever weten. Kan niet

aan den Gouverneur worden gevraagd, dit in te voeren. De voorzitter

ziet niet in waarvoor dit noodig is. Landraad Eman is het met den

voorzitter eens, dat dezerniet kan invoeren, maar ziet geen enkel be-
zwaar, om dit aalseen wensch van Aruba aan den Gouverneur voor te

leggen.
= Hiermede -
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Hiermede stemt de voorzitter in.

e. Landraad Wever is van opinie, dat de hygiene in de winkels veel

te wenschen overlaat. Zoo bijvoorbeeld zal de winkelier na vieze

munten of muntbiljetten in ontvangst te hebben genomen, zonder

meer een ham beetpakken om er een stuk af te snijden. Ook reed
hij eens mee in een bakkersauto, waar hij te midden van de broo-

den op de vloer zat. Spreker maakt vergelijkingen met Panama,
waar waar strenge voorschriften bestaan.

f. De vorige spreker vraagt opgave van de verbeteringen in de notu-

len der vergadering van 14 Juni aangebracht. Dit wordt hem toe-

gezegd.

g. Dözelfde spreker zou gaarne wegeMwijzers langs onze wegen zien

geplaatst, hij vertelt hoe hij eens moest ronddwalen voor hij

terecht kwam. De voorzitter is wel bereid een proef hiermede te

nemen, en vraagt waar er zal begonnen worden. Besloten wordt met

de, weg naar St. Nicolaas en zijn zijvongen.

h. De Heer Wever heeft gehoord, dat Anuha een eigen deviezen-com-
missie heeft gekregen. Hoe zit deze in elkaar? Deze bestaat uit

den Gezaghebber, de, Secretaris van den Incu en den Ontvanger. Er

is ook een advies commissie, doch die is nog niet geinstalleerd.
1. Dezelfde landraad wil weten , waarom het Gouvernement geen zaad

voor de landbouwers bestelt uit het buitenland, b.v. uit de Ver.

Staten. Dit zou kunnen worden geleverd tegen kostprijs verhoogd

met 10½ voor onkosten.

j. Hij vervolgt door te wijzen op een lichtmast, die bij de water-

toren midden op straat staat staat, dit leidt tot ongelukken,
hij vraagt verplaatsing ervan. Ook den voorzitter is dit opge-

vallen, hij zal zien wat eraan gedaan kan worden.

k. De Heer Wever vraagt of de begrootingen der laatste tien jaren

zijn aangevraagd. Dit is niet noodig , antwoordt de voorzitter,

zij -
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zij liggen op mijn kantoor ter inzage. De landraad heeft ze noo-

dig om statistische gegevens te verzamelen en zoo het waarschijn-

lijke vooruitzicht voor de komende vijf of tien jaar te kunnen

bepalen.

1. De vorige spreker vraagt nu, wanneer de wegen inspectie wederom
zal plaatsvinden. De voorzitter zal de landraden telefonisch

waarschuwen, zoodra hij tijd heeft. Verder vraagt landraad Wever
ichtwaar de arbeiders zonder voldoende toeihenaandacht voor den weg naar Brazil, die zeer slecht is. De voor-"

zitter zal dit met den Heer de Hoop opnemen.
m. Dezelfde spreker vraagt, hoe het gaat met de cooperatienwegen-

aanleg. Deze bestaat al, zegt de voorzitter, maar wordt nog ver-

beterd, en komt geheel in orde.

n. Landraad Wever heeft verder vernomen, dat een dame alhier dui-

zenden heeft aangeboden voor de t.b.c. besrijding, waarom bouwt

de vereeniging voor t.b.c. bestrijding hiervan geen hospitaal.

De voorzitter zet uiteen, hoe deze vereeniging op kleine schaal

zal beginnen, doch geen blijvend karakter heeft; de bedoeling is,

dat het Gouvernement uiteindelijk overneemt.

o. Dezelfde landraad heeft eens met Gezaghebber Wagemaker het radio-

station bezocht en hoorde daar van de Chef,dat alle materiaal aan

wezig is om een oproepstation te beginnen. Heeft dit plan de in-

stemming van den Voorzitter, Niet in het minst, antwoordt deze.

Hij licht hoe, welke moeilijkheden de Curom op Curacao al heeft,

en wat zou een station hier moeten uitzenden? De Heer Wever stelt

zich voor, de programma's van Londen hieruit te zenden en verder

plaatselijk nieuws, b.v. dat Gezaghebber en Landraden de scholen

hebben bezocht. De voorzitter ziet het nut van losse voorstellen

niet in, de Heer Wever die hier dikewijls met zulke voorstellen

komt,kan beter eerst een plan uitwerken, dan valt er verderover

te spreken. De landraad zal een plan uitwerken, want hij vindt

een omroepstation zeer noodzakelijk voor Aruba.
P

167
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p. Landraad Eman zou willen weten of de voorgestelde leden van de

Havencommissie bereid zijn hierin zitting te nemen. De voorzit-

ter heeft hen allen afzonderlijk gesproken. Allen zijn bereid,

ja geestdriftig om mede te werken. De commissie heeft tot nog-
toe niet vergaderd.

d. Dezelfde landraad vraagt, of er al iets is gedaan aan de Boea
di Canva. Er wordt hard aan gewerkt, antwoordt de voorzitter,

maar het gaat erg langzaam, daat alles met handgereedschap moet

gebeuren. Niemand meer het woord wenschende, sluit de voorzit-
ter de vergadering . Aldus voorgelezen, goedgekeurd en gearres-

teerd in den vergadering van den 9 den gupeerbus 1945

De Vnzitter:
De Reden.

Gmnit
Shafvaen

Wi. n De Secritaris:

Bl95

Vergadering van den Raad van Politie op Donderdag. den 9den Augustus 1945.
Aanvang 8.uur des namiddags. Aanwezig zijn de Heeren: Mr.L.C.Kwartsz, Gezag-
hebber-Voorzitter; C.A.Eman en A.E.Wever, leden; en L.E. van der Jagt, secre-
taris.

De voorzitter opent de vergadering,heet de landraden welkom en stelt vervol-

gens voor om naar aanleiding van een briefje van Landraad Wever, voor eenige

oogenblikken met gesloten deuren te vergaderen. Na enkele minuten worden de

deuren wederom geopend en de openbare vergadering wordt voortgezet met de

voorlezing van de notulen. Deze worden na eenige wijzigingen goedgekeurd en

gearresteerd. De voorzitter doet vervolgens eenige mededeelingen.

1. Hij wil voorstellen de notulen voortaan te laten stencillen voor het jaar 1

verslag moeten zi j anders weer in hungeheel worden overgetikt. Hiermee kun-

nen de leden zich vereenigen.

2. Het voorstel tot wijziging van de beschikking over de schoolvoeding zal

spoedig aan den Gouverneur worden gedaan. Naar aanleiding hiervan merkt de

Heer Wever op, dat er een machine bestaat, die ± 5000 1. zuivere melk per

dag kan maken, deze machine zou kunnen worden besteld. De voorzitter zou

gaarne een prospectus ervan zien.

3. Dienstauto's, die zoon wmig noodig door de landreaden kunnen worden ge-

bruikt zijn er wel, chauffeurs hiervoor echter niet. Het is spreker overi-

gens opgevallen, dat voor onkosten van de Staten wel geld is uitgetrokken op
de begrooting, terwijl voor de Politieraad van een belangrijk eiland als

Aruba niet. Hij gaat zelf in de komende week naar Curagao en zal dit met den

Gouverneur bespreken.

4. Het voorstel om op de vrijheidsdagen van de voor ons voornaamste Ameri-

kaansche republieken te vlaggen moet schrijftelijk worden gedaan; dot zal
alsnog geschieden.
5. De begrootingen van 7 jaren zijn al ter bestudeering aan den Heer Wever
afgestaan. De Heer Eman spreekt den wensch uit ze ook te mogen inzien. Daar

bestaat geen enkel bezwaar tegen.
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6. Het afbreken der schuilkelders schijnt meer te kosten dan men aanvankelijk

dacht; het bedrag, dat ervoor beschikbaar was gesteld is op Curagao alleen

al opgebruikt.

Het eenige ingekomen stuk blijkt hen lijvig rapport van de aloecommissie te

zijn; besloten wordt dit te laten circuleeren.

a. Als volgend agendagunt komt het onderwerp onze scholen" aan de beurt.
Landraad Wever zou gaarne zien, dat de schoolarts periodiek een rapport over
legde van de gezondheidstoestand op elke school afzonderlijk. De voorzitter

weet niet of dit binnen de competentie van den Raad ligt; zijns inziens moet

bij ’toezicht op de scholen" aan het onderwijs peil worden gedacht. De Heer

Eman is van meening, dat beide onderling verband houden. De voorzitter

vraagt of hij goed heeft begrepen, dat voor elke school afzonderlijk een

kwartaalrapport wordt gevraagd. Dit blijkt zoo te zijn. Landraad Wever stelt

nu voor, dat aan de schoolhoofden een lijst zal worden gevraagd van de na-

men en adressen van alle ouders en verzorgers der leerlingen om het toezicht

meer effectief te doen zijn. Zoo kan ook een oudercommissie worden ingesteld
voor elke school, uit welke commissie's weer een algemeene commissie kan

worden zekozen, die den Raad van advies dient. Landraad Eman vindt dit een

mooi idee. Van de reeds bestaande oudercommissie's is volgens den Heer wever
niets uitgegaan. Verder is hij van opinie, dat de wijze waarop vreemde ta-
len worden onderwezen niet de beste is; gedurende de lessen moet de vreemde

taal gesproken worden. De voorzitter zegt, dat de Heer Wever te veel ver-

langt, in de hoogere klassen waar dit kan gebeurt het ook, men kan echter
niet verwachten, dat kinderen, die voor het eerste jaar een vreemde taal
aanleeren deze al kunnen spreken; er zijn vele andere vakken, waar ook tijd

aan moet worden besteed. Over eenige andere onderwerpen de scholen betref-
fende zal de Heer Wever spreken nadat alle scholen zijn bezocht.

b. Landraad Wever vindt, dat er voorschri ften moeten worden gegeven, omtrent

het slachten en het keuren van vleesch. De voorzitter zegt, dat dit een zeer

pijnlijke zaak is. 27

i

3
In 1941 is er al een keur gemaakt en goedgekeurd; deze is naar Curagao ge-

stuurd ter bekrachtiging, herhaaldelijk is erover gecorrespondeerd; hijzelf
heeft er ook over geschreven, maar er is geen antwoord op gekomen. Slechts in

dringende gevallen kan een keur worden afgekondigd zonder bekrachtiging van

den Gouverneur. De Heer Eman vindt dit een dringend geval. In stemming ge-

bracht wordt eenstemmig aangenomen, dat hier een driagend geval aanwezig is di oe
en de keur moet worden afgekondigd. De volgende resolutie wordt genomen:

De Raad van Politie in vergadering bijech op den 9den A ugustus 1945:
overwegende, dat de Keur op de keuring van vleesch sedert 16 Juli 1941;

is vastgesteld, gewijzigd is vastgesteld op den 27sten April 1942 en aan Z.E.

den Gouverneur ter bekrachtiging is aangeboden, overwegende, dat tot op he-

den geene bekrachtiging hierop is verkregen, Overwegende, dat het hier een

spoedvereischend geval betreft, gelet op art. 139 van het Regeeerings-Regle-
ment 1902 (P.B.1902 No.22).

Besluit

met algemeene stemmen, dat genoemde keur door den Gezaghebeer zal worden af-
gekondigd.

C. Landraad dever wil den voorzitter voorstellenmet den Gouverneur te be-
spreken om voortaan alles wat het Gouvernement wil inkoopen bekend te maken,
zoodat ook de Arubaansche handelaren hunne offerte 's kunnen doen. De voor-

zitter en landraad Eman kunnen zich hiermee geheel vereenigen.

D. De Heer Wever zou gaarne een telegram aan Z.E. den Gouverneur gezonden
zien om de teleurstelling uit te drukken, die ondervonden werd toen de eigeni
deviezencommissie op den 1sten Augustus hare werkzaamheden niet kom begin-

nen. De voorzitter deelt mede, dat dit het eerste puht van zijn besprekingen

met den Gouverneur is. De Heer Eman graagt of het geen aanbeveling verdient

tegelijk een brief of talegram te zenden. De voorzitter is van meening, dat

een persooalijk onderhoud veel meer kan uithalen en steltvoor zijn terugkomst
af te wachten.
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Hier zijn de landraden het mee eens. Hij zal in de volgende vergadering het

resultaat van zijn besprekingen bekendmaken.
e. Landraad Wever vindt, dat de reinigingsdienst sinds de laatste vergadering
niet is verbeterd, hij wil voorstellen den chef ervan mede te deelen, dat in-

dien binnen veertien dagen er nog geen verbetering in is gebracht, de Raad

andere maatregelen voor de reiniging van de straten zal nemen. De voorzitter

merkt op, dat hier klaarblijkelijk de gezondheidsdienst en de reinigings-

dientt worden verward en zou verder gaarae willen weten, waar de toestand
zoo slecht is. Na opsomming van eenige plekken blijkt niet zoo zeer sprake te

zijn van straatvuil dan wel van overgebleven boummaterialen van eenige ver-

bouwingen. De voorzitter voelt er niet veel voor een dreigbrief te sturen;

wat moet na de bedreiging worden gedaan? Hij zal het maar liever opnemen met
het Betrokken diensthoofd.

F. Landraad wev r merkt op, dat er 's morgens geen woter is, toch is men ver-

plicht voor een minimumverbruik te betalen. De voorzitter wil gaarne een me-

morandum dienaangaande laten zien aan den Directeur van de L.W.V. en den

Gouverneur ge ricat; er zijn twee onrechtmatigheden in de leveringsvoorwaar-

den. Acht maanden van het jaar is er onvoldoende water voor de bestaande

abonne's en toch gaat de L.W.V. voort nieuwe aansluitingen te maken. De Heer
wever merkt nog op, dat bij te late betaling voor de telefoon vijf en twihtig
ccht boete wordt geeischt; voor water ecnter een gulden, zelfs op een reke-

ning van drie gulden.

3. Dezelfde spreker gaat voort met te wijzen op onze vervuilde munt- ca bank-

Diljetten, die toch in circulatie blijven; dit levert een gevaar op voor de

volksgezondheid. De voorzitter heeft in zijn functie als Procureur -generaal

eens vervuilde biljetten laten onderzoeken in het Gouvernements-laboratorium;
het infectie gevaar blsek niet zoo erg. Toch wordt besloten aan den Adminis-

trateur van Financien voor te stellen ze aa korterentijd te vervangen.

h. Landraad gever wil weten of het waar is, dat t.b.c. patiehten uit Curagao
zijn teruggestaurd en waar blijven deze nu? De voorzitter antwoordt dat zij
nu verspreid wonen bij familieleden sinds het Teresita Pavilioen gesloten

5
De voorzitter antwoordt dat zij nu verspreid wonen bij familieledenneinds het

Teresita Pavilioen gesloten werd bij gebrek aan personeel; er wordt iu perso-

neel gezocht in Nederland om het te kunnen heropenen. De t.b.c. commissie

hier kan wel personeel vinden, maar geen gebouw. En het Wilitair Hospitaal,

vraagt de Heer Eman, waarom wordt dit er niet voor gebruikt? Naar de voor-
zitter heeft vernomen is het voor schoolgebouw bestemd. Landraad Eman vindt

dit geen geschikte plaats voor een school, mogelijk weet de voorzitter een
oplossing. De voorzitter zegt geen oplossing uit de mouw te kunnen schudden,

het is echter een onderwerp, dat op zijn program staat om met den Gouvermeur

te behandelen bij zijn bezoek aan Curagao. Het lid Eman vraagt hem den Gouver
neur te wijzen op de bezwaren van den Raad om van dit hospitaal een school te
maken.

i. Landraad Eman overhandigt den voorzitter een lijstje van namen van de per

sonen, die de luchthavencommissie zouden kunnen vorden., hij heeft ze nog

niet allen gesproken. De voorzitter dankt voor de lijst. De Heer Wever vraagt

het woord voor Statenlid Emaa, deze zou gaarne wat zeggen in verbaad met de
luchthaven, dit wordt toegestaan. Statenlid Eman geeft zu een overzicht van

wat al Goor gen bestaande commis ie in dit verband is verricht, waarbij hij
een brief van de Directie van de Lago hierover voorleest. Ook geeft hij een

kort verslag van hetgeen en de Staten erover is behandeld en vraagt tehslot-

te dat de Raad ook een stoot geeft. Landraad Eman vraagt of de Voorzitter

dit persoonlijk met den Gouverneur wil bes,rekem. Deze oordeelt het beter de
zaak scariftelijk te behandelen.

j. De schutters worden nu gedeeltelijk gedemobiliseerd. Het blijkt dat zij
die vroeger b.v. in den handel werkzaam waren hun vakkennis voor een groot
deel hebben verloren. Het lid Ean zou gaarne voor hen een avondschool zien

opgericht. De voorzitter vindt dit een goed idee en zal er Curagao met den
Inspecteur van het Onderwijs over spreken. Ook wil dezelfde landraad gaarne

webesaff de V.K.A.ers van de douane die nu op hun oude post terug zijn ero-

motie zullen maken. Dit schijnt wel te kunnen.



k. De Socotorolaan blijkt toch niet verlicht te zijn, constateert landraad
Eman. Hijnstelt voor om-aan den Gouverneur voor te stellen het bedrag voor

straatverlichting bij de suppletoire begrooting te verhoogen tot f. 75.000,
hetzelfde bedrag als voor Curagao. Dit wordt aangenomen.

1. V.erder wordt voorgesteld en aangenomen gelden aan te v ragen op de sup-

pletoire begrooting voor; vervoerskosten van de landraden, reiskosten voor

hen naar Curagao, stoelen voor de Raadzaal en bezoldiging van een secretaris

voor halve dagen.
m. De Heer mman heeft van den voorzitter de G.B. betreffende de goudconcessie

ter inzage ontvangen; hij stelt voor dat de Raad zich tot den Gouverneur

wendt met het verzoek om gehoord te worden voor er in deze materie verdere

beslissingen worden genomen.

Niemand meer het woord wenschende sluit de voorzitter de vergadering.

afdus voorgelezen, goedsiheurs en gearresterd in de ver-
gadering van den 13 den Sepptember 1915

De Vonzitter
Ae. Weden Bach.
Hien

De Secrefaris:

Dev1a

1.

Vergadering van den Raad van Politie op Donderdag den 13den September 1945.

Aanvang 8 uur des namiddags. Aanwezig zijn de Heeren: Mr. L.C. Kwartsz, Ge-

zaghebber-Voorzitter; C.A. Eman en A.E. Wever, leden; en L.E. van der Jagt,

secretaris.

De voorzitter opent de vergadering, heet de landraden welkom en stelt ver-

volgens de secretaris in de gelegenheid de notulen der vorige vergadering

voor te lezen. Deze worden ongewijzigd goedgekeurd en gearresteerd. De voor-

zitter doet dan eenige mededeelingen naar aanleiding van de notulen:
1. Hij heeft een prespectus van melkmachine 's gezien. Sommigeg dezer machi-

ne's kunnen 10, anderen 100 gallon per uur maken. De betreffende persoon is

bereid zulk een machine te imperteeren als hij een soort monopolie krijgt.

Hierop zegt het lid Wever, dat hij er prijs op stelt dat dit in handen komt

van eennArubaan en dat als er monopolies gegeven worden hij ook wil mededin-

gen; de Voorzitter antwoordt hierop dat degene die het verzoek ingediend had

een Arubaan is en dat de Heer Wever vanzelfsprekend ook een soortgelijk ver-
zoek kan indienen.

2. Dienstauto 's ter beschikking der landraden stellen blijkt ondoenlijk. Wel
is voorgesteld gelden op de suppletoire begrooting te brengen voor het ver-

voer der landraden. Hierbij is gedacht aan 1/3 van wat de Staten hiervoor is

toebedeeld.

3. Het voorstel om te vlaggen op de vrijheidsdagen van omliggende republie-

ken is aan den Gouverneur gedaan, het antwoord wordt nu afgewacht.

4. Met het afbreken der schuilkelders is reeds een aanvang gemaakt.

5. Van de maandrapporten van den schoolarts zijn afschriften gevraagd. Deze
zullen regelmatig aan den voorzitter worden gezonden.

6. In oudercommissie's voorziet de wet al. De bestaande commissie heeft wel-
iswaar maar eens vergaderd. De voorzitter zal in de komende week de leden op

zijn kantoor ontbieden en vragen, wat zij van plan zijn.

7. De vee- en vleeschkeur treedt op den 1sten October in werking. De Heer

Wever uit eenige bezwaren tegen sommige bepalingen ervan.



2

8. Met den Administrateur van Financiën is het bekenduaken van inkoopen door

het Gouvernement besproken; dit komt in orde.

9. De eigenndeviezencommissie is er nu. Er wordt nog slechts gewacht op eenig

noodzakelijk cijfermateriaal van Curagao. Voor het einde dezer maand zal zij

waarschijnlijk hare werkzaamheden kunnen beginnen.

10. Naar het functioneeren der reinigingsdienst werd geinformeerd. Het Hoofd

van dezen dienst staat bekend als een harde werker en doet met het beschik-
bare materiaal wat gedaan kan worden, trouwens de stadsreiniging is niet

slecht. Zoodra er over meer personeel en materiaal kan worden beschikt zal

het nog beter worden.

11. Over de waterkwestie zijn de landraden al ingelicht.

12. Maandelijks wordt een groot aantal, ongeveer 20.000, muntbiljetten van

F.1.-- ingetrokken en door andere vervangen. Tegen het zoo spoedig vuil wor-

den is niet veel te doen; dit ligt aan de kwaliteit van het papier.

13. De verzorging van t.b.c. patienten komt in orde, wat het gebouw betreft.
In het oude Militaire Hospitaal komt in geen geval een school.

14. Voor de straatverlichting is reeds het verhoogde bedrag aangevraagd,Daar
er op de agenda geen bijzondere punten vermeld stonden; wordt directovergegaan

tot de rondvraag.

a. Landraad Wever opent de rondvraag met op te merken, dat zijn gestencilde
copie van de notulen niet duidelijk leesbaar was. Deze copie blijkt te licht

te zijn afgedrukt, er zal voor worden gezorgd voortaanniets Konkerder af te

drukken.

b. De Heer Eman vraagt of de concessie-voorwaarden voor goudexplofatie mogen
worden bekend gemaakt. De voorzitter verwijst hem hiervoor naar den direc-

teur der goudmaatschappij.

c. Landraad Wever heeft vernomen, dat de leerlingen op sommige scholen niet

in alle onderbrekingen der schooltijd mogen drinken; hij vindt dit wreed.

Er moet frisch drinkwatergzijn in alle klassen. Ook over het mogen bezoeken
van de W.c. 's bestaan er klachten. De voorzitter wil wel bij de schoolhoofden

informeeren hoe dit geregeld is.

3.

Verder heeft de Heer Wever gehoord, dat schoolkinderen op semmige scholén
des morgens de school moeten aanvegen. De voorzitter deelt mede geen onder-

zoek te kunnen instellen indien het lid Wever geen concrete gevullen met op-

zave van namen en plaatsenkan opgeven. Op voorstel van het lid Eman wordt

beslist dit onderwerp op een andere gelegenheid te behandelen.

d. De Heer Wever deelt mede vernomen te hebben dat een jongen van dertien

jaar wonende te Maravil, drie maanden ziek was gewesst en toen niet meer op

school werd toegelaten door de freres. Hij noemt ook de naam van de jongen.

De voorzitter zegt dat een schoolhoofd het recht niet heeft een leerling de

school te ontzeggen, hij oordeelt het echter beter zulke gevallen bij het

schooltoezicht onder te brengen en onderling te bespreken.

e. Lezelfde landraad wil aan den Inspecteur van het Onderwijs voorgesteld

zien in de hoogere klassen van de scholen staatsinrichting op het program te
brengen: De voorzitter antwoordt, dat bij zijn weten dit reeds op het leer-

plan voorkomt. Hij zal alsnog een leerplan ter inzage vragen.
f. De Heer Wever heeft gemerkt, dat, terwijl vroeger de oudste landraad den

Gezaghebber bij afwezigheid verving, dit nu veranderd is. Hij zou gaarne de
medewerking van de Staten willen inroepen om de oude toestand terug te krij-

gen. De voorzitter is van meening, dat de decchtralisatie veel eerder komen
zal, dan zulk een verandering. Verder zou het ook moeilijk kunnen, met het

oog op het feit, dat de tegenwoordige landraden hun tijd noodig hebben om

voor de eigen zaken te zorgen. De Heer Eman vindt de demoorgve"gedachte,

die er aan ten grondslag ligt heel mooi; persoonlijk voelt hij evenwel niets

voor zulk een waarneming. DE voorzitter begrijpt niet wat democratie hierme-
de te maken heeft, hij wijst voorts op de ambtelijke ervaring, die voor deze

vervanging noodig is. Landraad wever verklaarde er echter niettemin prijs op

te stellen de gezaghebber bij diens afwezigheid te vervangen.

g. Als volgende voorstel wil landraad Wever een telegram aan den Gouverneur
gericht zien om te vragen het nieuwe ontwerp van de decentralisatie aan den

Raad ter inzage te zenden, alvorens het bij de Staten in te dienen. Verder

zet hij uiteen hoe hij de inning en de besteding der belastingen wenscht.

Landraad Eman zou ook gaarne het gewijzigd ontwerp aangevraagd willen zien.
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h. De Heer Wever zou gaarne weten wat er van de vroeger opgerichte Advies-
commissie voor den Handel is geworden, ook hoe de door deze commissie inge-
zamelde gelden zijn besteed. De voorzitter wil gaarne onderzoeken hoe dit in

elkaar zit.

i. Laatstgenoemde landraad wenscht, dat de straten weer worden geveegd. Hij

vindt de stad vervuild en heeft gemerkt, dat er niets is gedaan aan de plaat-

sen, die hij heeft opgenoemd en zou een brief aan het hoofd van dezen dienst
op Curagao geschreven willen zien, waarin personeel en bezems worden aange-

vraagd. De voorzitter kan van die vervuiling niet veel merken en is van opi-
nie, dat gedaan wordt, wat gedaan kan worden.
j. Landraad Wever heeft opgemerkt, dat de Directeur van de Cpenbaren Gezond-
heidsdienst nooit komt inspecteeren; als hij komt is het als oogarts. Het is

niet het werk der landraden vervuilde erven te inspecteeren. De Heer Eman
vindt het beter een brief aan den D.O.G. te schrijven en een rapport over

dermbestaanden toestand te vragen. De voorzitter weet ook dat er b.v. in St.

Nicolaas veel is dat van den grond af wederom moet worden opgebouwd, maar
ziet dat als een gevolg van de te snelle groei, wat elders eeuwen heeft ge-

duurd is hier in 10 jaar gebeurd; er is tijd noodig om heele wijken af te
breken en opnieuw op te bouwen. Als de Heer Wever een lijst wil geven van de
ergste plekken kan gezien worden wat er aan te doen is. Oranjestad kan ver-

gelijking met andere steden wat betreft hygienische toestand glansrijk door-

staan. De Heer Wever wenscht toch een rapport van den D.O.G. over den be-
staanden toestand en voorstellen tot verbetering.

k. De laatste spreker vraagt hoe het staat met het herstellen der huisjes
van "Helpt Elkander". De voorzitter zal zich hierover laten inlichten.

1. De Heer Wever vraagt de vergaderingen om de twee weken te willen houden
instede van elke 2den en 4den Donderdag. Dit wordt aangenomen.

m- Dezelfde landraad wil op de lijst van zaken, waarin het afvies van den Raad

wordt gevraagd ook de uitgifte van gronden zien opgenomen. De voorzitter

merkt op, dat deze lijst aan de leden was gegeven om te weten of zij zich
ermee konden vereenigen.

Hij heeft er niets meer van gehoord. De leden verklaren, dat het niet de be-

doeling is in elk afzonderlijk geval gehoord te worden, doch slechts een

precedent wenschen om zich in de toekomst op te kunnen beroepen" De voorzit-
ter zou zich er nog over berraden of de uitgifte van gronden op de lijst ge-

plaatst zou worden.
n. De Heer Wever zou gaarne een voorschrift in het leven geroepen zien waar-

bij alle bier- en koffiehuizen met halve deuren van de inkijk moesten worden
afgesloten, zoodat de jeugd bij het voorbijgaan niet alles behoeft te zien,

wat daarbinaan gebeurt. Ook moet aan vrouwen en kinderen verboden worden in

deze plaatsen te koman. Het laatste is al zoo, antwoordt de voorzitter, voor
het eerste voorstel voelt hij ook wel en zal zien wat er aan kan worden ge-

daan.

o. Laatstgenoemde landraad geeft nu een beschrijving hoe sterke drank hier

naar hij verneemt pla tselijk wordt bereid en vindt, dat het publiek tegen
deze schadelijke drank beschermd dient te worden. De voorzitter vraagt hem

of het een feit is dat sterkesdrank volgens zijn beschrijving wordt samenge-

steld. Er bestaat een voorschrift, dat de inhoud op elke flesch moet omschre-
ven zijn. Dit voorschrift is natuurlijk slechts repressief. Er is nu een

warenwet in bewerking, die bepaalde eischen zal stellen. Dé Heer Wever zag

liever een goedkeuringsmerk op iedere flesch. De voorzitter geeft aan hoe

gemakkelijk zulk een bepaling te ontduiken zou zijn. Landraad Eman is van
meening dat controle veel kan helpen, hij verwijst hierbij naar de prijs-

controle. De voorzitter deelt nog mede, dat bij een onderzoek kort geleden
geen schadelijke stoffen in hier verkochte sterke drank zijn gevonden.

p. De Heer Wever vraagt hoe de volkswoningen op Dakota zijn uitgegeven. De
voorzitter kan hier een rapport over vragen aan de desbetreffende commissie.

De Heer Eman stemt daarmede in.
d. Landraad Wever wil weten hoever de havencommissie gevorderd is met haar
plannen. De voorzitter deelt mede, dat de Heer Noot in verband met zijn over-

plaatsing naar St. Nicolaas ontslag heeft gevraagd als voorzitter, zijn op-

volger heeft wel aangenomen lid te zijn maar geen voorzitter; gelukkig heeft

de Heer de Hoop zich hiertoe bereid verklaard.
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De Heent mever vindt, dat de commissie uitsluitend uit Arubanen moet bestaan;

ook is de secretaris weinig energiek. De Heer Eman zegt blij te zijn, dat

deze zaak in het openbaar wordt behandeld. De voorzitter antwoordt, dat er

geen Arubanen in zulke commissie's moeten zitten allean omdat zij Arubaan

zijn, maar slechts dan als zij werkelijke belangstelling voor de zaak hebben.
r. Landraad Eman vraagt hoe het staat met de luchthavencommissie. De voorzit-
ter heeft de voorgestelde personen aangeschreven, maar nog niets van hen ge-

hoord.

s. Waarom nemen niet alle kinderen deel aan de schoolvoeding, vraagt landraad

Wever. Hij heeft gehoord, dat de schoolarts uitmaakt wie ervoor in aanmerking

komen. De voorzitter zal navragen, hoe dit in elkaar zit.

t. Dezelfde landraad vraagt, wanneer de wegwijzers er komen. Ze komen er,
Openbare Werken zorgt ervoor.

u. De vorige spreker heeft bemerkt, dat de lichtmast voor de Watertoren er

nog staat. De voorzitter heeft er over geschreven, wil er nog eens aan her-
inneren.

v. Ook vraagt hij naar de subsidie voor de harmonie-orkesten. Deze is aange-
vraagt, maar er is nog geen antwoord op gekomen.

w. Dezelfde spreker informeert naar het vaststellen van de straatnamen. De

voorzitter heeft gezien, dat daar op Curagao één commissie voor is benoemd;
misschien gebeurt dit hier ook.

x. Ook wil de Heer Wever weten, hoever de plannen voor een Raadhuis gevor-
derd zijn. De voorzitter deelt mede, dat de Directeur van Openbare Werken

h eeft aangeboden, persoonlijk voor een ontwerp te zorgen; dit is tetnogtoe
niet ontvangen.

y. Wat is er van het bbliotheekplan geworden, vraagt de Heer Wever. De voor-

zitter zegt, dat de Gouverneur hem had toegezegd het overschot van het bedrag

bestemd voor de bevrijdingsfeesten daarvoor beschikbaar te zullen stellen,

maar dat dit nu gebruikt is voor het vieren der Koninginnefeesten. De Heer

Wever wil hiertegen protesteeren bij de Staten, waarmee de Heer Eman instemt.

7.

De voorzitter oordeelt het beter, dat hij aan den Gouverneur schrijft. Het
lid Wever vraagt hem dan in dezen brief op te nemen, dat de Raad verontwaar-

digd is,

z. Bestaat de cooperatieve wegenaanleg al in de praktijk, vraagt landraad

Wever. Zeker, zegt de voorzitter, de Chef van Openbare Werken heeft hem dit

zelf medegedeeld. Kunnen de menschen verzoeken voor verbetering bij den Ge-

zaghebber indienen, vraagt de Heer Wever nog. Dit kan, antwoordt de voorzit-

ter. Niemand meer het woord wenschende sluit de voorzitter de vergadering.

ddus voorpelezen poedgeluurd en gearresteerd in de vergederingvan den 127oden Septemhber 1945.

De Voorlitter:De Reden.
Bost.S el

De Secretaris-
Dstart
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Begrooting Straatverlichting
1943 1944 1945 19461941 19421939

Curacao F. 49.000,= 37.000,= 57.000,= 59.500,= 65.000,= 75.000,= 75.000,=

30.000,= 37.500,= 47.000,= 49.000,= 47.500,= 50.000,= 50.000,=Aruba
50 7060 20 25%

o.ceeceeeeeseeeeeecsossearsarssseersoorarorrooaarsosssssaorlo, = erbij.

In 1943 had Aruba 77,6 % van het bedrag van Cugacag.
21944

In 1943 en 1946 heeft Aruba nu alleéf 66,6 % (2/3 deel) van het bedrag van Curacao.
By de behandeling van de"begrooting van 1949", werd in de Staten gevraagd om het bedrag
van Aruba te verhoogen tot hetzelfde bedrag dat Curacao toen had F. 65.000,=, maar het

werd niet gedaan, maar wel werd het bedrag van Curacao vermeerderd met F 10.000,= en
Aruba met F 2.508,= allèën, wat niet redelyk was.

Aruba heeft nu alleen 2/3 deel van het bedrag van Curacao, terwyl zy vroeger 3/4 deel had.
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